
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.
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اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

بازار جهانی نفت، سال سختی را پشت سرگذاشت. از کاهش 
۱۰ میلیونی تقاضای جهانی نفت و قیمت منفی شاخص نفتی 
WTI، تا جنگ قیمت ابرقدرت های نفتی و البته تحکیم موقعیت 
اوپک پلاس به عنوان یــک بازیگر تمام عیار در مدیریت بازار 
جهانــی نفت. اما بازگو کردن رنجی که بازار نفت تحمل کرد، 
به این معنا نیســت که حتماً روزهای خوب در پیش است. در 
واقع مفهوم روزهای خوب با اســتاندارد تابستان ۲۰۱۹ تغییر 
کرده است. اصلًا شاید روزهای خوب به مفهوم گذشته به این 

آسانی ها برنگردد.
 عوامل مؤثر در تحولات بازار جهانی نفت در ســال جدید-

کرونا
بخش اعظم مفروضات در گمانه زنی ها به از میان رفتن بحران 
کرونا مربوط می شــود. دنیای بدون کرونا، شاید دیگر چندان 
به دنیای قبل کرونا شباهت نداشته باشد، اما حداقل نزدیک تر 
اســت. بیشتر شبیه گذشته است و تنظیم نقشه راه برای بازار 
جهانی نفت، آسان تر است. ما ده ها سال با بازار جهانی نفت و 
افت و خیزهای آن زندگی کردیم. ساختار بازار را شناختیم و 
بلکه ابداع کردیم. ژئوپلیتیک انرژی را به ادبیات اقتصاد سیاسی 
و روابــط بین الملل وارد کردیم. اما امروز همه آن داشــته ها، 
آموخته ها و مفاهیم، دســتخوش تغییراتی شده که درک آنها 

به بزرگی و پیچیدگی ویروس کروناست.
هر تدبیری برای مدیریت بازار جهانی نفت در ۲۰۲۱، منبعث 
از این واقعیت اســت که آیا این سال، ویروس کنترل خواهد 
شد. آیا ۲۰۲۱ سالی عاری از کرونا خواهد بود. شواهد موجود، 
نشــان از آن دارد که خیر. ویروس حداقل تا نیمه سال و بلکه 
تمام سال با ما خواهد بود. اما با نگرشی مثبت، اقتصاد جهانی 
تــا اندازه ای آن را مدیریت خواهد کرد. چین که برای دو دهه 
کامل، موتور و محرک رشــد تقاضای جهانی نفت بوده است، 
به شــرایط کم و بیش عادی بازگشته؛ اما اقتصاد امروز جهان 
آن چنان در هم تنیده شده که رهایی چین از ویروس، کمک 
چندانی به جهش در بازار نفت نمی کند. کشورهای دیگر هم 
باید به اقتصاد خود ســر و ســامانی دهند تا چین در ترکیب 
با آنها پتانسیل رشــد اقتصادی و رشد تقاضای نفت و انرژی 

منبعث از آن باز گردد.
امریــکا، در۱۹۵۰ و در پایان جنگ دوم جهانی، نزدیک به 
۵۰ درصد تولید ناخالص جهانی را در اختیار داشــت. در واقع 
قاره اروپا، یکسره ویران شده بود و امریکا به عنوان قدرت مطلق 
اقتصادی جهان بود. در ۲۰۱۹ تولید ناخالص داخلی امریکا ۲۵ 
درصد جهان بود و چین هم ســایه به ســایه اقتصاد امریکا را 
تعقیب می کند. امریکا می داند که در نبردی سهمگین، ممکن 
است، بازی توسعه را به چین واگذار کند. چالشی را که ترامپ 
با چین آغاز کرد، منبعث از این واقعیت بود که امریکا باید از 

رشد چین جلوگیری کند.
اعمــال تعرفه بر واردات امریــکا از چین و محدودیت های 
مختلف علیه شرکت های چینی، جنگ دو ابرقدرت اقتصادی 
برای ماندگاری اســت، اما در این میان تقاضای نفت، قربانی 
ردیف اول این تعارض است. در واقع مصرف نفت در هر دوکشور 
تحت الشعاع کاهش عملیات در زنجیره عرضه قرار می گیرد. در 
واقع چین و امریکا و به شکلی غیر مستقیم، سایر اقتصادهایی 
که در این مسیر قرار می گیرند، در معرض تبعات ناشی از کاهش 
فعالیت ها و تحدید رشداقتصادی قرار می گیرند. تحت شرایط 
عادی، این قبیل اختلافات میان کشورها مسبوق به سابقه است، 
ولی در شــرایطی که اقتصاد جهانی تحت تأثیر تبعات مخرب 
کرونا قرار گرفته، مدیریت شرایط بسیار دشوارتر است. در واقع 
کرونا، بستری را فراهم ساخته که هر واقعه اقتصادی، تبعات و 

دشواری های سخت تری را تحمیل می کند.
تحفه ســال ۲۰۲۰ برای بازار نفــت، تنها در بخش تقاضا 
نبود. در طرف عرضه هم بازار بسختی تحت فشار قرار گرفت. 
ســخت ترین چالش طرف عرضه، ظهور پرقدرت نفت شیل به 
بازار جهانی نفــت بود که امریکا را پس از نیم قرن مجدداً به 
یک صادر کننده خالص نفت تبدیل کرد. نفت شیل با نزدیک 
به ۱۰ میلیون بشکه تولید روزانه، در واقع در اندک مدتی یک 
عربســتان جدید وارد بازار نفت کرد. البته شیل با هزینه بالا 
تولید و عرضه می شود، اما تأثیر آن بر بازار، تولید کنندگان نفت 

خام  متعارف اوپک و غیر اوپک را غافلگیر کرد.
نفت شیل، البته یک نقطه ضعف اساسی داشت. هزینه تولید 
بالای این نفت غیرمتعارف در شرایط سقوط قیمت ها، در مدتی 
کوتاه، عرضه آن را ابتدا به نصف و سپس به کمتر از نصف تقلیل 
داد. امــا از طرف دیگر تولیدکنندگان نفت خام  غیرمتعارف را 
هم که در قیمت های پایین آسیب دیده بودند، بر آن داشت تا 
از طریق افزایش تولید، کسری بودجه خود را جبران کنند. در 
واقع نقش اوپک و متحدان غیراوپک که رسماً »اوپک پلاس« 
گفته می شدند، در مدیریت بازار بسیار مهم و حساس بود. در 
این میان نقش عربستان و روسیه به عنوان دو ابر قدرت نفتی 
تعیین کننده بود. آن طور که قیمت جهانی نفت از محدوده زیر 
۳۰ دلار در بشکه به رقم بالای ۵۰ دلار در بشکه رسیده است.
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هشدار انتخاباتی اصولگرایان 
به ظریف

وزیر خارجه دیروز دو کارت زرد از مجلس گرفت

مجلس یازدهم باز هم در میزبانی از محمد جواد ظریف به سبک و سیاق خودش 
سنگ تمام گذاشت؛ این بار اگرچه خبری از جار و جنجال و توهین نبود- همچون 
جلسه ۱۵ تیرماه امسال-  اما دو کارت زرد یا اخطار را نصیب او کرد. اخطارهایی که 
به نظر می رسد بالاخره پیروزی نماینده سرشناس در مخالفت با دولت و دیپلماسی  را 
رقم زده که در جلسه دیروز ادعا کرد »برجام مُرد و بوی گند آن مردم را آزرده کرد و 
این مجلس انقلابی آن را دفن کرد.« جواد کریمی قدوسی از مجلس نهم که همزمان 
بود با روی کارآمدن دولت روحانی یک پای ثابت طرح سؤال از وزیر خارجه و کشاندن 
او به صحن علنی بوده و البته بجز روز گذشته در هیچ کدام از این احضارها موفق به 

جلب نظر نمایندگان مجلس در دادن اخطار به ظریف نبوده است.
این تحقق آرزوی نماینده اصولگرای مشهد در مجلس در حالی صورت گرفت که 
ظریف در دفاع از خود بارها به صحبت های رهبری انقلاب اســتناد کرد که برخلاف 
اظهارات کریمی قدوسی نه معتقدند که برجام بوی گند می دهد و نه دفن شدن آن 

را پذیرفته اند.
ظریف اگر چه در بابت هر دو ســؤال طرح شده از سوی کریمی قدوسی نماینده 
مشــهد و بشیری نماینده پاکدشــت کارت زرد گرفت، اما در بیان توضیحات خود و 
پاسخ به سؤالات نمایندگان کم نگذاشت و از ترس گرفتن اخطار محافظه کاری پیشه 
نکرد. پاسخ های قاطع و منطقی او و تأکیدش بر اینکه مأمور به انجام وظایف قانونی 
خود اســت اگر چه به مذاق اکثریت نمایندگان مجلس خوش نیامد، اما ادامه همان 
مواضع همیشگی او بود. در تحلیل این دو کارت زرد و قابل پیش بینی بودن واکنش 
مجلس، همین بس که در دو سؤال جداگانه وزیر امور خارجه از یک سو متهم شده 
که چرا یک جا از مذاکره دفاع کرده و همزمان در ســؤال دیگر متهم شــده که چرا 

برای تأمین منافع کشور مذاکره نکرده و از ظرفیت دیپلماسی استفاده نبرده است!
سؤال جواد کریمی قدوسی از وزیر امور خارجه کشورمان در خصوص اینکه چرا 
سه هفته بعد از شهادت سردار سلیمانی در گفت وگو با مجله اشپیگل کد مذاکره با 
امریکا را می دهید؟ ســرآمد جلسه علنی دیروز مجلس بود. او در توضیح سؤال خود 
گفت:  آقای ظریف بعد از شهادت سردار قاسم سلیمانی مصاحبه ای داشتید مبنی بر 
این که همچنان آماده مذاکره با امریکا هستیم. یک هفته قبل از آن هم در دوحه با 

برگمن، افسر سابق رژیم صهیونیستی ملاقاتی داشتید.
کریمی قدوســی که عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی هم هست و 
همچنان بر طبل مخالفت خود با هر نوع مذاکره ای می کوبد، با اشــاره به خطبه های 
مقام معظم رهبری در نماز جمعه بعد از شهادت سردار قاسم سلیمانی گفت: در آن 
خطبه رهبر انقلاب فرمودند جنتلمن های پشــت میز مذاکره همان تروریست های 

فرودگاه بغداد هستند. بعد از آن رهبر انقلاب فرمودند کدام فرد عاقلی است که دوباره با 
کشوری مذاکره کند که زیر تمام توافقات زده است. او در ادامه ابایی هم از این نداشت 
که بگوید روحانی و ظریف از جمله همان جنتلمن هایی هســتند که رهبری انقلاب 
اشــاره کرده است! نوبت به پاســخ دادن ظریف که رسید او به دور از ترس از اخطار 
نمایندگان و بدون هیچ محافظه کاری به صراحت به دفاع از اقدامات خود پرداخت و 
خود را مأمور به انجام وظایف قانونی دانست. او گفت: سیاست خارجی در واقع وظیفه 
و هدفش جلوگیری از موفقیت سیاست های امریکا، رقبا و دیگران است. ابزار سیاست 
خارجی هم ابزار مشخصی است. ابزار ما مذاکره، مصاحبه و ائتلاف  سازی است و ابزار 
دیگری نداریم. خدا را شــاکریم امروز که روز آخر ریاست جمهوری منحوس دونالد 
ترامپ اســت با پشتوانه مردم ایران توانستیم ترامپ را در سیاست خارجی شکست 
دهیم. به گزارش ایسنا، ظریف در دفاع از گفت وگوی خود با مجله آلمانی هم گفت: 
من مصاحبه محکمی با اشپیگل داشتم و چیزی نگفتم جز فرمایش رهبری که گفتند 
اگــر امریکا به ۱+۵ بازگــردد، ما مذاکره می کنیم. علت گفتن این جمله این بود که 
مانع شوم امریکایی ها ادعا کنند ایران به دنبال دیپلماسی نیست، ابزار من در حوزه 
دیپلماسی هم کاملًا مشخص است. من وظیفه دارم از آن ابزار استفاده کنم و امیدوارم 
که مورد قبول واقع شویم. ظریف یادآور شد: ما در واقع در خط مقام معظم رهبری 
حرکت می کنیم. ایشان هفته گذشته در سخنرانی شان فرمودند که عجله ای به بازگشت 
امریکا به برجام نداریم. از نظر ایشان نه برجام بوی گند می دهد و نه دفن شده است. 
مجلس هم قانونی که تصویب کرد برای اجرای برجام است نه دفن آن. لااقل ریاست 
مجلس شورای اسلامی این طور به ما گفت. آقا هم گفتند ما عجله نداریم، اگر امریکا 
تعهدات خود را اجرا کند و تحریم ها را بردارد، می تواند برگردد و در ۱+۵ بنشــیند. 
مبنای سیاست ما هم همین است و ریاست مجلس شورای اسلامی هم در این جلسه 
بود. وزیر امور خارجه یادآور شــد: ملاقات بنده نه یک هفته قبل از شــهادت سردار 
بزرگ سلیمانی بلکه یک سال و نیم قبل از آن و برای آزاد کردن مسعود سلیمانی، 
دانشمند بزرگ کشورمان بود که یک سال در بدترین شرایط اسیر امریکا بود. فردی 
که از طرف امریکا می خواســت مذاکره کند، آقایی را همراه  آورد که بعداً معلوم شد 
او ۱۰ ســال در رژیم صهیونیســتی بود. ما او را نمی شناختیم. او در جلسه یادداشت 
برمی داشت و بعد هم با من عکس گرفت. مسعود سلیمانی دانشمند ماست که در بند 
امریکایی ها بود. او در هواپیما هم به من گفت که چه اتفاقاتی در امریکا برایش افتاده 
است. گناه من هم این بود که برای آزادی اش باید با کسانی گفت وگو می کردم که از 
آنها هیچ خوشم نمی آید. اگر هم پشت میز مذاکره لبخند می زنم، برای این  است که 

مقاومت مردم ایران را در برابر زورگویی آنها نشان دهم.

تحفه سال 2020 برای 
بازار نفت 2021

 تا زمانی که مشکلات ساختاری اقتصاد ایران مرتفع نشود و برای تحریم 
و شرایط شبه جنگی چاره اندیشی نشود، اصلاح نرخ ارز موفق نخواهد بود.

طبیعی است که اگر ارز تک نرخی شود قطعا بسیار خوب خواهد بود و 
رانتی که برای دریافت کننده ارز ترجیحی به وجود می آید، از بین می رود. 
در عین حال، خود ارز تک نرخی نشــانه ای از وضعیت به نسبت متعادل 
اقتصادی اســت. به دلیل افت شــدید درآمدهای نفتی در ارز دریافتی و 
صادراتــی و تنگناهایی که وجود دارد، طبیعی اســت که نرخ بازار آزاد 
خیلی بالاتر از آن چیزی باشــد که بانک مرکزی به صورت رسمی اعلام 
می کند و در چنین شرایطی اگر بدون پشتوانه بخواهد نرخ ارز ترجیحی 
را رها کند که به ســمت و سوی نرخ بازار آزاد برود، به احتمال زیاد تنها 
موجب افزایش بیشــتر نرخ ارز می شــود و به این اعتبار، به نظر می رسد 
 که تک نرخی شــدن ارز، بدون دیدن ســایر مســائل داخلی و خارجی

 امکان پذیر نباشد.
در حالــی که نــرخ ارز دوگانه یا همان نرخ ارز ترجیحی مشــکلاتی 
همچــون ایجــاد رانت و فســاد را به وجود مــی آورد اما طبعــاً از نظر 
سیاســتگذاران، هزینه این امر کمتر از رهاسازی و یکسان سازی نرخ ارز 
 در شــرایط کمبود درآمدهای ارزی بود که حذف آن، می تواند هم باعث

 تشــدید فشارهای تورمی شــود و هم قیمت کالاهایی که با ارز ۴۲۰۰ 
تومانی وارد می شــوند، بالا ببرد و هم اینکه می تواند خود بازار ارز را نیز 
ملتهب تر کند. این نیازها باید از طریق شبکه رسمی در نرخی که اعلام 
می شــود، برطرف شود. برای مثال، اعلام کنند که در چارچوب مدیریت 
شناور ارزی. ارز مورد نیاز واردکنندگان و بخش های دیگر با ۴ درصد زیر 
نرخ بازار تامین شود. باید در نظر داشت که تغییر نرخ ارز دولتی بر سایر 
نرخ های بازار تاثیر می گذارد، اگر به دلیل محدودیت هایی که وجود دارد 
منابع ارزی به مقدار کافی تامین نشود، طبیعی است که آثار انحرافی نرخ 
ارز قبلی همچنان وجود خواهد داشت و نرخ ثابت نمی ماند. چرا که نرخ 
ارز در بازار آزاد به نوعی تابعی از نرخ ارز رسمی است و هرچه قدر میانگین 
انواع نرخ ها )نرخ ترجیحی برای کالاهای اساســی و نرخ نیمایی که نرخ 
کالاهای غیراساسی است( به سمت نرخ ارز آزاد سوق پیدا کند، قطعا نرخ 
ارز در بازار آزاد نیز رشد می کند. تا زمانی که مشکلات ساختاری اقتصاد 
ما حل نشود و مسائل پیرامونی آن برطرف نشود، نمی توان انتظار داشت 
که بازار ارز تک نرخی بماند و دوباره دو نرخی نشــود. دلیل این امر هم، 

عدم تعادل های شدیدی است که در اقتصاد ما وجود دارد.
و  تحریم هــا  بــه خاطــر  تورمــی هــم  انتظــارات   همچنیــن 
 شــرایط شــبه جنگــی تشــدید شــده اســت. بنابرایــن در ایــن

 شرایط بدون حل و فصل این دو مورد اخیر، امکان تک نرخی شدن یکباره 
ارز وجود ندارد. اگر چه در چند هفته اخیر به دلیل اتفاقاتی که که در عرصه 
ریاست  جمهوری آمریکا رخ داده، بخشی از انتظارات مردم فروکش کرده 
است، اما برای اعمال سیاست ارزی جدید مسئولان حتما باید پیش بینی 

شرایط سیاسی و اقتصادی داخلی و خارجی را در نظر داشته باشند.
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 بخشی از پول های بلوکه شده، آزاد شده است
رییس کل بانک مرکزی با بیان اینکه برای رفع مشــکلات ارزهای مسدود 
شــده تلاش می کنیم، گفت: بخشــی از این منابع آزاد شده است و اکنون در 
حال اســتفاده از آن هستیم، بخش دیگر نیز به تدریج از طریق تحولاتی که 

در حال رخ دادن است تامین خواهد شد.
»عبدالناصر همتی« در حاشیه جلسه هیات دولت، در جمع خبرنگاران در 
پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا این موضوع صحت دارد که بخش عمده ای 
از این پول های مسدود شده برای بانک مرکزی است و به نظر می رسد که در 
صورت ورود به کشور جایگزین پول های چاپ شده می شوند؟ گفت: عمده این 
پول ها برای بانک مرکزی اســت، اما قدرت بازارسازی بانک مرکزی را افزایش 

می دهد و هر زمانی که اراده کنیم می توان از آنها استفاده کرد.
وی خاطرنشــان کرد: مشــکلی در این زمینه وجود ندارد و به دلیل اینکه 
این ارزها به بانک مرکزی تعلق دارد زمینه افزایش بازارســازی بانک مرکزی 

را فراهم می کند.
رییس کل بانک مرکزی در پاســخ به ســوالی دیگر مبنی بر اینکه با توجه 
به اینکه دلار در بازار آزاد در مســیر نزولی قرار دارد، سامانه نیما نرخ دلار را 
بالا نگه داشــته است و چنین شائبه ای ایجاد شده است که دولت تمایلی به 
کاهــش نرخ ارز ندارد، آیا ایــن موضوع صحت دارد یا خیر، افزود: رییس کل 
بانک مرکزی اســت نخستین فردی است که طرفدار افزایش ارزش پول ملی 

است، حیثیت و اعتبار رییس بانک مرکزی به تعدیل نرخ ارز است.
وی اظهار داشــت: سامانه نیما با بازار اسکناس چنین فرقی را دارد که در 
بازار اسکناس به سرعت تعدیل قیمت ها رخ می دهد اما در بازار نیما به دلیل 
اینکه صادرکننده و وارد کننده در حال خرید هستند، انجام معاملات دو روز 

به طول می انجامد روند کاهشی آن کندتر است.
همتی خاطرنشان کرد: این مساله چیزی نیست که قرار باشد دو روزه رخ 
دهد بالاخره باید فعالان اقتصادی خود را بتوانند با شرایط جدید وفق دهند.

 حقوق کارگران کفاف ۱۰ روز زندگی آنها را می دهد
رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی می گوید: تعیین مزد منطقه ای 
به شکل دستوری ممکن نیست و قبل از پرداختن به مساله منطقه ای کردن 

دستمزدها، اقتصاد کشور باید به ثبات و تعادل لازم برسد.
فتح اله بیات در ارزیابی تعیین مزد کارگران به شــکل منطقهای،  گفت: 
در شــرایط حاضر دستمزدی که کارگران دریافت می کنند با خط معیشت و 
فقر فاصله بسیاری دارد و لذا منطقه ای شدن دستمزدها از این جهت موجب 

تیعیض مزدی می شود.
وی با بیان اینکه حقوق و دریافتی کارگران تنها کفاف ۱۰ روز زندگی آنها 
را مــی دهــد،  افزود: وقتی بیش از ۸۰ درصد کارگران حداقل بگیرند و هنوز 
در بحث تعیین و پرداخت حداقل مزد مشکلاتی داریم نمی توانیم به منطقه 

ای شدن دستمزد فکر کنیم.
رئیس اتحادیه کارگران قــراردادی و پیمانی تاکید کرد: صرفنظر از اینکه 
هزینه ها در کلان شهرها بیشتر از شهرهای کوچک یا نقاط دور افتاده است،  
دســتمزد مصوب باید هزینه های معیشــت یک خانوار را تامین کند لذا باید 
دید که این رقم در کلان شــهرها یا مناطق دیگر چه عددی است و بر اساس 

آن در خصوص تعیین مزد منطقه ای تصمیم گیری کرد.

رئیس کل بانک مرکزی گفت: ما اعتقاد 
داریــم که بانک های کره ای باید خســارت 
جمهوری اسلامی ایران در طی این دو سال 
را جبران کنند؛ البته میزان این خسارت یک 
مسئله فنی است و باید توسط متخصصان 

بانکی و مالی تعیین شود.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، 
دکتــر عبدالناصــر همتــی در گفت وگو 
بــا خبرگزاری »بلومبــرگ« توضیحاتی را 
درخصوص منابع مسدود شده ایران در کره 
جنوبی و نیز دیــدار اخیر خود در تهران با 
هیئت کره جنوبی، ارائه کرده اســت. آنچه 
در ادامــه می خوانید برگردان فارســی این 

گفت وگوست:
 شــما گفتید که باید به حدود ۷ 
میلیارد دلار منابــع موجود ایران در 
برآورد  بگیرد.  تعلق  کره جنوبی سود 
می کنید چه مقدار ســود در دو سال 

گذشته انباشته شده باشد؟
 بــه خاطر همکاری بانک هــای کره ای 
با سیاست فشــار حداکثری ایالات متحده 
علیه ایران، جمهوری اسلامی ایران تاکنون 
نتوانســته است از منابع خود نزد بانک های 
کره ای اســتفاده کنــد. این سیاســت بر 
خــلاف قوانین بین الملل و با اصول حقوقی 

توجیه ناپذیر است. 
بنابراین ما اعتقاد داریم که آن بانک های 
کره ای باید خســارت جمهوری اســلامی 
ایران در طی این دو ســال را جبران کنند. 
میزان این خســارت یک مسئله فنی است 
 و باید توســط متخصصان بانکــی و مالی

 تعیین شود.

 آیا هیئت کره جنوبی اشاره ای بر 
آزاد ســازی سریع منابع انجام داد؟ یا 
این  برای حل  زمانی خاصی  چارچوب 

موضوع تعیین کرد؟
هیئت کره جنوبی اظهار داشت که آن ها 
اراده سیاسی برای حل موضوع و ایجاد امکان 
اســتفاده ایران از منابع را دارند اما مسئله 
آنجاســت که آن ها همزمان می خواهند از 
سیاست ها و مقررات ایالات متحده پیروی 

کنند.

 آیا آن ها دقیقاً مشــخص کردند 

که چه چیزی آن ها را از آزاد ســازی 
منابع باز می دارد؟ به عنوان مثال، آیا 
 آن ها تحت فشار مستقیم دولت ایالات
 متحده یا بانک هــای خاصی از این 

کشور هستند؟
چند مانع بر ســر راه اســتفاده از منابع 
متعلــق به جمهوری اســلامی ایران وجود 
دارد. بانک های ایرانی و موسسات مالی آن 
از جمله بانک مرکزی در فهرست تحریم های 
خزانه داری ایالات متحده قرار دارند. متاسفانه 
دولت کره تســلیم این فشــارها شده است 
و برخلاف دیگــر کشــورها از همکاری با 

ایــران امتنــاع می ورزد. شــرکای دیگر ما 
توانســتند راههایی را بیابند تا ما بتوانیم از 
منابع خود برای واردات کالاهای اساســی 
اســتفاده کنیم اما دولت کره هیچ پیشنهاد 
قابل اتکایی در این زمینه ارائه نکرد. منابع 
ایــران نــزد آن بانک های کره ای هســتند 
که با بانک های آمریکایــی کار می کنند و 
آن ها ایــن بهانه را مطرح ســاخته اند که 
 منابع به وون کره هســتند و نمی توان آن

 را مستقیماً به یورو تبدیل کرد. 

 جلســه چگونه به پایان رسید؟ 

 آیــا کره جنوبی هیــچ قولی برای 
انجام تلاش های جدید و آزادســازی 

پول ها داد؟
مقامــات کره ای وعده دادنــد که آن ها 
هرچه در توان دارند برای آزادســازی منابع 
انجام می دهند، اما این اولین باری نیست که 

آن ها چنین قولی می دهند.

و  کره ای  نفتکــش  موضوع  آیا   
ارتباط توقیف آن با منابع مسدود شده 

ایرانی مورد بحث قرار گرفت؟
 خیر

 آیا این امکان وجود دارد که حدود 
۷ میلیارد دلار منابع مسدود شده ایران 
در کره جنوبی به ساز و کار اینستکس 
هدایت شود؟ آیا شما در این باره بحثی 

انجام دادید؟
انتقال منابع به اینستکس یا کانال سوئیس 
از گزینه های ممکن اما در گام دوم اســت. ما 
باید شاهد اراده سیاسی بانک های کره ای برای 
آزادسازی منابع و همکاری آن ها با بانک های 
ایرانی باشیم اما تاکنون چنین اراده سیاسی 
را مشــاهده نکرده ایم. علاوه بر این لازم است 
یادآوری کنیم که اینســتکس عملاً تاکنون 
کاربردی نداشته اســت و عمدتاً تحت تاثیر 
همان تحریم های ایالات متحده قرار دارد. از 
این رو اینستکس آن گونه که ما انتظار داشتیم 
نتوانســت روابط تجاری ما بــا اروپا را فارغ از 
 تحریم های امریکا، پوشش دهد، زیرا اروپایی ها 
شجاعت کافی برای اعمال حاکمیت اقتصادی 

خود را نداشتند.

رئیس کل بانک مرکزی در گفت وگو با بلومبرگ عنوان کرد؛

بانک های کره جنوبی باید خسارت ایران را طی این دو سال جبران کنند 

 بیراهه سیاست گذاری در اقتصاد
در هندسه اثبات از راه برهان خلف به این معنی است که مثلا برای اثبات یک 
ادعا مثل برابری دو زاویه نشان دهیم گزینه های دیگر امکان پذیر نیست و مسیر 
اثبات آنها به بن بست می خورد و تنها راه باقیمانده قبول ادعای مذکور است.

کشــور ما نیز متاســفانه در پیمودن مسیر توســعه به جای راه مستقیم و 
کوتاه، همین راه غیربهینه و طولانی را در پیش گرفته است و به جای راه حل 
اصلی مســائل، اقسام راه های فرعی و غلط را دنبال می کند و تا مطمئن نشود 
راه دیگری غیر از راه درســت ممکن نیست به انتخاب درست دست نمی زند. 

برای روشن شدن موضوع چند مثال روز را مطرح می کنم.
اخیرا کشور با تهدید قطع برق به دلیل کمبود گاز و آلودگی ناشی از سوزاندن 
مازوت روبه رو شــده است. مساله اصلی این است که قیمت گذاری گاز چنان 
نادرســت است که هیچ انگیزه ای برای رفتار مصرفی بهینه در سمت خانوارها 
و رفتار تولیدی بهینه در ســمت بنگاه های اقتصادی ایجاد نمی کند. نماد آن 
این اســت که افراد در زمســتان همان لباسی را می پوشــند که در تابستان 
می پوشــیدند. درنتیجه مصرف گاز با سرعت رو به افزایش است و وزارت نفت 
بیهوده و به غلط تلاش می کند این رشــد مصرف را با رشــد استخراج گاز که 
متعلق به نســل های بعدی نیز هست، جبران کند. راه درست مواجهه اصلاح 
قیمت گذاری گاز اســت؛ اما چون جامعه و سیاســت گذاران حاضر به این کار 
نیستند اقسام موضوعات فرعی برجسته می شود و حول آنها مناقشات سیاسی 
نیز شــکل می گیرد. اخیرا عده ای استخراج رمزارزها و عده ای دیگر تحریم و 
عقب مانده بودن فناوری نیروگاه ها را عامل اصلی مشکل اعلام کرده اند و حول 
این تحلیل ها تبلیغات سیاسی نیز شکل گرفته است. گرچه این مسائل فرعی 
نیز ریشــه در همان مســاله اصلی دارد؛ اما یک غفلت عمدی جمعی درمورد 

مساله اصلی به چشم می خورد.
در تابستان ها که هوا گرم می شود مصرف برق به شدت بالا می رود و دوباره 
خطــر قطعی برق بالا می رود. وزارت نیرو به اشــتباه تلاش می کند تا با قطع 
صادرات برق و قطع برق واحدهای تولیدی و افزایش نیروگاه ها مصرف شدید 
خانوارها را جواب دهد و قطعی برق ایجاد نشود؛ درحالی که مصرف خانواده ها 
بهینه نیســت و این رفتار باید با قیمت گذاری درست برق اصلاح شود. چون 
حاضر به انجام این کار نیســتیم اقسام دلایل و توجیه ها برای عدم انجام کار 
درســت مطرح می شــود؛ مثل اینکه چقدر برق در طول مسیر انتقال ضایع 
می شود و اگر این مسائل حل شود، نیازی به اصلاح برق نیست؛ درحالی که اگر 
قیمت برق اصلاح شود، اصلاح خطوط انتقال نیز ممکن و به صرفه خواهد شد.

وقتی آلودگی هوا شــدید می شــود روشــن اســت که ریشــه مشکل به 
قیمت گذاری نادرست بنزین و گازوئیل مربوط می شود؛ اما در جامعه ما اقسام 
علــل دیگر مثل تکنولوژی عقب تر خودروهای داخلی و بلندی ســاختمان ها 
و مکان نامناســب صنایع به عنوان علل اصلی مطرح می شــود. درحالی که تا 
قیمت گذاری انرژی اصلاح نشــود مشــکل حمل و نقل عمومی، آلودگی هوا و 

ترافیک حل نخواهد شد و موضوعات فرعی نیز برطرف نخواهند شد.
سیاستمداران ما در گذشته مسیر عوام گرایی یا همان پوپولیسم را در پیش 
گرفتند که موجب تاسف است؛ اما تاسف بارتر موضع دانشگاهیان و روشنفکرانی 
است که پیوسته با طرح موضوعات فرعی ذهن و فکر جامعه را از راه حل های 
اصلی منحرف می کنند و برای سیاستمدارانی که حاضر به کارها و تصمیمات 

سخت نیستند، مجال فرار فراهم می کنند.
آیا می خواهیم این مسیر غلط و طولانی برای حل مسائل کشور را بپیماییم 
یا مثل بقیه جوامع، عادی رفتار کنیم و مسائل را از راه اصلی خود حل کنیم؟ 

امیدوارم انتخاب های بعدی ما همانند انتخاب های قبلی مان نباشد. 

نوروزی در تشریح دستور کار کمیسیون قضایی مجلس

آیین نامه اجرایی قانون حمایت از مالکیت صنعتی ظرف شش ماه باید تهیه و توسط 
رئیس دستگاه قضا تصویب شود

عمویی در دیدار با سفیر جدید مکزیک در تهران تاکید کرد؛

لزوم تقویت ارتباطات دوستانه ایران و مکزیک با تلاش سفرای دو کشور

نایب رئیس کمیســیون قضایی مجلــس گفت: در 
نشست  امروز  )سه شنبه ۳۰ دی ماه ( کمیسیون مقرر 
شــد آیین نامه اجرایی قانون حمایت از مالکیت صنعتی 
ظرف شش ماه با پیشنهاد معاونت علمی رئیس جمهور 
و وزارتخانه های صمت، بهداشــت، و دادگستری تهیه و 

سپس توسط رئیس قوه قضائیه تصویب شود.
حســن نوروزی  در تشریح نشست امروز )سه شنبه 
۳۰ دی ماه ( کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای 
اســلامی، از بررسی طرح حمایت از مالکیت صنعتی در 
نشست امروز با حضور مسئولان و کارشناسانی از وزارت 
صمت، وزارت دادگستری، پژوهشکده قوه قضائیه و مرکز 
پژوهش های مجلس خبر داد و گفت: تاکنون ۱۵۱ ماده 
از این طرح تصویب شد و تنها دو ماده از آن مراعا ماند که 

در نشست آتی کمیسیون بررسی خواهد شد.
نایب رئیس کمیســیون قضایــی و حقوقی مجلس 
شورای اسلامی افزود: موضوع مرکزی که باید قانون در 

آن اجرا شــود مراعا ماند و همچنین تشکیل دادگاه ها و 
دادسراهای مربوط به شکایت های مالکیت صنعتی مطرح 

و تصویب شد.
وی ادامه داد: شرایط بکارگیری و استخدام کارشناسان 
مالکیت صنعتــی و همچنین خبرگان و متخصصان به 

عنوان وکیل در این حوزه تعیین شد.
نماینده مردم بهارستان و رباط کریم در مجلس یازدهم 
افزود: همچنین مقرر شد بودجه قانون از خود بودجه و 
درآمد ماده ۱۴۱ مالکیت صنعتی تامین شود و موضوع 

شورای عالی مالکیت صنعتی هم مراعا ماند.
وی یادآور شد: مقرر شد آیین نامه قانون ظرف شش 
ماه با پیشنهاد معاون علمی رئیس جمهور و وزارتخانه های 
صمت، بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و دادگستری 

تهیه و سپس توسط رئیس قوه قضائیه تصویب شود.
نوروزی افزود: مالکیت صنعتی در حوزه ثبت اختراعات، 

علائم و برندهای تجاری است.

رئیس گروه دوستی پارلمانی جمهوری اسلامی ایران 
- مکزیک در دیدار با ســفیر جدید مکزیک در تهران بر 
لزوم تحکیم و تقویت ارتباطات دوستانه فیمابین با تلاش 

و کوشش سفرای دو کشور، تاکید کرد.
 گییِرمو آلخاندرو پونته اوردوریکا، سفیر جدید مکزیک 
در تهران روز سه شنبه )۳۰ دی( با ابوالفضل عموئی، رئیس 
گروه دوستی پارلمانی جمهوری اسلامی ایران - مکزیک 

دیدار و گفت وگو کرد.
عمویی در ابتدای این دیدار با اشاره به روابط دوستانه 

دو کشور گفت: سابقه دیرینه مناسبات جمهوری اسلامی 
ایران و مکزیک و غنای فرهنگی و تمدنی دو کشور، نقش 

مهمی در ارتقاء سطح همکاری های فیمابین دارد.   
وی بر همین اســاس افزود: گروه دوســتی پارلمانی 
جمهوری اســلامی ایران و مکزیک در مجلس شورای 
اســلامی از روند گسترش ارتباطات و همکاری های دو 

کشور در عرصه های مختلف حمایت می کند.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری از سخنان خود 

گفت: ظرفیت های فراوان همکاری بین دو کشور، امکان 
توســعه همکاری های فیمابین در عرصه های سیاسی، 

اقتصادی، فرهنگی و گردشگری را تسهیل می کند.
نماینده مردم تهران،شــمیرانات، ری، اسلامشــهر و 
پردیس در مجلس شورای اسلامی در پایان این دیدار، بر 
لزوم تحکیم و تقویت ارتباطات دوستانه فیمابین با تلاش 

و کوشش سفرای دو کشور، تاکید کرد.
گییِرمو آلخاندرو پونته اوردوریکا، ســفیر مکزیک در 
تهران نیز در این دیدار گفت: بسط و گسترش مناسبات 

با جمهوری اسلامی ایران در زمینه های مختلف و مورد 
علاقه دو کشــور، مورد توجه و علاقمندی مســئولان 
سیاسی و پارلمانی مکزیک است.سفیر مکزیک در ادامه 
این دیــدار افزود: توانمندی های فراوان دو کشــور در 
زمینه های مختلف، میتواند ســطح مبادلات دو کشور 
را بهبود و ارتقاء بخشد.وی در پایان این دیدار نسبت به 
توسعه همکاری های پارلمانی تهران - مکزیکو سیتی با  
همکاری گروه های دوستی پارلمانی در مجالس دو کشور، 

ابراز امیدواری کرد.

عضو هیأت رئیسه مجلس، با بیان اینکه ما باید قانون جامعی در جهت 
قانونمند کردن فعالیت شــرکت های خــلاق ایجاد کنیم تاکیدکرد که اگر 
معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری برای ساماندهی این شرکت ها 
لایحه بیاورد ما نیز از آن حمایت می کنیم در غیر این صورت در قالب طرح 

به این موضوع خواهیم پرداخت.
علی کریمی فیروزجائی  عضو هیات رییســه مجلس شــورای اسلامی 
با روســای شــرکت های خلاق بعدازظهر امروز)سه شــنبه ۳۰ دی ماه( به 
منظور بررســی درخواست آنها مبنی بر اضافه کردن این شرکت ها در کنار 
شرکت های دانش بنیان در قانون جهش تولید جهت بهره مندی از مزایای 

این بخش برگزار شد.
علی کریمی فیروزجائی در این نشست گفت: ما به همان نسبت که در 
علوم پایه و فنی و مهندســی در دو دهه اخیر در جامعه شاهد جهش های 
بلندی بودیم در شرایط کنونی نیز در برخی حوزه های علمی جزو ۱۰ رتبه 
برتر دنیا هســتیم اما متأسفانه در حوزه انسانی شاهد این گونه موفقیت ها 
نیستیم.نماینده مردم بابل در مجلس با اشاره به اینکه بسیاری از ایده  های 
نظریه پردازان اروپایی برگرفته از نظریه های دانشــمندان اسلامی است که 
هزاران ســال قبل مطرح کرده اند، افزود: یکی از مشــکلاتی که در شرایط 
کنونی باید به آن توجه کنیم ارتقاء حوزه علوم انسانی است که  رهبر معظم 

انقلاب بارها بر ضرورت ارتقا آن تأکید فرمودند.
وی تصریح کرد: به رغم اینکه توســط شرکت های دانش بنیان اتفاقات 
بزرگی در حوزه صنعت رقم خورد اما عملًا نتوانستیم این مهم را به حوزه 
انســانی نیز بکشانیم بنابراین انتظار داریم شرکت های خلاق در این حوزه 
جهشی را ایجاد کنند و ما هم در کمیسیون آموزش و تحقیقات این آمادگی 

را داریم که از آنها در این زمینه حمایت کنیم.
کریمی فیروزجایی با اشــاره به درخواســت مکتوب شرکت های خلاق 
مبنی بر اضافه کردن آنها در کنار شرکت های دانش بنیان در قانون جهش 
تولید تأکید کرد: اگر معاونت علمی و فناوری برای شناســنامه دار کردن و 
قانونمندکردن شرکت های خلاق لایحه بیاورد ما نیز از آن حمایت خواهیم 

کرد در غیر این صورت می توانیم در قالب طرح به این موضوع بپردازیم.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم با تأکید بر اینکه مجلس می تواند پل 
ارتباطی شرکت های خلاق با صندوق کارآفرینی امید و سایر دستگاه هایی 
که از کارآفرینان حمایت می کنند، باشــد، یادآور شد: ما باید قانون جامع 
در جهت قانونمند کردن فعالیت شرکت های خلاق ایجاد کنیم ضمن اینکه 
کمک می کنیم تا این شرکت ها در ذیل اساسنامه صندوق شکوفایی و نوآوری 

قرار گیرند و از تسهیلات این بخش بهره مند شوند.

 مجلس  باید قانونی را برای حفظ و حراســت از شرکت های 
خلاق ایجاد کند

کرمی نماینــده معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری که جهت 
حمایت از شــرکت های خلاق در این نشست حضور پیدا کرده بود، گفت: 
این شــرکت ها در سال ۹7 شناسایی شــدند و آیین نامه ای در کنار قانون 
حمایت از شــرکت های دانش بنیان برای آنها ایجاد شــد کما اینکه امروز 
هزار و 6۰ شــرکت خلاق فعال شده اند.وی تصریح کرد: شرکت های خلاق 
از نظر اقتصادی، علمی و پژوهشــی رشد مطلوبی داشته اند ضمن اینکه در 
برخی کشــورها روی این شرکت ها که در حوزه فرهنگ و هنر، گردشگری 

و ... فعالیت دارند، سرمایه گذاری شده و سود هزار برابری از این اقدام عاید 
آنها شده است.

کرمی یادآور شد: متأسفانه شرکت های خلاق به این دلیل که در حوزه 
 های هنر، انسانی و فرهنگ فعالیت دارند ذیل تعاریفی که برای شرکت های 
دانش بنیان وجود دارد، قرار نمی گیرند اما به دلیل ارزش آفرینی که دارند 
باید یک چتر حمایتی برای آنها ایجاد شــود. از ســوی دیگر این شرکت ها 
که از خلاقیت ریشــه می گیرند و ایده پردازی می کنند با مالکیت علمی و 
فکــری گره خورده اند بنابراین می طلبد کــه قانونگذار قانونی را در جهت 

حفظ و حراست آنها ایجاد کند.
وی افزود: یکی دیگر از اشکالاتی که در این حوزه وجود دارد این است 
که شرکت های خلاق ذیل اساسنامه صندوق نوآوری و شکوفایی قرار نمی 
گیرند و نمی توانند از منابع مالی آن بهره مند شوند بنابراین مجلس می تواند 

به این موضوع نیز ورود پیدا کند.
نماینــده معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهــوری در ادامه با بیان 
اینکه شــرکت های خلاق با مشــکلات متعددی در حــوزه مالیات و بیمه 
مواجه هستند، تأکید کرد: اگر قوانین با بهره مندی از ادبیات کسب و کار 
نوپا و دیجیتال به روز شــود می توان بســیاری از مشکلات آنها را برطرف 
کرد و از ظرفیت آنها در زمینه اشــغالزایی و صادرات بهره مند شد چرا که 

نوع محصولات آنها به گونه ای است که در تحریم ها شامل آنها نمی شود.
تعدادی از روســای شــرکت های خلاق که در حوزه های گردشگری و 
فرهنگی و صنعتی و آموزش زبان انگلیســی با رویکرد ایرانی- اســلامی بر 
مبنای به روزترین متدهای آموزش زبان در دنیا فعالیت دارند در این نشست 
حضور داشتند و درخواستی را به صورت مکتوب ارائه دادند مبنی بر اینکه 
شــرکت های خلاق در قانون جهش تولید در کنار شرکت های دانش بنیان 
قرار گیرند تا از تســهیلات این بخش بهره مند شوند.همچنین یکی از آنها 
به این نکته اشــاره کرد که درخواســتی برای تأسیس مجمع شرکت های 
خــلاق ارائه دادند تا در پی آن بتوانند عضو اتاق بازرگانی شــوند بنابراین 
انتظار دارند که مجلس شورای اسلامی در این زمینه از آنها حمایت کند.

ضرورت ایجاد قانونی برای حمایت از شرکت های خلاق  خبر
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/11/01

شماره : 1006

رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه اگر 
ارزپاشی می کردیم، دلار به ۵۰ هزار تومان 
و نرخ تورم به ۱۲۰ درصد می رسید، گفت: 
درآمدهای ارزی کشور رو به افزایش است.

بانک  رئیــس کل  عبدالناصــر همتی، 
مرکزی با حضور در شبکه افق، در خصوص 
مذاکره با مسئولان کره جنوبی در خصوص 
آزادســازی منابع بلوکه شــده ایران گفت: 
اراده سیاسی در مسئولان کشور کره جنوبی 
برای حل این موضوع نیست، اما این بار قول 
داده اند تا با دســت پر برگردند و این قولی 
است که قائم مقام وزارت امور خارجه این 
کشــور ارایه داده است؛ اما کره درخواست 
ارایــه برخی اقلام از جمله تســت کرونا و 

آمبولانس را به ایران داده است؛ 
در حالــی که به هر حال 7 میلیارد دلار 
از این منابع در کــره جنوبی بلوکه بوده و 

این کشور باید آن را آزاد کند.
کره جنوبی اراده ای برای آزادسازی هفت 

میلیارد دلار پول بلوکه شده ایران ندارد
وی افــزود: کره جنوبی باید منابع ایران 
را از طریق آمریکا بپردازد که مشــکل هم 
همینجا اســت اما اراده ای هم از سوی این 

کشور وجود ندارد.
همتی با بیان اینکه دولت همواره اقتدار 
خــود را از مردم گرفته اســت، گفت: ما از 
نظــر مردمی و توان نظامــی یا حتی توان 
مذاکره اقتدار داریم و واقعیت این است که 
تحریم هایی که این بار رخ داده، بســیار بی 
سابقه بوده و همه جهان را علیه ایران بسیج 
کرده است؛ اما به هر حال این افتخار ایران 
است که روی پای خود ایستاد؛ اما فشارها 
به سمت شــرایط مثبت برای ایران تغییر 
جهت داده و تحریم ها اثرگذار نبوده است.

وی در خصــوص درآمدهای حاصل از 
صادرات برق و گاز ایران به عراق خاطرنشان 
کرد: این کشــور نیز اراده سیاســی ندارد؛ 
چراکــه درآمدهای نفتی عــراق به نحوی 
طراحی شده که درآمدها باید از واشنگتن 
پرداخــت شــود؛ به نحوی که باید ســهم 
کویــت را کم کرده و مابقی را به حســاب 
بانک مرکزی عراق واریز کند؛ اما تحریم ها 
دست عراق را بسته است؛ البته راهکارهایی 
که عراق برای آزادســازی منابع ایران ارایه 
داده با اجازه آمریکا بوده است؛ البته ما هم 
از این پول ها حتی در ســنوات گذشته هم 
برای کالاهای اساسی استفاده می کرده ایم.

پشــت همه منابــع بلوکه شــده ایران 
آمریکا بود

همتی گفت: پشت همه این منابع بلوکه 
شده و عدم آزادسازی آن، دست های امریکا 
اســت؛ اما به هر حال ما باید تلاش کنیم و 
نمی توانیم بنشــینیم؛ به همین دلیل ما با 

نخست وزیر عراق هم مذاکره کرده ایم.
وی ادامه داد: بانک تی بی آی عراق هم 
به این دلیل انتخاب شد که این بانک، بانک 
تجاری ارزی دولت عراق است و به ناچار باید 

آن را به عنوان بانک عامل می پذیرفتیم.
وی در خصوص نقش بایدن در روابط با 
ایران گفت: ترامپ برای سرنگونی و تعدیل 
نظام سیاسی ایران آمده بود و بنابراین نحوه 
برخورد و تعامل او با محور تغییر سیاســی 
و فروپاشی ایران بود؛ اما امروز روز شکست 
آنها برای فشــار حداکثری بر ایران بوده و 

پایــان عمر ترامپ، به معنای پیروزی ایران 
است؛ چراکه من به خوبی می دانم که ترامپ 

چه بر سر اقتصاد ایران آورد.
همتی گفت: ترامــپ تلاش می کرد تا 
با حداکثر کردن تــورم، اقتصاد ایران را به 
سمت ابرتورم و فروپاشی اقتصادی حرکت 
دهد؛ در حالیکه ابرتــورم باید ماهانه رقم 
هــای بزرگی را به تورم اضافه کند که قابل 
کنترل نباشد؛ اما خوشبختانه در این حوزه 
آنها موفق نشــده اند و علت اصلی آن اراده 

مردم و مقام معظم رهبری است.

 ارزپاشی نکردیم
وی گفت: در دو سال قبل میانگین درآمد 
نفتی ما به زیر ۲۰ میلیارد دلار رســید، در 
حالیکه در سالهای گذشته سالانه ما بالای 
۴۰ میلیــارد دلار درآمــد ارزی حاصل از 
فــروش نفت مواجه بودیم که البته این ۲۰ 
میلیارد دلار نیز در عراق و ســایر کشورها 
بلوکه شد؛ اما سیاست ما در سال ۹7 به بعد، 
این بود که ارزپاشــی نکرده و اجازه دهیم 
که نرخ ارز در بازار تعیین شــده؛ به نحوی 
که ما قدرت تامین نیازهای اساسی کشور را 
داشته باشیم و این استراتژی اصلی ما بود.

همتی ادامه داد: ما قدرت خود در تامین 
دارو و کالاهای اساســی را نباید جایگزین 
ارزپاشــی در بازار می کردیــم، در حالیکه 
تا به امروز در ســال جــاری نزدیک به ۸ 
میلیارد دلار ارز بــه کمک صادرکنندگان 
برای کالاهای اساســی و مواد اولیه و دارو 
تزریق کردیم و اکنون اداره اقتصاد کشــور 
بدون نفت اســت کــه این امر، با بســتن 
نفتکش هــا و بیمه ها و منابع ارزی خارج از 
کشور از سوی آمریکا، کار مهمی بود که ما 
برای آن برنامه ریزی کردیم؛ البته فشار بر 

روی مردم بسیار زیاد بود.
اگر ارزپاشی می کردیم تورم ۱۲۰ درصد 

و نرخ دلار ۵۰ هزار تومان بود
وی اظهار داشت: برخی سال ۹7 پیش 
بینــی کرده بودند که نرخ دلار به ۵۰ هزار 
تومان برسد؛ ضمن اینکه اگر ما برنامه های 
جلوگیری از ارزپاشــی را اجرا نمی کردیم، 
قیمت دلار به حدود ۵۰ هزار تومان و تورم 

به بالای ۱۲۰ درصد می رسید؛ اگرچه کرونا، 
تحریم و سایر فشارها، شوک در درآمدهای 

ارزی و قیمت ارز ایجاد کرد.
رئیس کل بانک مرکــزی از تزریق 7۵ 
هزار میلیــارد تومان نقدینگی برای اجرای 
مصوبات ســتاد ملی کرونا خبر داد و گفت: 
این موضوع، جهش نقدینگی را ایجاد کرد؛ 
بنابراین شوکی که ارز ایجاد کرد به همین 
دلیل بود؛ این در حالی اســت که صادرات 
نفتی در شــش ماهه ابتدای سال به شدت 
کاهش یافت که البته الان هم درآمدها بالا 
نیست؛ اما اکنون مسیری را طی می کنیم 
که درآمدهای ارزی بیشــتر شــده است و 
من مطمئن هستم که فشار بر مردم کمتر 

می شود.

 نباید اقتصاد را شرطی کرد
وی تاکید کرد: نباید اقتصاد را شــرطی 
کرد؛ یعنی اقتصاد را نباید معطل این دولت و 
آن دولت کرد؛ پس ما در هدایت اقتصاد ملی 
موفق بودیم، البته تحولات خوبی هم رخ داد 
و رشد اقتصادی مثبت شد که ما این روند 
را ادامه می دهیم؛ پس اگر بایدن و تیمش 
در مورد خواسته های ایران، همراهی کردند 
بهتر است؛ در غیر این صورت از مواضع خود 

کوتاه نخواهیم آمد.
ضمن اینکه باید توجه داشت که جامعه 
هم این موضوع را درک می کند که ترامپ 
چه بر ســر ایــران آورد؛ چراکه به هر حال 
ترامپ شــر بزرگی بود که از سر ایران رفع 

شد و مردم هم این را می دانند.
همتی در بخش دیگری از سخنان خود 
ادامه داد: در حوزه اقتصاد مقاومتی کارهای 
خوبی انجام شده؛ اما به هر حال اثر تورمی 
مســکن مهر را نباید فراموش کرد؛ اگرچه 
جنبه مثبت را هــم باید دید. البته باید به 
بحث پایه پولی و تورم مهم اســت که باید 

به آن پرداخته شود.
وی افزود: بانک مرکزی مهمترین کار را 
در اقتصاد مقاومتی انجام داده که همه مردم 
باید نسبت به آن اطلاع داشته باشند؛ چراکه 
در این شرایط بسیار سخت و بی سابقه ترین 
تحریم، یک روز در کشــور کمبودی وجود 

نداشــت؛ البته ممکن است برخی از کالاها  
در یک روز با مشــکل توزیع مواجه شــده 
باشــند؛ اما همواره کالا در کشــور موجود 
بوده است؛ پس خط مقدم اقتصاد مقاومتی 

بانک مرکزی بود.

 دولت باید همه ارزهای خود را به 
بانک مرکزی بفروشد

همتی گفت: بانک مرکزی ذخایر ارزی 
داشته است؛ البته ما هنوز هم ارز را از دولت 
۴۲۰۰ می خریم و دولت طبق قانون همه 
ارزهای خود را به بانک مرکزی می فروشد؛ 
اما وقتی که درآمدهای ارزی کم شــد؛ ما 
از ارزهای قبلی ذخیره شــده خود استفاده 
کردیم؛ ضمن اینکه سال قبل ۱۲ درصد از 
منابع صندوق که معادل ۵ میلیارد دلار بود، 
به ارز نیمایی تسعیر کردیم که من شخصا 
مخالف بودم؛ چراکــه این خود، ۵۰ تا 6۰ 
هــزار میلیارد تومان پایه پولی را بالا برد و 

این تاثیر خود را گذاشت.
وی اظهار داشــت: ما امســال فقط یک 
میلیارد یورو برای کرونا با اجازه مقام معظم 
رهبری ارز از صندوق توســعه ملی دریافت 

کرده که آن را تبدیل به ریال کردیم.
رئیس کل بانک مرکــزی با بیان اینکه 
ما نرخ ســود بانکی را تا ســقف ۲۰ درصد 
کنترل کردیم؛ گفت: در برخی روزها سقف 

نرخ بالاتر رفت؛ اما باز هم برگشت.
۲ میلیارد دلار داشــته باشــم، ۴۰هزار 
میلیارد تومان از پایه پولی را جمع می کنم

وی بــا تاکید بر اینکه نقدینگی در دوره 
من رشــد جدی نداشته است، گفت: رشد 
نقدینگی مهم اســت نه حجــم نقدینگی 
کــه آن هم به طور میانگین در ۲۰ ســال 
گذشــته، ۲7.۹ درصد بوده؛ در حالیکه در 
ســال ۹۸ که بدترین فشارها وارد شد، این 
رقم به ۳۰.۵ درصد رســید که کمتر از ۳ 
واحد درصد بالا رفت. پس در این شــرایط 
که همه دستهای ما و امکانات را به روی ما 
بســته بودند و ما نتوانستیم ارزهای خود را 
بفروشــیم؛ اما تسلیم نشدیم و امیدواریم با 
آزادسازی منابع بلوکه شده، وضعیت بهبود 
یابد؛ این در حالی است که اگر دو میلیارد 

دلار از این پولهای بلوکه شده در اختیار من 
باشــد، می توان ۴۰ هزار میلیارد تومان از 
پایه پولی را با فروش ارزها جمع کرد. البته 
برخــی از منابع مثل کرونا را بانک مرکزی 

نمی تواند پرداخت نکند.
همتی گفت: مردم روی ارز و پول خارجی 
ســرمایه گذاری نکنند؛ چراکه برای منافع 
ملی خوب نیســت؛ این موضوع را بارها با 
مردم در میان گذاشته ام و خوشبختانه حرف 
های من هم مشخص شد که درست توصیه 
کردم؛ این در حالی است که اگر کسانی دلار 
۳۳ هزار تومانــی خریدند، ۱۱ هزار تومان 
تا به امروز ضــرر کرده اند که البته ممکن 
اســت باز هم در روزهای آینده ضرر کنند؛ 
اگرچــه من قیمت واقعی دلار را نمی توانم 
اعلام کنم؛ اما به طور از آنهایی که من فکر 

می کنم هم، پایین تر است.
وی در خصــوص اظهار نظرهای رئیس 
جمهــور در مورد رســیدن دلار به ۱۵ تا 
۱6 هزار تومان، گفت: انشــالله که برســد؛ 
ایشــان هم گفته که اگــر دلارهای بلوکه 

شده آزاد شود.

 پاسخ همتی به احتکار دلارهای 
دولتــی و عرضه آن با نــرخ ۱۶ هزار 

تومانی
همتی در پاســخ به این سوال که برخی 
می گویند که دولت دلارهای احتکارشــده 
ای دارد کــه در آســتانه برخــی اتفاقات 
سیاســی می خواهد آن را آزادسازی کند، 
گفت: کاش آدرس بدهند من به سراغ این 
دلارها بروم. اگر ارزی باشــد، من به عنوان 
رئیــس کل بانک مرکزی که ذی نفع ترین 
فرد برای کاهش نرخ دلار هستم، نمی توانم 
نگاه کنم؛ پس برخــی اظهارنظرها در این 

خصوص صحت ندارد.
وی ادامه داد: حساب اختصاصی رئیس 
جمهور صحت نــدارد و تمام ارزها باید به 

کشور برگردند.
این عضــو کابینه دوازدهم تصریح کرد: 
شرایط هم بهتر شــده است و در روزهای 
آینده روند صادراتی بهتر شــده و شــرایط 
بهبود می یابد؛ بــازار هم بهترین مکانیزم 
برای تعیین نرخ دلار اســت؛ البته من دو 
سیاست دارم که مورد قبول رئیس جمهور 
اســت که یکــی صیانت از منابــع ارزی و 
دیگری، تقویت رقابت اقتصادی در کشــور 
است تا از خروج سرمایه جلوگیری نماییم.

میلیارد  هزار   ۱۶۰ روزانه  عرضه   
تومان ارز در نیما

رئیس کل بانک مرکــزی افزود: روزی 
۱۵۰ تــا ۱6۰ هزار دلار در نیما عرضه می 
شــود و این روند نســبت به پریروز در روز 
جاری بهتر بوده و این روند می تواند ادامه 
یابد تا جایی که خود اقتصاد به این نتیجه 
برسد که ارزش واقعی دلار نمایان شود؛ البته 
مردم هم دوســت دارند که نرخ ارز کاهش 
یابد.وی در خصوص کاندیداتوری ریاســت 
جمهوری اعلام کــرد: مقام معظم رهبری 
فرموده اند که اقتصاد اهمیت جدی دارد و 
هر فرد غیر اقتصادی هم که رئیس جمهور 
شود باید محور کار خود را اقتصاد قرار دهد.

همتی گفت: من راجع به کاندیداتوری 
ریاست جمهوری فکر نکرده ام.

اگر ارزپاشی می کردیم دلار ۵۰ هزار تومان و تورم ۱۲۰ درصد بود

 نیازمند پذیرش قواعد بین المللی هستیم
مهم ترین نکتــه ای که در روابط بین المللی اهمیــت دارد، رعایت قوانین 
جاری در ســطح جهانی است. ایران به عنوان یک بازیگر در سطح بین المللی 
باید این قوانین را بپذیرد تا قادر باشــد پس از پایان تحریم ها از فرصت های 
پیش روی خود بهترین استفاده را بکند. در قدم اول باید FATF را بپذیریم تا 
قادر به جابه جایی پول در ســطح جهانی باشیم و قدرت رقابت در این صحنه 

را به دست آوریم.
اگر ایــران همچنان در پذیریش اصولی مانند FATF مقاومت کند به دلیل 
بالا رفتن هزینه انتقال پول برای بازرگانان و سرمایه گذاران ایرانی در ارتباط 

با بازارهای بین المللی، قدرت رقابت با همتایان خود را از دســت می دهند.
عدم عضویت ایران در ســازمان جهانی تجارت نکته دیگری بود که به باور 
رئیس اتاق مشــترک ایران و ایتالیا مانعی در برابر اقدامات بین المللی اســت. 
در شــرایط کنونی گاهی ایران نمی تواند به طور مستقیم در ارتباط با برخی 
بازارها از جمله اروپا فعالیت کند و مجبور می شــود محصولات صادراتی خود 
را به کشور سوم بفرستد و بعد از تغییر بسته بندی با عنوان دیگری به کشور 
مقصد صادر شود. این روند هم هزینه بر بوده و هم زمان طولانی تری را صرف 
می کند و در نهایت ممکن است موجب از دست رفتن بازارهای صادراتی شود.

ایران برای حضور در سطح بین المللی باید معاهدات و پیمان های منطقه ای 
و جهانی را بپذیرد و عضو آن ها شود.

وجود قوانین مزاحم و دست وپاگیر، بی توجهی به قانون و اجرایی نکردن 
آن، وجود مســیرهایی برای رانت خواری و رفتارهای فســادبرانگیز، مسائلی 
هســتند که به اعتقاد رئیس اتاق مشــترک ایران و ایتالیا مانع از پیشــرفت 

فعالیت های اقتصادی ایران می شود.
حتی اگر همین الان هم FATF را بپذیریم و به دنبال شــفافیت باشــیم تا 
زمانی کــه در داخل گلوگاه های رانت خواری را شناســایی و تخریب نکنیم، 

نمی توانیم در مسیر شفافیت قدم های بزرگی برداریم.  
ایتالیا یک کشــور اروپایی اســت که با آغاز تحریم های یک جانبه آمریکا 
برعکس بسیاری از کشورهای دیگر اروپایی، ارتباطات خود را با ایران به طور 
کامل قطع نکرد و با بستن درها، پنجره هایی را برای ایران باز گذاشت تا از این 
طریق علاوه بر خود ایتالیا با دیگر کشورهای اروپایی در ارتباط باشد. اقتصاد 
این کشور بر اساس بنگاه های کوچک و متوسط شکل گرفته که تعداد زیادی 
از آنها در مراوادات بین المللی بزرگی حضور ندارند و بنابراین می توانستند به 
راحتی سطح روابط خود را با بنگاه های ایرانی حفظ کنند.این کشور پیش از 
تحریم هــا کلیه نیازمندی خود را بــه نفت و مواد نفتی از طریق ایران تامین 
می کرد، در دوران برجام هیات هایی در بالاترین ســطح به ایران فرســتاد و 

خواستار افزایش سطح مناسبات خود با ایران بود.
امروز این رقم به حدود یک میلیارد یورو رسیده است اما صفر نشده و نشان 
می دهد که دو کشور علاقه زیادی به همکاری های مشترک با یکدیگر دارند.

ایران و ایتالیا در ســطوح متنوعی توان همکاری و فعالیت های مشترک با 
یکدیگر را دارند. صنعت گردشگری ایران با ظرفیت های بالقوه ای که در خود 
جای داده می تواند در ارتباط با تجربه بالای این کشــور در حوزه گردشگری 
بــه رونق برســد. بنابراین گره زدن این تجربه با ظرفیت های موجود بســیار 
اهمیت دارد.صنعت چرم، لوزام خانگی، سنگ و فولاد ایران همواره در ارتباط 
با ایتالیا پیش رفته و باید از این امکانات در دیگر حوزه های صنعتی کشــور 
نیز اســتفاده کرد. البته تراز تجاری بین دو کشور همیشه به نفع ایران مثبت 
بوده اســت.اگر تحریم ها اتفاق نمی افتاد شاید امروز سطح روابط دو کشور از 
۸ میلیارد یوروی ۱۰ ســال قبل به ۱۴ تا ۱۵ میلیارد یورو رســیده بود. اما با 
پیش بینــی لغو تحریم ها و از بین بردن موانع داخلی می توان امیدوار بود که 
به این حجم از مناســبات بین دو کشور دست پیدا کنیم. آنچه اهمیت دارد 

کاهش ریسک های تجاری ایران در سطح بین المللی است.

 
 

وزیر صنعت، معدن و تجارت از انبوه ســازی نخستین پیشرانه )موتور( 
ســه استوانه ای ملی از ســال آینده خبر داد.علیرضا رزم حسینی پس از 
رونمایی از پیشــرانه موتور ملی سه استوانه تولید داخل در گروه صنعتی 
ایران خودرو در گفتگو با خبرنگاران، با بیان این مطلب، افزود: صنعتگران 
و تولیدکنندگان کشور علیرغم همه محدودیت ها و تحریمهای ظالمانه اما 
با تمام قدرت کار می کنند.وی با اشــاره به فرمایشات مقام معظم رهبری 
در خصوص تولید موتــور کم مصرف برای کاهش و مصرف انرژی، اضافه 
کرد: این مهم در دستور کار قرار گرفت و به همت طراحان و متخصصان 

داخلی اکنون مورد رونمایی قرار گرفته است.

 انبوه سازی نخستین موتور سه استوانه ملی از سال آینده
وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان کرد : پیشــرانه سه سیلندر ملی در 

سال آینده وارد فاز انبوه سازی خواهد شد.
رزم حســینی از تولیدکننــدگان و مونتاژکاران داخلی خواســت تا از 

این موتور در راســتای کاهش ارزبــری و همچنین کاهش آلایندگی هوا 
استفاده نمایند.

 در حال رقابتی کردن تولید خودرو هستیم
وی همچنین اعلام کرد که در حال رقابتی کردن تولید خودرو هستیم 

و امیدواریم با کیفیت و با قیمت مناسب به دست شهروندان برسد.

 تحقق شعار »خواستن توانستن است« در بسیاری از صنایع
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نگاشتن شعار »خواستن توانستن 
اســت« بر صفحه یادبود این موتور بیان کرد: خواستن توانستن است در 
خیلی از صنایع با وجود همه فشــارها و محدودیت ها اتفاق افتاده اســت، 
رشــد تولید در خودروو ســاخت موتور، لوازم خانگی، فولاد و پتروشیمی 

از آن جمله است.
تقویت داخلی سازی حتی با برداشتن تحریم ها نیز دنبال می شود

رزم حســینی همچنیــن تصریح کرد: حتی با برداشــتن تحریمها نیز 
سیاســت وزارت صنعت، معدن و تجارت حمایت و تقویت ساخت داخل و 

داخلی سازی می باشد.

مســئولان ســازمان برنامه و بودجه می گویند که 
بدهی ســر رسید شده دولت به صندوق توسعه ملی به 
۱۲ میلیارد دلار می رسد، اما با توجه به شرایط خاص 
درآمــدی دولت این بدهی براســاس پیش بینی های 
صورت گرفته تا سال ۱۴۰۱ امهال شده و فقط ۳۰۰۰ 

میلیارد تومان آن در سال آینده پرداخت می شود.
از سال ۱۳۹۰ صندوق توسعه ملی تشکیل شد که با 
واریز سالانه بخشی از درآمدهای نفتی به این صندوق 
ضمن ذخیره منابع ارزی محلی از منابع برای توســعه 
کشور باشد. این در حالی است که باید براساس برنامه 
پنجم توســعه در سال اول ۲۰ درصد از منابع نفتی به 
صندوق واریز و ســالانه سه درصد به آن اضافه می شد 
و از برنامه ششــم توسعه نیز کف واریزی ۳۰ درصد و 

افزایش دو درصدی در هر سال مصوب شده بود.
اما به هر صورت بــا کاهش فروش نفت و به دنبال 
آن ریــزش درآمدهای نفتی به دلیل تحریم ها، اغلب با 

پیشنهاد دولت و البته موافقت مقام معظم رهبری میزان 
واریزی منابع به صندوق توسعه ملی در بودجه سالانه 
همان ۲۰ درصد تعیین و مازاد بر آن در قالب تسهیلات 
در اختیار دولت قرار می گرفت؛ به گونه ای که برای سال 
با توجه به پیش بینی دولت از فروش ۲.۳ میلیون بشکه 
نفت در ســال آینده پیش بینی شده بود از ۳۸ درصد 
سهم صندوق ۲۰ درصد واریز و ۱۸ درصد برای دولت 
مورد استفاده قرار گیرد، اما مقام معظم رهبری استفاده 
از منابع را مشروط کردند و قرار شد که تا یک میلیون 
بشکه ســهم صندوق ۲۰ درصد پرداخت و ۱۸ درصد 
در اختیار دولت باشــد ولی در صورت فروش بیش از 
یک میلیون بشــکه در روز دولت از این مازاد سهمی از 
صندوق نداشته و ۳۸ درصد واریز شود و در عین حال 
تاکید مقام معظم رهبری بر بازپرداخت بدهی های سر 
رسید شده دولت از سال آینده بود.در حالی بازپرداخت 
بدهی های دولت به صندوق توســعه ملی با حواشــی 

همراه شــده است که مژگان خانلو -رئیس امور پایش 
تعهدات دولت و تجهیز منابع سازمان برنامه و بودجه-در 

گفت وگو با ایسنا، در این رابطه توضیحاتی ارائه کرد.
وی با اشــاره به این که بدهی های دولت به صندوق 
توســعه ملی در سال ۱۴۰۰ سررسید می شود و میزان 
آن ۱۲ میلیــارد دلار اســت، اظهار کرد: اما با توجه به 
شــرایط خاص درآمدی دولت، وضعیت اعتبارات و با 
تصمیم هیات امنای صندوق توســعه ملی بازپرداخت 
این بدهی تا شــهریورماه سال ۱۴۰۱ امهال شده و از 
آن زمان بازپرداخت تسهیلات دریافتی دولت از صندوق 

توسعه ملی آغاز خواهد شد.
خانلو با اشاره به این که در نامه مقام معظم رهبری به 
بازپرداخت بدهی دولت تاکید شده است، گفت: با توجه 
به امهال صورت گرفته آنچه که برای سال ۱۴۰۰ قرار 
اســت پرداخت شود حدود ۳۰۰۰ میلیارد تومان است 
که این بازپرداخت از محــل درآمدهای نفتی دولت و 

از مازاد فروش یک تا یک میلیون و ۵۰۰ هزار بشــکه 
انجام می شود.

رئیــس امور پایش تعهدات دولــت و تجهیز منابع 
ســازمان برنامه و بودجه با تاکید بر اینکه دولت بدهی 
۱۲ میلیارد دلاری خود به صندوق توسعه ملی  تائید و 
مورد توجه دارد، یادآور شد: این بدهی موضوع محرمانه 
و پنهانی نیســت و حســاب و کتاب مشخص است که 
چقدر دولت بدهی دارد و چقدر باید بازپرداخت شود. 
این رقم ۱۲ میلیارد دلار از ســوی ذی حساب دیوان 
محاسبات که مسئولان بررسی های حساب های صندوق 

است نیز مشخص و اعلام شده است.
وی در رابطــه با ارقام متفــاوت از بدهی دولت به 
صندوق توســعه ملی بیان کــرد  که ۱۲ میلیارد دلار، 
بدهی ســر رسید شــده دولت به صندوق توسعه ملی 
است و بدهی شرکت های دولتی و یا وابسته به دولت 

را در بر نمی گیرد.

وزیر صمت در گفتگو با خبرنگاران اعلام کرد:

انبوه سازی نخستین پیشرانه)موتور( ۳ استوانه ای ملی از سال آینده

ابعاد جدید بدهی ۱۲ میلیارد دلاری دولت به صندوق توسعه ملی

 خبر
 اعمال محدودیت های مالیاتی برای دریافت کارتخوان از امروز 
طبــق اعلام معــاون فناوری های نوین بانک مرکــزی ا متقاضیان جدید 
ابزارهــای پرداخت از بهمن ماه بدون تشــکیل پرونــده مالیاتی نمی توانند 
کارت خوان یا درگاه پرداخت داشــته باشند و پرونده مالیاتی دارندگان فعلی 
کارت خوان یا درگاه پرداخت فاقد پرونده نیز به طور خودکار تشکیل می شود.

در راســتای اجرای ماده ۱۱ قانون پایانه های فروشگاهی بانک مرکزی اعلام 
کرد متقاضیان جدید ابزارهای پرداخت از بهمن ماه بدون تشــکیل پرونده 
مالیاتــی نمی توانند کارت خوان یا درگاه پرداخت داشــته باشــند و پرونده 
مالیاتی دارندگان فعلی کارت خوان یا درگاه پرداخت فاقد پرونده نیز به طور 
خودکار تشــکیل می شود.بدین ترتیب، متقاضیان قبل از ارائه درخواست به 
بانک یا شرکت psp باید نسبت به مراجعه به سامانه سازمان امور مالیاتی و 
تکمیل اطلاعات مربوطه اقدام و سپس با کد رهگیری دریافت شده تقاضای 
خــود را برای دریافت ابزار پذیرش ثبت کنند.  این فرایند در حال حاضر با 
صرف زمانی کوتاه در ســامانه امور مالیانی امکانپذیر است و از امروز  امکان 
تشکیل پرونده از طریق بانک یا شرکت psp نیز امکانپذیر است و متقاضیان 
می تواننــد به صورت خودکار ابزار پذیرش را دریافت کنند.همچنین، افرادی 
که از ابزارهای پذیرش اســتفاده غیرتجاری می کنند، می توانند این موضوع 
را در ســامانه اعلام کنند و پس از بررســی سازمان امور مالیاتی، آنها از رده 
پذیرندگان تجاری خارج می شوند و شامل پرداخت مالیات نخواهند شد.طبق 
این گزارش، در حال حاضر حدود ۸.۵ میلیون ابزار پذیرش در کل کشــور 
وجود دارد که بخشــی زیادی از آنها پرونده مالیاتی دارند و برای بخشی نیز 
بر اســاس اطلاعات موجود، پرونده تشــکیل می شود و دارندگان آنها نیازی 
به مراجعه ندارنــد.  علاوه براین، اطلاعات گروهی از دارندگان ابزار پذیرش 
نیز ناقص اســت که این موضوع به آنها اعلام می شود تا نسبت به تکمیل یا 

تصحیح اطلاعات خود اقدام کنند.

  تمدید دوباره مهلت پرداخت وام کرونا ویژه گردشگری
مهلــت پرداخت وام کرونا ویژه بخش گردشــگری تا پایان بهمن ماه ۹۹ 

تمدید شد.
معاون گردشــگر در نامه ای به مدیران کل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی اعلام کرد که پیرو بخشنامه و ابلاغ بانک مرکزی به بانک های 
عامل، مهلت پرداخت تســهیلات به فعالان گردشگری تا پایان بهمن ماه ۹۹ 
تمدید شــد.بانک مرکزی ۱7 دی ماه ۹۹ در بخشنامه ای به بانک های ملی، 
صادرات، سپه، ملت، تجارت، رفاه کارگردان، پارسیان، اقتصاد نوین، خاورمیانه، 
سامان، پاسارگاد، کارآغرین، آینده، شهر، سینا، گردشگری و موسسه اعتباری 
غیربانکی ملل، اعلام کرده بود: پیرو ابلاغ مصوبه ســتاد ملی مدیریت کرونا 
در خصوص تســهیلات کســب و کارهای آسیب دیده در حوزه گردشگری و 
ودیعه اجاره مســکن از مصوبات پنجاه و یکمین جلسه این ستاد مورخ ۱۳ 
دی ماه ۱۳۹۹، مهلت پرداخت تســهیلات فعالان حوزه گردشگری و سقف 
مهلت زمانی پرداخت تسهیلات از سوی بانک ها به مشاغل و کسب و کارهای 
آسیب دیده از کرونا در حوزه گردشگری، موضوع بند )6( مصوبه جلسه )۲۹(

مورخ ۱۲ مهرماه ۹۹ تا پایان بهمن ماه امسال تمدید شد.
ســتاد کرونا در مهرماه مصوب کرد به تمام کسب و کارهای گردشگری 
با توجه به نوع فعالیت، بزرگی و کوچکی واحد، درجه و ســتاره تســهیلاتی 
از ۱6 میلیون تومان تا ۹۰۰ میلیون تومان با نرخ ســود ۱۲ درصد و با دوره 

تنفس حدود شش ماه اختصاص یابد.
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شماره : 1006

 طرح توســعه گیاهان دارویی در 2 هزار هکتار اراضی خراسان 
شمالی اجرا شد

مسوول بهره برداری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری خراسان شمالی گفت: 
امســال طرح احیا و توسعه گیاهان دارویی با محوریت گونه های باریجه، آنقوزه 

شیرین و لگجی در این استان اجرا شد.
علیرضا احمدی اسکویی اظهار داشت: همچنین در ۹ ماه امسال سه تن باریجه 
و ۸۰۰ کیلوگرم کتیرا  از هزار و ۲۰۰ هکتار از اراضی کشــت شده این گیاهان 
دارویی برداشت شد.وی با بیان این که ارزش هر کیلوگرم باریجه برداشت شده 
پنج میلیون ریال اســت اظهار داشت: تولید باریجه نسبت به پارسال یک تن و 

کتیرا ۲۰۰ کیلوگرم کاهش داشته است.
وی مجموع طرح های این اداره کل در بخش توسعه، کشت و احیای گیاهان 
دارویــی را ۳۱ طرح بیان کرد و افزود: این طرح ها بتدریج در ۸۰ هزار هکتار از 

گستره منابع طبیعی خراسان شمالی به اجرا در می آید.
وی  خراســان شمالی را یکی از خاستگاه های اصلی تولید باریجه در کشور 
دانست و  اظهار داشت: با وجود این که باریجه در همه نقاط استان می روید اما 
بیشترین رویشگاه های این گیاه در سال جاری در مناطقی مانند خمبی گرمه، 
کله اسبی جاجرم، قزلقان و گریوان بجنورد، قلعه زو و کلاته مهین شیروان بود.

وی افزود: گیاهان دارویی بویژه باریجه باید اصولی برداشت شود تا رویشگاه های 
گیاه صدمه نبینند و در عین حال برای برداشت اصولی این گیاه طرح تهیه شده 
و بهره برداران باید براساس این طرح ها نسبت به برداشت گیاه اقدام کنند.وی 
افزود: در مجموع بیشــتر طرح های گیاهان دارویی استان به باریجه اختصاص 
دارد زیرا برداشت این گیاه اقتصادی و باریجه ارزش صادراتی، صنعتی، دارویی و 
علمی دارد و همین عوامل بازار فروش این گونه گیاهی را رونق داده است. بیش 
از ۳۰ هزار گونه گیاهی  در دنیا وجود دارد که از این تعداد هشت هزار گونه در 

ایران شناسایی شده است.
تنوع گیاهان در ایران سه برابر بیش از تنوع این گونه ها در اروپا است و این 

مزیتی برای کشور ما به شمار می رود.  

 موردی از ریزش ملخ صحرایی در آبادان مشاهده نشد
مدیر جهاد کشــاورزی آبادان به فعالیت چهار گروه پایش ملخ صحرایی در 
زمین های کشــاورزی و نخلستان های این شهرستان اشاره کرد و گفت: تاکنون 

موردی از ریزش ملخ های مهاجم در شهرستان آبادان مشاهده نشده است.
حسن دشتی نژاد اظهار داشت: کارشناسان پایش در قالب گروه های دیده بانی 
به منظور پایش و رصد ملخ صحرایی )دریایی( در مناطق مرزی از جمله حاشیه 
بهمنشیر و اروندرود مستقر می باشند.وی افزود: در یک ماه گذشته تعداد اندکی 
ملخ توسط گروه های پایش در اروندکنار مشاهده شد و نمونه ها برای آزمایش به 
مرکز استان خوزستان ارسال گردید که با توجه به اندک بودن تعداد آنها احتمالا 
این ملخ ها از ســال گذشته در این منطقه حضور داشتند.دشتی نژاد به جانمایی 
محل فرود هواپیمای سمپاش در صورت نیاز به سمپاشی هوایی در آبادان اشاره 
کرد گفت: محلی در  مسیر جاده اروندکنار - چوئبده به منظور فرود هواپیمای 
سمپاش در نظر گرفته شد که در این خصوص هماهنگی لازم با سازمان حفظ 

نباتات کشور نیز شده است.
وی ادامه داد: همچنین در صورت مشــاهده  دسته های ملخ دریایی از پهباد 

سمپاش نیز استفاده خواهد شد.
مدیر جهاد کشــاورزی شهرســتان آبادان بیان داشت: در سال گذشته برای 
مبارزه با ملخ دریایی از پهباد سمپاش و دستگاه سمپاش »یو وی« پشت ماشین 

در روستای فیاضیه و شنه استفاده شد.
دشتی نژاد از بهره برداران و کشاورزان خواست در صورت مشاهده ملخ دریایی از 
طریق سامانه ۱۳۱ و یا به مراکز کشاورزی و مدیریت جهاد کشاورزی اطلاع دهند.

بهمن ماه سال گذشته ملخ صحرایی )دریایی( در شهرستان ساحلی هندیجان 
مشاهده شد.همچنین اسفندماه سال گذشته ملخ صحرایی در منطقه قمیجه آبادان 
رصد شــد.آبادان ۱۳ هزارو ۲۰۰ هکتار زمین کشاورزی و بیش از یک میلیون و 

۸۰۰ هزار نفر نخل خرما دارد.

 3.3 میلیون تن نهاده دامی توسط تشکل ها توزیع شد
معاون فنی و اجرایی سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران گفت: ۳ میلیون 
و ۳۲6 هزار تن نهاده دامی طی ۹ ماهه امســال توسط تشکل های زیر مجموعه 

سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران در بخش کشاورزی تامین و توزیع شد.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، » خسرو شهبازی« افزود: از این میزان نهاده 
دامی 76۸ هزار تن ســبوس، کنسانتره ۴۰۴ هزار تن، سویا ۲۱۸ هزار تن، ذرت 
دانــه ای 677 هــزار تن، جو ۵۳۴ هزار تن، تفاله چغندر قند ۸۳ هزار تن، ذرت 
علوفه ای ۱۴۴ هزار تن، گندم دامی ۱۰۸ هزار تن، دان طیور ۱6۳ هزار تن، پودر 
صدف ۱۲ هزار و ۵۰۰ تن و ســایر نهاده ها ۲۱۵ هزار تن بوده است.شهبازی در 
باره نهاده کود اظهارداشت: در ۹ ماهه امسال حدود ۹۲۲ هزار تن انواع کودهای 
شیمیایی، ریزمغذی و آلی زیستی توسط کارگزاران و تشکل های زیر مجموعه 
سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران در بخش کشاورزی توزیع شد.وی گفت: از 
کل کودهای کشاورزی توزیع شده توسط این تشکل، ۳۱۱ هزار تن آن مربوط 
به ســهمیه کود شیمیایی یارانه ای بوده است.شهبازی افزود: سهمیه کود یارانه 
ای شیمیایی ما در سال جاری ۴۳6 هزار تن بود که ۱۸ درصد از سهم کل کود 
شیمیایی کشور را تشکیل می دهد.وی میزان تامین و توزیع کودهای ریز مغذی 
در بخش کشــاورزی توســط تشکل های این ســازمان را ۱6 هزار و ۱۹6 تن و 
کودهای آلی زیستی را حدود 6۵ هزار و ۸۰۰ تن عنوان کرد.معاون فنی و اجرایی 
سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران درباره نهاده سموم و بذرهای اصلاح شده 
نیز اظهار داشــت: در ۹ ماهه امسال ۲6۳7 تن سم و ۲۰۲ هزار و 6۰۰ تن انواع 
بذر اصلاح شده در بخش کشاورزی تامین و توزیع شد.شهبازی در مورد ماشین 
آلات کشاورزی گفت: طی مدت یاد شده، تامین و توزیع ۳۱۱ دستگاه تراکتور و 
کمباین و ۴6۴ دستگاه ادوات و دنباله بند را داشته ایم. طبق مصوبه اخیر ستاد 
تنظیم بازار در آذرماه، نرخ هر کیلوگرم ذرت و جو در مبادی ورودی یک هزار و 
7۰۰ تومان، دانه سویا سه هزار ۱۰۰ تومان و کنجاله سویا سه هزار و ۲۰۰ تومان 
تعیین شد، در حالی که قیمت هر کیلوگرم ذرت بیش از چهار هزارتومان و کنجاله 

سویا بیش از ۱۵ هزارتومان در بازار آزاد به فروش می رسد.

 کاشت نهال در ۹۰۰ هکتار از بیابان های اصفهان آغاز شد
 رییس اداره بیابان اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری اصفهان از آغاز عملیات 
اجرایی ۹۰۰ هکتار نهالکاری در بیابان های این استان با هدف مهار ریزگردها و 

کاهش انتشار گرد و غبار خبر داد.
حسینعلی نریمانی اظهارداشت: نهال هایی که در مناطق بیابانی کشت می شود 

از گونه های مقاوم به کم آبی و بیشتر گیاهان تاغ و قره داغ است.
وی اضافه کرد: عملیات ۹۰۰ هکتار نهالکاری در بیابان های استان تا شهریور 
سال ۱۴۰۰ ادامه خواهد داشت و اعتبارات این طرح با احتساب دیگر طرح های 

بیابان در بخش های ملی و استانی افزون بر ۹.7 میلیارد تومان است.
رییس اداره بیابان اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری اصفهان تصریح کرد: 
استان دارای هشت شهرستان بیابانی است و عملیات بیابان زدایی مصوب امسال 
به غیر از کاشــان در خور و بیابانک، اصفهان، آران و بیدگل، برُخوار، اردســتان، 
نایین و نطنز انجام می شود.نریمانی با بیان اینکه اراضی بیابانی استان ۱۰ درصد 
بیابان های کشور و ۳۰ درصد منابع طبیعی استان را شامل می شود افزود: افزون بر 
۳۰۸ هزار هکتار از کانون های بحرانی فرسایش بادی منطقه در سال های گذشته 

به جنگل های دست کاشت تبدیل شده است.

 طرح های عمرانی و تولیدی در مجاورت جنگل های حرا باید 
تاییدیه زیست محیطی داشته باشند

عرصه های جنگلــی به هیچ وجه قابل 
واگذاری نیست و هر طرح عمرانی و تولیدی 
در مجــاورت جنگل های حرا باید به تایید 
سازمان های جنگل ها، مراتع و آبخیز داری 

کشور و حفاظت محیط زیست برسد.
به گزارش آوای اقتصاد  به نقل از وزارت 
جهاد کشــاورزی /رییس مرکز جنگل های 
خارج از شــمال سازمان جنگل ها، مراتع و 
آبخیز داری کشور در گفت و گو با خبرنگار 
مــا ضمن بیان این مطلــب درباره احداث 
مزرعه تکثیر لارو میگو در اراضی بندر دیر 
استان بوشهر افزود:  در دو هکتار از اراضی 
که در محدوده شهری بندر دیر توسط بنیاد 
مســکن و شهر سازی به شخص حقیقی یا 
حقوقی واگذار شده  قرار است سایت تکثیر 
و پرورش میگو تاسیس شود و این در حالی 
است که هیچگونه مجوز زیست محیطی از 
سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور 

اخذ نشده است.
فریبرز غیبی گفت: هر چند این اراضی 
در زمین های بالا دســتی قرار دارد، اما در 
حال بررسی های فنی هستیم و چنانچه این 
اراضی در محدوده رویشگاه جنگلی و عرصه 
جزر و مدی قرار داشــته باشد و یا ساخت 
جاده دسترسی به مزرعه پرورش میگو در 
این اراضی مانع از ورود ســیلاب به جنگل 
حرا و دسترســی درختان به  آب شــیرین 

شود، بر اساس قانون نسبت به توقف طرح 
اقدام خواهیم کرد.وی با بیان این که حیات 
جنــگل های حرا یا مانگرو به ســیلاب ها 
وابسته است و درختان از طریق سیلاب ها 
به مواد معدنی و آب شیرین دسترسی پیدا 
می کنند، گفت: اگر فعالیت های عمرانی، 
صنعتی و تولیدی موجب قطع این سیلاب 
ها شــود و یا مسیر سیلاب را منحرف کند 
و حتی موجب آلودگی شــود، تاثیر مخرب 

و پیامدهای منفی بــرای این جنگل های 
ارزشمند خواهد داشت.

غیبی ادامــه داد: مدیریت جنگل ها بر 
عهده سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری 
کشور است و در صورتی که اجرای پروژه ای 
به  جنگل های حرا یا مانگرو آسیب بزند از 
طریق مراجع قانونی با آن برخورد می کنیم.

وی در همین حال اذعان داشت: فعالیت 
های عمرانی و تولیدی در مجاورت جنگل 

های حرا باید پیوســت مطالعاتی و تاییدیه 
سازمان جنگل ها و سازمان حفاظت محیط 

زیست را داشته باشند.
رییس مرکز جنگل های خارج از شمال 
سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور 
درباره وســعت جنگل هــای حرا و چندل 
)مانگــرو( گفت: کل جنگل های طبیعی و 
دست کاشــت مانگرو در سطح حدود ۲7 
هزار هکتار در چهار استان بوشهر، هرمزگان، 

سیستان و بلوچستان و خوزستان قرار دارد 
که از این ســطح در ماهشــهر خوزستان 
نزدیک به ۵۰۰ هکتار توســعه جنگل حرا 
به صورت دست کاشت با مشارکت جامعه 

محلی داشته ایم.
وی افزود: بر اساس سند توسعه مانگرو، 
قرار است سطح فعلی این جنگل ها به ۳۸ 
هزار هکتار از طریق بذرکاری و نهالکاری با 

مشارکت جوامع محلی برسد.
غیبی با اشاره به این که جنگل های حرا 
یا مانگرو دارای اکوسیستم خاصی هستند، 
گفت: این جنگل ها بین خشــکی و آب و 
در معــرض جزر و مد آب دریا قرار دارند و 
درختان حرا و چندل در بستر گلی رشد می 
کنند و نســبت به درجه دما، میزان شوری 

آب دریا و قطع سیلاب حساس هستند.
وی در همین حــال گفت: جنگل های 
حرا در معیشــت مردم محلی نقش مهمی 
دارند، زیرا محل تخم ریزی ماهیان و میگو 
هستند و صید آبزیان به آن ها وابسته است.

غیبی افزود: به علــت وجود گونه های 
درختی مانگــرو در این جنگل ها، فعالیت 
هایی نظیر گردشــگری و زنبــورداری در 
این نواحی انجــام می گیرد، ضمن آن که 
این پوشــش ســبز مانع از ورود موج های 
ســهمگین دریا به داخل محدوده شهری و 
مناطق مسکونی نزدیک به سواحل می شود.

سازمان های شیلات ایران و منطقه آزاد چابهار تفاهم نامه همکاری امضا کردند

آمادگی سازمان دامپزشکی در پیشگیری از شیوع بیماری آنفلوانزای فوق حاد پرندگان

به منظور هم افزایی و انجام فعالیت های مشــترک شیلاتی در چابهار، با 
توجه به توانمندی ها و ظرفیت های موجود برای تحقق سیاست ها و برنامه های 
شــیلاتی در حوزه های مختلف، تفاهم نامه همکاری بین سازمان منطقه آزاد 
تجاری - صنعتی چابهار و ســازمان شیلات ایران در تاریخ ۲۹ دی ماه سال 

جاری در سازمان شیلات منعقد شد.
به گزارش آوای اقتصاد به نقل از روابط عمومی سازمان شیلات ایران، این 
تفاهم نامه شامل همکاری در حوزه های مختلف از جمله  توسعه فعالیت های 
صیــد وصیادی؛ احداث، تجهیز، مدیریت و نگهداری زیرســاخت های بنادر 
صیادی؛ بازاریابی، فروش و صادرات محصولات شیلاتی؛ توسعه آبزی پروری؛ 

آموزش، تحقیقات و پژوهش های کاربردی شیلاتی می شود.
معاون وزیر و رییس سازمان شیلات ایران ضمن اظهار خرسندی از به ثمر 
رســیدن مذاکرات و ایجاد این تفاهم نامه اظهار امیدواری کرد  ؛ ظرفیت های 

موجود به خوبی مطابق با جزئیات جامه عمل بپوشد.
دکتر خون میرزایی اظهار داشت: بسیار خوش بین هستم سازمان منطقه 
آزاد چابهار می تواند بســیاری از موانع و گره های امور شیلاتی در منطقه را 
برطرف کند و به روند اجرای کارها شــتاب بدهد و وجود اختیارات قانونی و 
اراده قوی در سازمان منطقه منطقه آزاد چابهار و سازمان شیلات می تواند 

این ظرفیت را بیشتر کند.
وی افزود: شــیلات در سیستان و بلوچســتان، دو سایت بزرگ بریس و 
دشت تنگ را در دستور کار توسعه پرورش میگو دارد که با توجه به استقبال 
پرورش دهندگان مشکلی دراین زمینه وجود ندارد. اما این منطقه در زمینه 
پرورش آبزیان دریایی با عقب ماندگی مواجه اســت که انتظار داریم در این 
زمینه هم به سازمان شیلات و هم به توسعه منطقه در پرورش ماهی در دریا 

کمک و همکاری کنید.
این مسئول خاطرنشان کرد: در حوزه پرورش ماهی در قفس های دریایی 
در کشور به طور کلی یک عقب ماندگی بسیار شدید داریم به ویژه در استان 
سیستان و بلوچستان و نوار ساحلی جنوب این عقب ماندگی چشم گیرتر است.

رییس ســازمان شــیلات در ادامه اظهار داشت: در این منطقه حداقل ۸ 
پهنه مطالعه شده وجود دارد که حدود ۴۵ هزار تن ظرفیت تولید دارد اما با 
این وجود ما نتوانستیم در دریا کار چشمگیری که بتواند قابل ترویج در سایر 

مناطق باشد انجام دهیم.وی در پایان تصریح کرد: انتظار می رود با استفاده از 
ظرفیت های منطقه و مشارکت هایی که به هر شکلی می تواند با سرمایه گذاران 
در این زمینه صورت گیرد تلاش شــود کار بســیار مطمئن و تولید پایدار و 

اشتغال در منطقه عملیاتی شود.

 اقتصاد مبتنی بر فعالیت های شــیلاتی، باعث رشد اقتصادی 
ارزشمند در سواحل مکران

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار نیز در این جلسه با توجه به گزارش 
ارائه شده در خصوص ظرفیت های شیلاتی گفت: ظرفیت های شیلاتی، فرصت 
بسیار خوبی در کشور فراهم کرده است و ما می توانیم سهم مهمی در استفاده 

از آنها داشته باشیم.
دکتر کردی افزود: نسبت ها و اعداد و ارقامی که در خصوص تولید آبزیان 
و سهم سواحل مکران از جمع کل حوزه شیلات کشور وجود دارد و اتفاقات 
خوبی که در رشــد مصرف و صادرات آبزیان رخ داده است نشان دهنده آن 

است که مسیر شیلات و اقتصاد مبتنی بر فعالیت های شیلاتی، رشد اقتصادی 
ارزشمندی برای ما در سواحل مکران به ارمغان می آورد.

وی بیان داشت: اکنون بیش از نیمی از خانواده ها در سواحل مکران مشغول 
کار در دریا و به طور عمده در حوزه شــیلات هستند، بنابراین هر اتفاقی در 
حوزه شیلات، حتما اتفاق بزرگتری در سفره مردم در سطح عمومی منطقه 

را دربر خواهد داشت.
کردی ضمن ابراز خرسندی از این که مجموعه مباحث و مذاکرات قبلی 
منجر به این تفاهم نامه شده است کفت: با حضور مهندس گلشنی به عنوان 
یک فرد موثر شیلاتی در شرکت سرمایه گذاری به عنوان مدیرعامل که بنیان 

آن هم شیلات بوده است وزن و اهمیت شیلات را بیشتر دیدیدم.
عملیاتی شدن پایانه صادراتی، بورس آبزیان، تنظیم بازارازطریق پشتیبانی 

ها، از دیگر موضوعات مورد اشاره وی بود.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار تصریح کرد: با امضای این تفاهم نامه 
و تقویت همکاری ها، می توانیم اثر خوبی در اقتصاد محلی و به تبع آن اقتصاد 

کشور داشته باشیم.
وی گفت: ما می توانیم در اقتصاد محلی ســواحل مکران هم فرصت های 
خوب شیلاتی و اثربخشی براقتصاد ملی را با توجه به امکان و پتانسیل هایی 
که منطقه دارد و با توجه به سرمایه گذاری های زیرساختی که شیلات داشته 
و با ظرفیت سازی که در نتیجه تعامل با بخش خصوصی و کار مشترک وجود 

دارددنبال کنیم.
وی افــزود: ســازمان منطقه آزاد چابهار با این رویکرد در کنار شــیلات 
خواهــد بود تا با هــم افزایی و کار مشــترکی که انجام می شــود بتوانیم 
 در قــدم اول زندگــی مردم آنجــا را متاثر کنیــم و آثــارش را در اقتصاد

 ملی هم شاهد باشیم.
این مسئول در پایان خاطرنشان کرد: این اقدام و حرکت می تواند فصل 
جدیدی در برنامه های تخصصی حوزه شیلات در چابهار باشد تا با امکانات 
و فرصت های قانونی و مقرراتی بتوانیم یک پایلوت و طرح جدیدی را حاصل 

کنیم.
گفتنی است؛ این تفاهم نامه در هفت ماده و یک تبصره تنظیم شده و به 
امضای روسای دو سازمان رسیده است و از تاریخ انعقاد لازم الاجرا خواهد بود.

رئیــس ســازمان دامپزشــکی کشــور بــا بیان 
این کــه آمادگــی این ســازمان در پیشــگیری از 
 شــیوع بیمــاری آنفلوانــزای فــوق حــاد پرندگان

 در کشــور ضروری اســت ، گفــت: در این خصوص 
 ســازمان حفاظت محیط زیســت و وزارت بهداشت 
نیز باید با تمام امکانات موازی با سازمان آمادگی لازم 

را بوجود آورند.
بــه گزارش آوای اقتصاد بــه نقل از روابط عمومی 
سازمان دامپزشکی کشــور، دکتر علی صفر ماکنعلی 
رئیس سازمان دامپزشکی در وبینار بررسی فرآیند رصد 
و پایش، مهار، تشــخیص و مختومه سازی رخدادهای 
آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان اظهار داشــت: سازمان 
دامپزشــکی کشور از مرداد ماه سال جاری برای ارتقا 
سطح هوشیاری به کرّات از طریق رسانه ها و مکاتبات 
رســمی اعلام و پیش بینی کرده بود که موج ۱۴۰۰ - 
۱۳۹۹ بیماری وسیع ترین و شدید ترین امواج بیماری 

آنفلوانزای فوق حاد در دو دهه اخیر خواهد بود.
وی با بیان این که پیرو این هشدارها آمادگی لازم 
جهت پیشــگیری از شــیوع این بیماری با همکاری 
ســازمان حفاظت محیط زیست و وزارت بهداشت در 
کشور نیز بوجود آمده بود، افزود: برنامه ملی ما در ۴ 
نسخه مختلف شــامل استان های شمالی؛ استان های 
متراکم و پرخطر؛ مناطق خاص واقع در اطراف تالاب ها 
و برکه ها و ســدها و سایر قسمت های کشور تدوین و 

عملیاتی شده است.
این مســئول اعلام کرد: کانون های بیماری مذکور 
در استان خراســان جنوبی برای ما حاوی درس های 
فراوانی اســت.رئیس ســازمان دامپزشکی کشور در 
همین ارتباط از مدیران کل دامپزشــکی استان هایی 
چون مازندران و مرکزی به دلیل هماهنگی عالی بین 
محیط زیســت و دامپزشکی در رصد و پایش بیماری 
تشــکر کرد و افــزود: در این میان جــا دارد به طور 
ویژه از مدیریت اســتاندار اســتان مرکزی در کنترل 
 و مهــار بیماری در اســتان مرکزی کــه می تواند به

 عنوان یک نســخه موفق در برنامه ها کنترل بیماری 
ذکر شود، تقدیر کرد.

ماکنعلــی بــا گوشــزد کــردن اهمیــت اجرای 
محدودیت هــای تردد افراد، وســایل درون محدوده 
درگیری با بیماری تصریح کرد: معنا و مفهوم ابتلای 
۵ واحد مرغداری گوشــتی در استان خراسان جنوبی 
به آنفلوآنزای پرندگان )با توجه به نسبت احتمال یک 
شصت و پنجم تا یک صدم درگیری واحد گوشتی به 
بیماری نســبت به واحدهای تخمگذار( این است که 
به دلیل پنهان کاری یک انفجار ویروســی وحشتناک 

رخ داده است.
وی بــا بیان این که در اســتان خراســان جنوبی 
براساس اطلاعات موجود تاخیر در فاصله گزارش دهی و 
مداخله واحد مرغ تخمگذار واقع در این استان موجب 
بروز مشکل در فرآیند مداخله سریع و تاثیرگذار شد، 
افزود: هرچه فاصله بین گزارش دهی و مداخله بیشتر 
باشد، کارآیی سیســتم رصد و پایش پایین تر خواهد 
آمــد و هرچه این فاصله کوتاه تر باشــد، این کارآیی 

بیشتر خواهد شد.
ماکنعلی با اشــاره به اهمیت بحث گزارش گیری و 
گزارش دهی و تشخیص عالی سازمان دامپزشکی کشور 
افزود: در نمونه اســتان مرکزی در کمتر از 6 ساعت 

در روز جمعه نمونه ها آزمایش و بیماری تایید شد.
این مسئول با تاکید بر این که بحث رصد و پایش 
»بــر مبنای تلفــن« که از ۳۱ مرداد بــه ادارات کل 
دامپزشــکی اعلام شده است، باید جدی گرفته شود، 
تصریــح کرد: این یک اصل اســت که هنگام ورود به 
یک مزرعه مرغ مادر یا تخمگذار از ۱۴ روز قبل از آن 
نباید از هیچ فارمی بازدید شده باشد، کمااینکه با وجود 
گرفتن دوش و تعویض لباس و رعایت موازین امنیت 
زیستی، در صورت جابجایی از یک فارم آلوده به یک 
فارم پاک، احتمال انتقال ویروس وجود خواهد داشت.

رئیس سازمان دامپزشکی کشور با تاکید دوباره بر 
اینکه افراد شرکت کننده در عملیات مهار تحت هیچ 
شــرایطی نباید در عملیات رصد و پایش سایر فارم ها 
فعالیت داشته باشند، اظهار امیدواری کرد: موج بیماری 
۱۴۰۰ - ۱۳۹۹ در کشور با هماهنگی همه دستگاه ها 
و استانداری ها به خوبی مدیریت و پشت سر گذاشته 
شــود. وی همچنین کرد این هفته رخداد خراســان 

جنوبی مهار خواهد شد.

 اجرای تمهیدات لازم برای پیشــگیری از 

گسترش بیماری آنفلوانزای فوق حاد پرندگان
معاون بهداشــتی و پیشگیری سازمان دامپزشکی 
کشــور نیز در حاشیه این وبینار که اداره آن را نیز به 
عهده داشــت، در گفتگویی اظهار کرد: این وبینار به 
دنبال وقوع مواردی از رخدادهای آنفلوآنزای فوق حاد 
پرندگان از ۲۸ آبان ۹۹ به بعد که دوره جدید بیماری 

در کشور محسوب می شود، برگزار شد.
دکتر سید بهمن نقیبی با بیان این که تاکنون ۲6 
کانون در 6 اســتان کشور شــامل مرکزی، مازندران، 
اردبیل، تهران، خراســان جنوبی و کرمانشاه گزارش 
شده اســت، تصریح کرد: خوشبختانه در ۵ استان از 
این استان ها کانون ها صرفا« محدود به حیات وحش 
و طیور بومی بوده و فقط در خراسان جنوبی مواردی 

از ابتلای واحدهای صنعتی مشاهده شده است.
وی با بیان این که جلســه وبیناری امروز با حضور 
همکاران ادارات کل دامپزشــکی استان ها و همچنین 
همکاران ستاد سازمان دامپزشکی کشور برگزار شده 
اســت، گفت: دراین جلســه آنچه در این مدت انجام 
شده مرور و تمهیدات لازم برای پیشگیری از گسترش 

بیماری اندیشیده خواهد شد.
در این جلسه برابر هماهنگی به عمل آمده، به غیر 
از مدیران کل مربوطه در ستاد سازمان، همکارانی از 
معاونت بهداشــتی دانشگاه های علوم پزشکی سراسر 
کشــور، همکاران ســازمان حفاظت محیط زیست، 
معاونــت بهبود تولیدات دامی نیز حضور داشــتند و 
نظرات ســازمانی خود را در ارتبــاط با بیماری اعلام 

کردند.
گفتنــی اســت ؛ وبینار بررســی فرآینــد رصد و 
پایش، تشــخیص، مهار و مختومه کردن رخدادهای 
آنفلوآنــزای فوق حاد پرندگان در اســتان های درگیر 
و پیشــگیری در ســایر اســتان ها با حضور مدیران 
 ارشــد ســتادی ســازمان و ادارات کل دامپزشــکی

 اســتان ها به همــراه نمایندگان دانشــگاه های علوم 
پزشکی، ادارات کل حفاظت محیط زیست و معاونین 
بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان ها 

برگزار شد.
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کاهش ۹ درصدی بارندگی های تهران
یک مقام مســئول گفت: میزان بارش 
هــای تهران از ابتدای مهــر تا انتهای دی 
ماه سال جاری، ۱۳۸ میلیمتر است که در 
مدت مشابه ســال گذشته این میزان رقم 
۱۵۱.۵ میلیمتر بود که نشــان از کاهش ۹ 

درصدی دارد.
محمد شهریاری، مدیر دفتر بهره برداری 
و نگهداری از تأسیســات آبــی و برق آبی 
شــرکت آب منطقه ای تهران  حجم ذخایر 
آب ســدهای پنجگانه تهران را در ۳۰ دی 
مــاه ۵7۰ میلیون متر مکعب عنوان کرد و 
گفت: این حجم ذخیره در روز مشابه سال 
گذشته 6۲۹ میلیون متر مکعب بوده است 
که نشــان دهنده کاهش ۵۹ میلیون متر 
مکعبی میزان ذخیره آب سدها در مقایسه 

با سال گذشته است.
وی میــزان ذخیره حــال حاضر مخزن 
ســد امیرکبیر را ۹۵ میلیــون متر مکعب 
دانســت و ادامه داد: این رقم در روز مشابه 
سال گذشته ۱۰۲ میلیون متر مکعب بوده 
است، وی همچنین ذخیره فعلی سد لتیان 
را ۲۲ میلیون مکعب، سدلار ۴۴، سد طالقان 
۲۵7 و سد ماملو را ۱۵۲ میلیون متر مکعب 
اعلام کرد که این احجام در روز مشابه سال 
قبل به ترتیب ۳۰، ۴۸، ۲6۳ و ۱۸6 میلیون 

مترمکعب بوده است.

به مخازن   کاهــش ورودی آب 
سدهای پنجگانه تهران

شــهریاری با بیان اینکه از ابتدای سال 

آبــی جاری تاکنــون ۲۴۰ میلیون مکعب 
آب بــه دریاچه های ۵ ســد تهــران وارد 
شــده اســت، افــزود: این رقــم در مدت 
 مشــابه ســال آبی گذشــته ۲۵۱ میلیون 
مکعــب بود که نشــان دهنــده کاهش ۵ 
درصدی اســت. مدیر دفتر بهــره برداری 
و نگهداری از تأسیســات آبــی و برق آبی 
شــرکت آب منطقه ای تهران توضیح داد: 
میزان بارش های استان تهران از ابتدای سال 
آبی جاری تا انتهای دی ماه ۱۳۸ میلیمتر 
بوده است که در مدت مشابه سال گذشته 

میزان نزولات جوی ۱۵۱.۵ میلیمتر بود که 
حاکی از کاهش ۹ درصدی حجم بارندگی ها 
می باشــد که این موضوع یکــی از دلایل 
کاهش ورودی آب به مخازن سدهای پنج 
گانــه تهران و همچنین کاهش ذخیره آب 
سدهای تأمین کننده آب شرب تهران است.

 افزایش بارندگی ها در بهمن ماه
این مقام مسئول اظهار داشت: امیدواریم 
بــا پیش بینی های انجام شــده از ســوی 
سازمان هواشناســی مبنی بر اینکه میزان 

بارندگی هــا در بهمن ماه کمــی بالاتر از 
نرمال اســت شــاهد افزایش بارندگی و به 
تبع آن افزایش حجم ورودی آب به سدها 
باشــیم. البته انتظار بــارش برف به عنوان 
ذخایــر پایدارتر برای فصــل بهار و فصول 

گرم سال نیز داریم.
وی درباره اینکه با توجه به پیش بینی 
بارش هــا در بهمن ماه آیا پیش بینی لازم 
برای مدیریت و مهار ســیلاب داشته ایم، 
گفت: بــه طور معمول آزادســازی آب به 
منظــور مدیریــت ســیلاب ها در مخازن 

ســدها در این فصل انجام نمی شــود و با 
توجــه به حجــم ذخایر آبی کــه در حال 
حاضر داریــم هنوز به مرحله رهاســازی 
آب برای مدیریت ســیلاب نرسیده ایم، اما 
بررســی های لازم به لحاظ برف سنجی در 
حوضه آبریز سدهای تحت پوشش دردست 
انجام اســت و بر اساس نتایج بدست آمده 
و پیــش بینی هــای هواشناســی و میزان 
بارندگی در حوضه، بــرآورد روان آب های 
ورودی به ســدها محاســبه و طبق برنامه 
 مدیریــت منابع و مصارف ســدها آمادگی 
کنترل و مدیریت ســیلاب ها در مجموعه 
ســدهای پنجگانه تهران با در نظر گرفتن 
حجــم ذخیره فعلی و مصارف برنامه ریزی 
شــده وجود دارد. شــهریاری تصریح کرد: 
شرایط مخازن سدهای تهران برای مدیریت 
سیلاب کاملًا شــرایط مناسب و مطمئنی 
است و در صورت نیاز آماده ایم تا مخازن را 
آبگیری کنیم ولی در حال حاضر آزادسازی 
 آب از ســدها طبق برنامه ریزی و صرفاً به 
پاییــن  آبــی  نیــاز  تأمیــن   جهــت 
دســت و مصارف شرب، صنعت، کشاورزی 

انجام می شود.
این مقام مســئول در پایان با اشاره به 
شرایط کرونایی حاکم در کشور و بخصوص 
در اســتان های تهران و البــرز و ضرورت 
وجــود منابع آبی پایدار بــه جهت رعایت 
از هموطنان  بهداشــتی  دستورالعمل های 
خواست صرفه جویی و مصرف بهینه آب را 

همواره مدنظر داشته باشند.

بهبود وضعیت آب 6۰ خانوار مجتمع سرخون

میزان افزایش تولید شمش فولاد و محصولات فولادی

نیازی به واردات گاز نیست

تاثیر زیاد اصلاح سوخت پالایشگاه ها بر کاهش آلاینده های هوا 

مدیر امور آب و فاضلاب منطقه سه بندرعباس از بهبود وضعیت آب محله 
وحدت قادهار روستای سرخون خبر داد.

خبرنگار آوای اقتصاد به گزارش روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت 
آب و فاضلاب هرمزگان، منوچهر خوشدل افزود: در اجرای طرح بهبود وضعیت 
آب مسترکین این منطقه ۱۲۰۰ متر خط انتقال جدید اجرا و وضعیت آب 6۰ 
خانوار بهبود یافت.وی با بیان اینکه آب این محله از مجتمع سرخون تامین 

می شود، خاطرنشان کرد، به دلیل فرسودگی و قطر کم لوله امکان آبگیری 
مناسب مشــترکین واقع در این محدوده نبود که با اجرای این میزان خط 

انتقال، هم اکنون آبرسانی به مشترکین محله مذکور شرایط مطلوبی دارد.
مدیر امور آب و فاضلاب منطقه ســه بندرعباس با قدردانی از مشارکت 
دهیاری و اهالی محله وحدت قادهار افزود: لوله، اتصالات و اجرای این طرح 

را آبفا برعهده داشته و حفر کانال نیز از سوی دهیاری انجام شده است.

طبق آخرین گزارش منتشــر شــده توسط انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران، از ابتدای سال جاری تا پایان 
آذرماه، بالغ بر ۲۳ میلیون تن شمش فولاد و همچنین 
بیش از ۱6.۵ میلیون تن محصولات فولادی تولید شده 
که نسبت به ۹ ماهه ابتدایی سال گذشته به ترتیب ۱۲ 

و ۱۰ درصد افزایش را نشان می دهد.
طبق آمار طی ۹ ماهه سال جاری ۲۳ میلیون و ۲6 
هزار تن شمش )بیلت، بلوم و اسلب( تولید شده است که 
نسبت به ۲۰ میلیون و ۴6۸ هزار تن تولید شده در مدت 
مشابه سال ۱۳۹۸، رشد ۱۲ درصدی را نشان می دهد.

همچنین میزان تولید محصولات فولادی )تیرآهن، 
میلگرد، ناودانی، نبشــی، انواع ورق و غیره( در کشــور 
طی ۹ ماهه ســال جاری با رشد ۱۰ درصدی نسبت به 
مدت مشــابه سال گذشته، ۱6 میلیون و 6۱۳ هزار تن 
بوده است. گفتنی است طی ۹ ماه نخست سال گذشته 
۱۵ میلیون و ۱6۰ هزار تن محصول فولادی تولید شد. 
میزان تولید آهن اســفنجی نیز با رشد ۹ درصدی طی 
۹ ماهه سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
کــه ۲۱ میلیون و ۴۳۳ هزار تن بوده به ۲۳ میلیون و 

۳۵۸ هزار تن رسیده است.

 افزایــش 35 درصدی صادرات شــمش و 

محصولات فولادی در آذر
طبق آمار ارائه شــده توسط انجمن تولیدگان فولاد 
ایران، علی رغم تحریم هــای چند وجهی این صنعت، 

مجموع صادرات شمش و محصولات فولادی شرکت های 
بزرگ در آذرماه ســال جاری به 7۲۱ هزار و ۳۸7 تن 
رســیده که بیانگر افزایش صادرات ۳۵ درصدی نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته است. لازم به ذکر است که 
در مجموع ۹ ماهه امسال، چهار میلیون و ۴7۵ هزار تن 
شمش، یک میلیون و ۹۸۲ هزار تن محصولات فولادی 
و ۴۵۳ هزار تن آهن اسفنجی صادر شده که البته نسبت 

به مدت مشابه سال گذشته، کمتر شده است.
از ابتدای سال ۱۳۹۸ تا پایان آذرماه همان سال، به 
ترتیب پنج میلیون و 6۹ هزار تن شمش، دو میلیون و 
7۲۸ هزار تن انواع محصولات فولادی و ۸۲۳ هزار تن 
آهن اسفنجی صادر شده بود، علاوه براین طی ۹ ماهه 
سال جاری، چهار هزار تن شمش و 6۸۱ هزار تن انواع 
محصولات فولادی وارد شــده که در مقایسه با میزان 
واردات در مدت مشابه سال گذشته به ترتیب ۳۳ درصد 
واردات شمش و 7۴ درصد واردات محصولات فولادی 
افزایش یافته اســت و در مجموع طی ۹ ماه نخســت 
سال گذشته، سه هزار تن شمش و ۳۹۲ هزار تن انواع 

محصولات فولادی به کشور وارد شد.

سخنگوی شرکت ملی گاز گفت: با اقدامات صورت گرفته و همکاری مردم 
میزان مصرف گاز کاهش یافته است و نیازی به واردات گاز به کشور نخواهد بود.

محمد عسگری با اشاره به مصرف گاز در کشور، اظهار کرد: در حال حاضر 
وضعیت مصرف گاز متعادل بوده است و در روزهای گذشته شرایط پایداری 
داشتیم اما از مردم تقاضا داریم که مدیریت مصرف را ادامه دهند تا بتوانیم 

پیک امسال را بدون مشکل سپری کنیم.
وی با تاکید بر اینکه اگر مردم رعایت کنند، از سرما بدون مشکل در تامین 
گاز عبور خواهیم کرد و کار به واردات گاز نخواهد کشید، تصریح کرد: آخرین 

آمار گویای مصرف 6۱۴ میلیون مترمکعب بوده که نســبت به سال گذشته 
افزایش داشــته است.سخنگوی شرکت ملی گاز با بیان اینکه ۸۰ درصد گاز 
کشور در بخش خانگی مصرف می شود، گفت: از مردم خواهش می کنیم در 
زمینه صرفه جویی به ما کمک و با کاهش دمای سیستم های گرمایشی خود، 

ما را در تداوم گازرسانی به همه نقاط کشور و صنایع یاری کنند.
عسگری افزود: اگر مردم سیستم گرمایشی منازل خود را فقط دو درجه 
کاهش دهند و به ســوی حفظ دمای رفاه که حدود ۱۸ الی ۲۲ درجه است 
حرکت کنند، به ازای هر یک درجه کاهش دمای سیستم های گرمایشی، به 

اندازه تولید یک فاز پارس جنوبی صرفه جویی می شود.
به گفته وی مصرف گاز از ابتدای دی ماه حدود ۱۰ درصد نسبت به مدت 
مشابه پارسال افزایش یافته که یکی از دلایل این مسئله، شیوع بیماری کرونا 
و افزایش استفاده از آب گرم و دلیل دوم آن ورود موج سرما به کشور است 
که سبب شده مردم نسبت به سال پیش بیشتر گاز مصرف کنند.سخنگوی 
شرکت ملی گاز بیان کرد: استان های آذربایجان شرقی و غربی، نواحی شمالی 
کشــور، استان های گیلان و مازندران، استان های خراسان شمالی، رضوی و 

جنوبی و تهران استان های پرمصرف گاز طبیعی هستند.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان تهران تاکیدکرد: 
اصلاح ســوخت پالایشــگاه ها به طور قطــع در کاهش 

آلاینده های هوا بسیار موثر و مفید خواهد بود.
سعید محمودی همزمان با گرامیداشت هفته هوای 
پاک با شــعار »هوای پاک، تعهد مســئولان، مشارکت 
مردم« ظهر امروز در مراســم آغاز بهره برداری از پروژه 
اصلاح و بهینه سازی  کوره های پالایشگاه نفت پارس با 
اشاره به اینکه پالایشگاه ها و واحدهایی که در حوزه نفت 
و پتروشــیمی در سطح کشور فعالیت می کنند در سال 
های گذشته استفاده زیادی از سوخت مازوت داشتند، 
گفت: اقداماتی این چنینی که منجر به تغییر در سوخت 
پالایشگاه ها می شود، به طور قطع بر کاهش آلاینده های 

هوا بسیار موثر و مفید خواهد بود.
وی با بیان اینکه دو کوره این پالایشگاه، سوخت مایع 
مصرف می کردنــد و آلایندگی بویژه در مورد ترکیبات 
گوگرددار داشتند، گفت: حدود ۳۵۰۰ تن سوخت مایع 

در این کوره ها طی یک سال مصرف می شد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان تهران با اشاره 
به اینکه با افتتاح این پروژه، کوره ها از امروز سوخت گاز 
مصــرف کرده  و این اتفاق مثبــت و موثری در کاهش 
آلاینده های جوی این پالایشگاه خواهد بود، تصریح کرد:  

با مصرف سوخت گاز، آلایندگی این مجموعه تا حد صد 
درصد کاهش خواهد یافت.

حمیدرضا خلیلی - مدیرعامل پالایشگاه نفت پارس - نیز 
در این مراسم با بیان اینکه داشتن پیوست محیط زیستی 

در پروژه ها و اقدامات اجرایی شرکت های زیرمجموعه ستاد 
اجرایی فرمان امام )ره( یک الزام است، گفت: فاز اول این 
پروژه در یکی از واحدهای فرآیندی پالایشگاه با موفقیت 
 به اتمام رسیده است. فاز دوم این پروژه که امروز افتتاح

 شــد از ســه منظر به معنای کامل یک پروژه اقتصاد 
مقاومتی است. اول اینکه نتایج این پروژه منجر به افزایش 
تولید به میزان ۱۵ درصد در محصولات این شرکت خواهد 
شد.به گزارش روابط عمومی حفاظت محیط زیست استان 
تهران، خلیلی ادامه داد: دوم موضوع محیط زیستی پروژه 
است که با استقرار فناوری جدید، راندمان تولید از حدود 
۴۵ درصد به ۸۵ درصد می رسد و این به معنی دستیابی 
به توان حرارتی مورد نظر با مصرف سوخت کمتر خواهد 
بود.سومین موضوع کاهش آلایندگی محیط زیستی است 
و با اجرای این پروژه آلاینده های اکســیدهای گوگرد ، 
مونواکسیدکربن و بقیه آلاینده هایی که در گازهای خروجی 
 دودکش کوره ها و سیســتم های احتراقی است تقریبا

 به صفر می رسد.

 نفت در مدار صعودی ماند
بهای معاملات نفت روز چهارشنبه تحت تاثیر انتظارات برای اقدامات محرک 
مالی گســترده دولت جدید آمریکا و رونق یافتن تقاضا برای سوخت، به روند 

صعودی روز گذشته ادامه داد.
بهای معاملات نفت برنت ۳۵ سنت معادل ۰.6 درصد افزایش یافت و به ۵6 
دلار و ۲۵ ســنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت 
آمریکا با ۳7 ســنت معادل ۰.7 درصد افزایش، به ۵۳ دلار و ۳۵ سنت در هر 
بشکه رسید. هر دو شاخص روز سه شنبه با بیش از یک درصد افزایش بسته 

شده بودند.
جانت یلن، گزینه پیشنهادی جو بایدن، رییس جمهور منتخب آمریکا برای 
وزارت خزانه داری روز سه شنبه از قانونگذاران خواست در زمینه هزینه کمکی 
کرونایی حرکت بزرگی انجام دهند و امیدها به هزینه های گسترده دولت برای 

تحرک بخشیدن به رشد اقتصادی را تقویت کرد.
به گفته لاچلان شاو، مدیر تحقیقات کالای بانک ملی استرالیا، مطمئنا این 

انتظارات از رشد بهتر و تقاضای بهتر در آمریکا حمایت خواهد کرد.
با این حال بازار نگران تقاضا برای نفت در کوتاه مدت مانده اســت. آژانس 
بین المللی انرژی به دلیل قرنطینه های جدید و تعطیلی مرزها علاوه بر افزایش 
آمار مبتلایان به کووید ۱۹، دورنمای تقاضا برای نفت در ســه ماهه نخســت 

امسال را به میزان ۵۸۰ هزار بشکه در روز کاهش داد.
پکن، پایتخت چین روز چهارشــنبه تدابیر کنترلی شدیدتری را اعلام کرد 
و پس از این که بزرگترین آمار روزانه ابتلا به کووید ۱۹ در بیش از سه هفته 
گذشته منتشر شد، مترو را تعطیل کرد. این کشور در آستانه فصل تعطیلات 
ســال نوی چینی، شدیدترین شیوع کووید ۱۹ از مارس سال ۲۰۲۰ را تجربه 
می کند. بیش از ۲۰ استان این کشور از مردم خواسته اند در طول تعطیلات 

در خانه بمانند.
آلمان هم روز ســه شنبه قرنطینه را برای اکثر مغازه ها و مدارس به مدت 

دو هفته دیگر تا ۱۴ فوریه تمدید کرد.
معامله گران منتظر انتشــار آمار هفتگی ذخایر نفت و فرآورده های نفتی 
از ســوی موسســه امریکن پترولیوم در روز چهارشنبه و اداره اطلاعات انرژی 

آمریکا در روز جمعه هستند.
بر اساس گزارش رویترز، شش تحلیلگر در نظرسنجی رویترز برآورد کردند 
که ذخایر نفت به میزان ۳۰۰ هزار بشکه در روز در هفته منتهی به ۱۵ ژانویه 
کاهش پیدا کرده اما ذخایر بنزین به میزان سه میلیون بشکه رشد کرده است.

 بزرگترین صادرکنندگان نفت به چین در سال 2۰2۰ +جایگاه ایران
عربســتان ســعودی که بزرگترین صادرکننده نفت جهان است، در سال 
۲۰۲۰ موفق شد روســیه را کنار زده و جایگاه بزرگترین صادرکننده نفت به 

چین را حفظ کند.
تقاضای چین برای نفت سال میلادی گذشته با وجود شیوع ویروس کرونا 
که تقاضا برای ســوخت را در نقاط دیگر کاهش داده بود، قوی ماند. چین که 
بزرگترین واردکننده نفت جهان اســت، در سال ۲۰۲۰ رکورد ۵۴۲.۴ میلیون 
تن معادل ۱۰.۸۵ میلیون بشکه در روز نفت خریداری کرد که 7.۳ درصد در 

مقایسه با سال ۲۰۱۹ رشد داشت.
طبق آمار اداره کل گمرک چین، صادرات نفت عربســتان سعودی به چین 
در سال ۲۰۲۰ به ۸۴.۹۲ میلیون تن معادل ۱.6۹ میلیون بشکه در روز رسید 

که ۱.۹ درصد رشد سالانه داشت.
روسیه با فاصله اندکی در جایگاه دوم ایستاد و صادراتش به چین به ۸۳.۵7 
میلیون تن معادل ۱.67 میلیون بشکه در روز رسید که 7.6 درصد در مقایسه 

با سال ۲۰۱۹ افزایش داشت.
عربســتان در دســامبر 6.۹۴ میلیون تن نفت به چین عرضه کرده بود که 
نســبت به دسامبر سال گذشــته ۰.۸ درصد کاهش داشت در حالی که حجم 
صادرات روسیه 6.۲ میلیون تن بود که ۱۵.7 درصد در مقایسه با مدت مشابه 

سال ۲۰۱۹ کاهش داشت.
واردات نفت چین از آمریکا سال گذشته در مقایسه با سال ۲۰۱۹ بیش از 
سه برابر افزایش یافت زیرا شرکتها خریدشان را تحت توافق تجاری میان پکن 
و واشنگتن افزایش دادند. مجموع واردات نفت آمریکا به چین در سال ۲۰۲۰ 
به ۱۹.76 میلیون تن معادل ۳۹۴ هزار بشــکه در روز رسید و آمریکا در رتبه 
هفتم صادرکنندگان بزرگ به چین ایستاد. صادرات این کشور در دسامبر ۳.6 
میلیون تن بود. عربســتان سعودی از نوامبر با کاهش چشمگیر قیمت فروش 
برای جلب مشــتریان، از روسیه که در طول سال ۲۰۲۰ از شرایط لجستیکی 
مطلوب و نزدیکی جغرافیایی به چین سود برده است، در صادرات نفت به چین 
پیش افتاد.تشدید تحریمهای آمریکا علیه صادرات نفت ایران و ونزوئلا کمک 
کرد عراق به ســومین صادرکننده بزرگ نفت به چین تبدیل شــود. صادرات 
این کشــور به چین در ســال ۲۰۲۰ به میزان ۱6.۱ درصد در مقایسه با سال 

۲۰۱۹ رشد کرد و به 6۰.۱۲ میلیون تن رسید.
برزیل هم با عرضه قیمتهای کمتر و بازاریابی گســترده نزد پالایشگاههای 
مســتقل چین، صادرات نفت به این کشور را افزایش داد و با سبقت از آنگولا، 
چهارمین صادرکننده بزرگ نفت به چین شــد. صادرات نفت این کشــور در 
سال گذشته با ۵.۱ درصد رشد، به ۴۲.۱۹ میلیون تن رسید.آنگولا با صادرات 
۴۱.7۸ میلیون تن به چین در ســال ۲۰۲۰ که کاهش ۱۱.7 درصدی سالانه 
داشت، در رتبه پنجم ایستاد. عمان با صادرات ۳7.۸۳ میلیون تن )رشد سالانه 
۱۱.7 درصد( در رتبه ششم و مالزی با صادرات ۱۲.۵۲ میلیون تن )۴.۱ درصد 
رشد سالانه( در رتبه هشتم ایستاد.بر اساس گزارش رویترز، ایران در دسامبر 
۵۱۸ هزار و 7۵۸ تن نفت به چین صادر کرد که ۲۸.۲ درصد رشد در مقایسه 
با دســامبر سال ۲۰۱۹ داشت. صادرات نفت ایران به چین در سال ۲۰۲۰ به 
۳.۹۱ میلیون تن رســید که 7۳.۵ درصد کاهش در مقایســه با سال ۲۰۱۹ 

داشت و ایران را در جایگاه نهمین صادرکننده بزرگ نفت به چین قرار داد.

 تحریم آمریکا علیه بازرگانان و شرکت های فروشنده نفت ونزوئلا
وزارت خزانه داری آمریکا چندین نام دیگر را به دلیل تجارت نفت ونزوئلا 

به لیست سیاه خود اضافه کرد.
الساندرو بازونی، فرانسیســکو خاویر داگوستینو کاسادو، فیلیپ پل وارتان 
آپیکیان، شــرکت المنتو و سوییس اویل تردینگ به لیست سیاه آمریکا اضافه 
شدند.اســتیون منوچین، وزیر خزانه داری آمریکا اعلام کرد کسانی که تلاش 
دولت مادور برای دور زدن تحریمهای آمریکا را تسهیل می کنند، به فسادی که 
ونزوئلا را از بین برده، کمک می کنند. آمریکا همچنان متعهد است تا کسانی 
را کــه به دولت مادورو کمک می کنند از منابع طبیعی ونزوئلا سوءاســتفاده 

کند را هدف بگیرد.
شــرکت المنتو مستقر در مالت به دلیل کمک به فروش پنج محموله نفت 
ونزوئلا در فاصله ژوییه سال ۲۰۱۹ تا ژوییه سال ۲۰۲۰ در این فهرست جای 
گرفت.شرکت سوییس اویل هم پس از کمک به فروش و صادرات نفت ونزوئلا 
به خریداران در آســیا و اقدام به عنوان یک نهاد مالی مســئول برای دریافت 
محموله های نفت این کشور به لیست سیاه آمریکا افزوده شد. سوییس اویل 

بخشی از نفت ونزوئلا را هم دریافت کرده بود.
آمریکا همچنین نهادهای دریایی و کشتیهایی که در حمل نفت ونزوئلا دست 
داشــتند از جمله شرکت مدیریت کشتی فیدز اوکراین، موسسه ملی فضاهای 
آبزی و جزیره ای )INEA( ونزوئلا و شــرکت روسی روس تانکر را تحریم کرد. 
موسسه INEA به عنوان مالک نفتکش ماکسیم گورکی که با پرچم روسیه سفر 

می کند، ثبت شده است.

 همکاری غول نفتی امارات با تولیدکنندگان شیل آمریکا
شــرکت ملی نفت ابوظبی )ادنوک( اعلام کرد به دنبال شــراکت با شــرکتهای آمریکایی برای توسعه منابع نفتی غیرمرسوم در امارات متحده عربی است.امارات متحده عربی که یکی از تولیدکنندگان بزرگ عضو اوپک است، 
درصدد افزایش ظرفیت تولید خود و تولید بالاتر نفت پس از پایان توافق محدودیت عرضه اوپک پلاس است.شورای عالی نفت ابوظبی نوامبر گذشته اعلام کرده بود که این امیرنشین مجموع ذخایر نفت خود را به مدد اکتشافات 
جدید، به میزان دو میلیارد بشکه افزایش داده و به ۱۰7 میلیارد بشکه رسانده است. این شورا همچنین اعلام کرد با اکتشافات جدید در خشکی، ابوظبی ۲۲ میلیارد بشکه ذخایر نفتی غیرمرسوم دارد. این میزان بسیار بزرگتر 
از ذخایر میادین نفتی ابوظبی است که تحت توسعه قرار دارند و می تواند با رونق شیل آمریکا رقابت کند.سلطان احمد الجابر، مدیرعامل شرکت ادنوک در آن زمان اظهار کرده بود بیانیه شورای عالی نفت ابوظبی درباره کشف 
منابع نفتی غیرمرســوم قابل اســتخراج نشــان می دهد که ادنوک به شــکل موثری اکتشاف و توسعه منابع غیرمرسوم ابوظبی را توسعه بخشیده و به منزله نقطه عطف بزرگی در تحول صنعت نفت غیرمرسوم کشور است.ادنوک 

چند روز بعد اعلام کرد قراردادی به ارزش ۵۱۹ میلیون دلار برای توسعه بزرگترین لرزه نگاری خشکی و فراساحلی سه بعدی جهان اعطا کرده که در حال حاضر در ابوظبی انجام می گیرد.
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گفت وگو با رئیس هیات دوچرخه سواری آذربایجان شرقی

امیدواریم به واسطه استعدادیابی در آینده دوچرخه سواران بیشتری به 
تیم ملی دعوت شوند

نشست هم اندیشی کمیته مچ اندازی با رییس فدراسیون برگزار شد
اعضــای کمیته مچ اندازی و تعدادی از قهرمانان این 
رشته روز )دوشنبه۲۹دی ( با رییس فدراسیون بدنسازی 

و پرورش اندام دیدار و گفت و گو کردند.
 به گزارش روابط عمومی فدراسیون بدنسازی و پرورش 
اندام، در این نشســت عزت رجبلــو رییس و فلاحیان، 
شایسته، مسعودی، حاج مرادی، آرین، بخشی، دادمهر، 
علی اکبر، مهرافــزا و احمدی اعضای کمیته مچ اندازی 
حاضر بودند و نقطه نظرات خود را با رییس فدراســیون 

بدنسازی و پرورش اندام مطرح کردند.
در ابتدا رجبلو رییس کمیته مچ اندازی گزارشــی از 
عملکرد کمیته طی این سال ها اعم از اعزام ها و عناوینی 
که ورزشکاران این رشته در سال های اخیر کسب کردند، 
ارائه کرد و گفت: ما تاکنون دو اعزام آسیایی داشتیم که 
موفق به کسب مقام ســوم هم شده ایم، اما در دو دوره 
مســابقات جهانی که شرکت کردیم، هنوز موفق نشدیم 

مدالی کسب کنیم.
در ادامه نیز رییس فدراســیون بدنســازی با تقدیر و 
تشکر از حضور اعضای کمیته مچ اندازی و قهرمانان این 
رشته در فدراسیون گفت: یکی از مهمترین سیاست های 

ما توزیع عادلانه بودجه بین تمامی رشــته های ورزشی 
زیر مجموعه فدراســیون است. مچ اندازی فرصت خوبی 

برای پوشــش رسانه ای و تلویزیونی دارد که با برگزاری 
مسابقات لیگ می توانیم پای حامیان مالی و رسانه ملی 

را به آن باز کنیم. از سوی دیگر کمیته مچ اندازی تاکنون 
بــه صورت متمرکز کار خود را پیش برده، اما از این پس 
باید به صورت غیرمتمرکز اداره شــود و همه بزرگان در 

تصمیمات این کمیته سهیم باشند.
نصیرزاده از رییس کمیته مچ اندازی خواست به زودی 
هیات رییسه این کمیته را معرفی کند تا تمامی تصمیمات 

کلیدی در هیات رییسه اتخاذ شود.
وی در ادامه نیز گفت: ما باید در استراتژی چهار ساله 
خود رســیدن به مدال جهانی را هدف قرار دهیم. یکی 
از راهکارهایی که می تواند موجب پیشــرفت و توســعه 
مچ اندازی شــود، استفاده از پتانسیل آموزش و پرورش، 
وزارت علوم، دانشگاه ها، نیروهای مسلح، فدراسیون ورزش 
کارگری و فدراسیون ورزش های روستایی و همچنین عقد 

تفاهم نامه همکاری با آن هاست.
رییس فدراسیون بدنسازی در پایان از مسئولان کمیته 
مچ اندازی خواست از ظرفیت هیات های استانی کمک 
بگیرند و گفت: شما باید مطالبه گر باشید و ارتباط نزدیکی 
با هیات های استانی برقرار کنید تا شاهد توسعه مچ اندازی 

در سراسر کشور باشیم.

در بحــث اســتعدادیابی در دختران و 
پســران عملکرد مثبتی و پشــتوانه سازی 
خوبی انجام دادیــم  و امیدواریم این روند 
تداوم داشته باشد تا در نهایت برای ورزش 

استان و کشور مثمرثمر واقع شود.
خبرنگار آوای اقتصاد /به گزارش روابط 
عمومی فدراسیون دوچرخه سواری ، رسول 
هاشم کندی رئیس هیات دوچرخه سواری 
استان آذربایجان شرقی گفت: تعداد نسبتا 
زیادی از دوچرخه سواران استان آذربایجان 
شــرقی در اردو تیم ملی حضــور دارند و 
تمرینات خودشان را زیر نظر سرمربی تیم 
ملی ادامه می دهند که این بر می گردد به 
پیشینه استان و بخصوص شهر تبریز که در 
دوچرخه سواری از دیر باز به قطب دوچرخه 
سواری  ایران و حتی آسیا نامیده می شده 
اســت.  وی افزود: امروزه دوچرخه سواران 
که در اردو هســتند شرایط اقتصادی بدی 
را تجربه می کنند. سال ها پیش دوچرخه 
ســواران با عضویت در باشگاههای خوب و 
مطرح مورد حمایت قــرار می گرفتند که 
تاثیرات آن به وضوح در ورزش اســتان و 
حتی کشــور نمایان بــود. باید کاری کرد 
کــه رکابزنان با فراق خاطر و آرامش کامل 
بتوانند در اردوها حاضر شــوند و تمرینات 

شان را پیگیری کنند.
هاشم کندی در ادامه خاطر نشان کرد: 
ما در غالب فعالیت های دوچرخه ســواری 
استان توانســتیم ۲ تیم راه اندازی کنیم . 
تیم دانشــگاه آزاد که توانست با اقتدار در 

لیگ عنوان قهرمانی را کســب کند ، نکته 
مهم اینکه ما ۱۰۰ درصدد قرارداد دوستان 
را قبل از همه باشگاهها با رکابزنان تسویه 
کردیم و بی شــک همین می تواند انگیزه 
خوبی برای حضور آنها در اردوی تیم ملی 
بوده باشــد، تیم بعدی هم شرکت عمران 
ســهند بود که تاسیس شــد . این تیم هم 
در غالب جوانان درلیگ توانست مقام های 

خوبی را کسب کند. 

رئیس هیات دوچرخه سواری آذربایجان 
شرقی اظهار داشت : در هیات استان سعی 
کردیم در مجموع مســابقات هفتگی را به 
صــورت هفتگی و مرتب برگــزار کنیم تا 
قبل از شــروع لیگ انگیزه ها حفظ شــود 
و بعــد که تیم شــکل گرفت در غالب یک 
تیم توانســتیم در مسابقات مختلف حضور 
یابیم. از دیگر اقدامات بسیار خوب هیات ، 
برای سال میلادی جدید هم تیم را به ثبت 

جهانی رساندیم. مسائل مالی و قانونی تیم 
را حل کردیم و امروز می بینیم که تیم ما 
در سایت فدراسیون جهانی به ثبت رسیده 
است و امیدواریم با گشایشی که در وضعیت 
شیوع ویروس کرونا اتفاق افتاده ، بتوانیم در 

مسابقات آسیایی شرکت کنیم . 
 وی افزود : ســال قبل با توجه به اینکه 
سال اول تیم بود قاعدتا برخی از رکابزنان با 
مبلغ کمی قرارداد امضا کردند اما با صحبتی 

که با مدیران باشــگاه داشتیم قول مساعد 
دادند تا این موضوع هم حل شــود. در کل 
امیدواریم بچه هایی که الان در اردو هستند 
بهترین تمرینات را داشته باشند تا بهترین 
نتیجه ممکن را کسب کنند.  هاشم کندی 
درباره اینکــه آیا تور آذربایجان برگزار می 
شود یا نه اشاره کرد : ما برای تور آذربایجان 
که خرداد ماه ســال بعد برگزار می شــود 
جلساتی را برگزار کردیم اما به شخصه افق 
روشنی با وجود کرونا مشاهد نمی کنم که 
بتوانیم این مسابقه را برگزار کنیم اما به هر 
حال ما کارهای مقدماتی را انجام می دهیم 
تا با صدور مجوز این مسابقه بزرگ را برگزار 
کنیم. وی درباره حضور دوچرخه سواران در 
اردوی تیم ملی هــم گفت : به نظرم تمام 
افرادی مستعدی که دراستان حضور داشتند 
به اردو تیم ملی دعوت شدند و از کادر فنی 
تشکر لازم را دارم چرا که اجازه ندادن حقی 
ضایع شــود و انشاله در فرایند انتخابی هم 

همین روند صورت گیرد.
اســتان در  رئیس دوچرخه ســواری 
خاتمه تاکید کرد : در بحث استعدادیابی 
در دختران و پسران که اتفاقا خود ما هم 
میزبــان آن دوره بودیــم عملکرد مثبتی 
و پشــتوانه ســازی خوبی انجام دادیم  و 
امیدواریــم به واســطه اســتعدادیابی و 
پشتوانه سازی در آینده دوچرخه سواران 
بیشــتری به تیــم ملی دعوت شــوند تا 
در نهایت برای ورزش اســتان و کشــور 

شوند. واقع  مثمرثمر 

علینژاد: برنامه هشت ساله فدراسیون کشتی زمینه ساز اتفاقات خوبی خواهد شد 
معــاون ورزش قهرمانی و حرفــه ای وزارت ورزش 
و جوانــان در آیین رونمایی از ســند برنامه راهبردی 
فدراســیون کشــتی گفت: اگر یک مجموعه بخواهد 

موفق عمل کند باید برنامه محور باشد.
دکتــر مهدی علینــژاد معــاون ورزش قهرمانی و 
حرفــه ای وزارت ورزش و جوانان در آیین رونمایی از 
ســند برنامه راهبردی فدراسیون کشتی گفت: اساسا 
اگــر یک مجموعه بخواهد موفق عمل کند باید برنامه 
محور باشد. قریب به ۳۰ سال است که نگاه برنامه ای 
در کشــور وجود دارد. نزدیک پنج ســال است که در 
وزارت ورزش و جوانان سعی شده همه تصمیم گیری ها 

برنامه محور باشد.
وی افزود: امروز اکثر ســازمان ها به ســمت آینده 
پژوهی می روند که در کشور ایران نیز برخی سازمان ها 
به این سمت رفته اند. اتفاق بسیار خوبی در فدراسیون 
کشتی رخ داده و این برنامه هشت ساله قطعا زمینه ساز 

اتفاقات خوبی خواهد بود. اگر تصمیم گیری ها برنامه 
محور نباشد به روزمرگی دچار می شویم. معاون وزیر 
ورزش و جوانان ادامه داد: رییس فدراســیون و دیگر  

دوســتان در کشــتی باید به این نکته توجه کنند که 
این برنامه به صورت کامل عملی شود. کشتی ورزش 
آیینی و ملی ما است و باید توجه لازم به آن شود. برند 

کشــتی افت پیدا کرده و اقتصاد کشتی دچار  مشکل 
شــده اســت. این مســیری که در فدراسیون کشتی 
می خواهند بروند و برنامه هشت ساله است به ارتقای 

برند کشتی کمک می کند.
علینژاد خاطرنشان کرد: برگزاری  لیگ  کشتی یکی 
از اتفاقات بســیار خوب در این مدت بود که با وجود 
مخالفت ها لیگ به صورت پویا برگزار شد. امیدوارم که 
ورزش اول کشور به جایگاه واقعی خودش برسد و ظرف 
پایان دوره چهار ساله آقای دبیر به بیشتر اهداف دست 
پیدا کنیم. فدراســیون جدید پرکار  و پرتلاش است و 
وزارت ورزش نیز همچون گذشته برای اجرایی شدن 
این برنامه  کمک خواهد کرد. اولویت ورزش قهرمانی 
کشــور کشــتی خواهد بود و به جز وزارت ورزش و 
کمیته ملی المپیک باید کسانی که به فکر  این رشته 
هســتند همگی کمک کنند تا شــاهد افتخار آفرینی 

کشتی گیران باشیم.

 پشت پای دیاباته و نوراللهی به انتقادات
هفتــه یازدهم رقابت های لیگ برتر فوتبال دیروز با انجام ۲ مســابقه به 
پایان رسید. تراکتور و استقلال در حالی از ساعت ۱۴:۳۰ در ورزشگاه یادگار 
امام)ره( تبریز به مصاف هم رفتند که مسعود شجاعی سرمربی موقت تراکتور 
برخلاف انتظار ۲ ستاره دیگر این تیم یعنی اشکان دژاگه و احسان حاج صفی 
را روی نیمکت نشاند؛ در سمت مقابل محمود فکری در غیبت آرش رضاوند 
از داریوش شــجاعیان اســتفاده کرد و با نیمکت نشین کردن عارف غلامی، 
محمد دانشــگر را به میدان فرســتاد؛ در روزی که سید احمد موسوی دیگر 
غایب اســتقلال به دلیل مصدومیت بود، شیخ دیاباته به ترکیب اصلی اضافه 
شــد تا در کنار امیر ارســلان مطهری و مهدی قائدی، استقلال با ۳ مهاجم 
به مصاف حریف برود؛ با آغاز بازی، اســتقلال ســعی داشــت موقعیت هایی 
برای خــود در زمین تراکتور ایجاد کند که دقایق ابتدایی با برتری نســبی 
اســتقلال همراه شــد. دقیقه ۱۳ آبی  پوشان روی یک کار ترکیبی، قائدی را 
در محوطــه جریمه تراکتور صاحــب موقعیت کردند اما ضربه این بازیکن به 
مدافع حریف برخورد کرد؛ اســتقلالی ها معتقد بودند توپ به دست بازیکن 
تراکتور برخورد کرده اما بیژن حیدری داور مســابقه چنین نظری نداشــت. 
دقیقه ۲۹ اولین موقعیت جدی تراکتور رقم خورد و ارســال مهدی تیکدری 
از سمت چپ، محمد عباس زاده را صاحب موقعیت کرد ولی ضربه این بازیکن 
بــا اختلاف از کنــار دروازه آبی ها به بیرون رفت. در حالی که بازی در میانه 
میدان دنبال می شــد، دقیقه ۳۸ پاس رو به عقب شــجاعی به دیاباته رسید 
و او هــم با دریبــل زیدانی وفا هخامنش مدافع تراکتــور با ضربه ای زمینی 
دروازه محمدرضا اخباری را باز کرد تا یخ بازی آب شــود. دیاباته نخســتین 
گل خود در لیگ بیستم را به ثمر رساند و از سویی همانند بازی رفت فصل 
گذشته در ورزشگاه یادگار امام)ره( برابر تراکتور گلزنی کرد؛ در ادامه تلاش 
تراکتوری هــا برای جبران نتیجه ثمری نداشــت تا این بازی در نیمه اول با 

پیروزی ۱-۰ آبی پوشان پایتخت به پایان برسد.
 نیمه دوم هم استقلال تیم برتر میدان بود. دقیقه 6۰ ضربه سر مطهری 
پشــت مدافعان تراکتور به قائدی رسید و این بازیکن هم درموقعیت تک به 
تــک گل دوم را وارد دروازه تراکتور کرد تا این بازیکن برای چهارمین بازی 
پیاپی موفق به گلزنی برای آبی ها شــود. دقیقه 6۱ تراکتور اولین تعویض را 
انجام داد و حاج صفی به جای تیکدری به میدان آمد، اما باز هم شــاگردان 

محمود فکری به گل رسیدند. 
دقیقه 6۵ ارســال مهدی مهدی پور از روی نقطه کرنر توســط مدافعان 
تراکتور دفع شد و توپ به شجاعیان رسید، او با فریب دو بازیکن حریف توپ 
را در سمت راست به قائدی رساند که پاس در عرض شماره ۱۰ را دیاباته با 
یک ضربه چیپ به گل ســوم استقلال و گل دوم خودش تبدیل کرد. فکری 
دقیقه 6۹ سیاوش یزدانی را به جای محمدحسین مرادمند به زمین فرستاد و 
شجاعی هم دقیقه 7۲، سه تعویض همزمان انجام داد و دژاگه به جای میلاد 
فخرالدینــی، محمدرضا خانزاده به جــای هادی محمدی و محمد قادری به 
جای سعید مهری وارد زمین شدند تا تراکتور جان تازه ای بگیرد. ضمن اینکه 
دقیقه 7۴ هم فرشید اسماعیلی به جای شجاعیان به میدان آمد. دقیقه ۸۰ 
پاس رو به جلوی اکبر ایمانی و در ادامه پاس ســرضرب و در عمق شجاعی 
به پشــت مدافعان استقلال در شــرایط خوبی به محمد عباس زاده رسید و 
این بازیکن هم با شوت زمینی یکی از گل های خورده تیمش را جبران کرد. 
دقیقه ۸۱ تراکتور آخرین تعویض خود را هم انجام داد و اوکاشه حمزویی 
به جای حمید بوحمدان وارد زمین شــد تا تراکتور حالتی هجومی تر بگیرد. 
دقیقه ۸۴ عباس زاده شــوت دیگری را از داخل محوطه جریمه روانه دروازه 
اســتقلال کرد که محمدرشید مظاهری با واکنش تماشایی آن را راهی کرنر 
کرد؛ در این شرایط، فکری ۲ تعویض انجام داد و دقیقه ۸۸ بابک مرادی را 
به جای مطهری و متین کریم زاده را به جای محمد نادری به میدان فرستاد 
تا به حفظ نتیجه بپردازد. این بازی در نهایت با نتیجه ۳-۱ به سود استقلال 
به پایان رســید تا آبی ها با این پیروزی ارزشمند خارج از خانه ۲۲ امتیازی 

شوند و به صدر جدول صعود کنند.

 نخستین کارت قرمز لئو در دوران بازیگری
 مســابقات فوتبال یکشنبه شب در اروپا پیگیری شد و بارسلونا در فینال 
ســوپرکاپ با نتیجه ۲-۳ مغلوب بیلبائو شــد. دیــداری که در ۹۰ دقیقه با 
نتیجه ۲-۲ به اتمام رســید و کار به وقت های اضافه کشــید اما بیلبائو اجازه 

نداد سرنوشت به ضربات پنالتی کشیده شود. 
هر دو گل بارســلونا در این بازی را گریژمان )۴۲ و 77( به ثمر رســاند. 
در مقابــل گل هــای بیلبائو را به ترتیب دی مارکــوس)۴۳(، ویالیبره)۹۰(، 
ویلیامــز)۳+۹۰( به ثمر رســاندند. بیلبائو پیش از ایــن در نیمه نهایی رئال 
مادرید غول دیگر فوتبال اســپانیا را شکست داده بود و در نهایت با شکست 
دادن دومین غول به جام قهرمانی رســید. در این مســابقه مسی در دقیقه 
۱۱۹ از سوی داور برای اولین بار در دوران ورزشی خود کارت قرمز دریافت 
کرد و اخراج شد. این کارت قرمز پس از 7۵۳ بازی برای ستاره بارسلونا ثبت 
شد. طبق گزارش رسانه های اســپانیایی، ممکن است مسی به دلیل حرکت 
غیر ورزشــی حداقل ۴ جلســه از همراهی بارسلونا اعم از بازی های لالیگا و 
کوپادل ری محروم شــود. مســی بیرون محوطه جریمه بیلبائو کنترلش را از 

دست داد و به بازیکن حریف ضربه زد. 
صحنــه ابتدا از دید خیل مانســانو، داور بازی بــه دور ماند ولی از طریق 
وی ای آر به وی گوشــزد شد که به کنار زمین برای بازبینی بیاید. در تکرار 
تصویر مشــخص بود که مســی پس از یک نبرد تک به تک با ویالیبره زننده 
گل دوم بیلبائو او را از پشــت با مشت مضروب کرده و سرنگون می کند. این 
خطای بدون توپ خشــن از ســوی مسی با کارت قرمز جریمه شد و او یک 

دقیقه پایانی را از دست داد.
در ایتالیا و از رقابت های هفته هجدهم ســری آ در شبی که اینتر تقریباً 
بر تمام جریان بازی مســلط بود و فرصت های خوبــی را نیز برای گلزنی از 
دست داد، با دو گل آرتورو ویدال و نیکو بارلا موفق به غلبه بر رقیب سنتی 
خود یوونتوس شد. این اولین پیروزی آنتونیو کونته در دوران مربیگری برابر 
یوونتوس است. همچنین اینتر برای اولین بار از سال ۲۰۱۰ موفق به شکست 
یوونتوس با کلین شــیت شد و این تیم برای اولین بار از سال ۲۰۱6 و پس 

از 7 بازی مقابل یوونتوس به برتری رسید. 
در هفته هجدهم لیگ برتر انگلیس هم ۴ دیدار برگزار شــد که مهم ترین 
آن تســاوی بدون گل در بازی بزرگ هفته میان منچستریونایتد و لیورپول 
بود. منچسترســیتی با ارائه نمایشی تماشــایی با ۴ گل کریستال پالاس را 
مغلوب کرد. تاتنهام هم با ارائه یک نمایش خوب، موفق شــد با نتیجه ۱-۳ 

شفیلدیونایتد را شکست دهد.
هفته شانزدهم بوندس لیگا هم با برگزاری ۲ بازی به پایان رسید و بایرن 
مونیخ بعد از شکست ناباورانه هفته گذشته مقابل هولشتاین کیل و حذف از 
رقابت های جام حذفی آلمان، این بار در لیگ با نتیجه ۲-۱ جدال با فرایبورگ 
را به ســود خود به پایان رســاند. روبرت لواندوفسکی در این بازی در دقیقه 
7 گل نخســت تیمش را زد. گل دوم بایرن هم توســط مولر در دقیقه 7۴ 
حاصل شــد. لواندوفســکی با گلی که در این مسابقه زد، ۲۱ گله شد. او این 
تعداد گل را در ۱۵ بازی که در فصل جاری برای تیمش انجام داده، به ثمر 
رســانده است. به این ترتیب »لوا« توانست به رکوردی جدید در سطح لیگ 
فوتبــال آلمان برســد. با توجه به این نکته که هفتــه آینده دور رفت فصل 
۲۰۲۱-۲۰۲۰ این لیگ به اتمام می رســاند، گلزن لهستانی تنها بازیکنی در 
تاریخ لیگ آلمان هاســت که در دور رفت بوندس لیگا توانسته ۲۱ گل بزند.

آقای باقری از »آقا کریم« محافظت کن
در بازی پرسپولیس- فولاد شاهد اتفاقاتی بودیم که 
مهم ترین آن دقیقه 6۰ افتاد. جایی که محمدحســین 
زاهدی فــر برخــورد تــوپ به شــانه محمدحســین 
کنعانی زادگان را به اشــتباه خطای هند تشخیص داد 
و پنالتی گرفت. مدافع سرخپوشــان هم هر چه قســم 
خورد و التماس کرد که توپ به دســتش نخورده، داور 

قبول نکرد. 
اعتراض شدید کنعانی زادگان آنقدر ادامه داشت که 
باعث شد داور به او کارت زرد نشان دهد. بازیکن شماره 
6 پرسپولیس باز هم به شکل ناباورانه ای فریاد می زد که 
پنالتی نبوده تا شاید داور را مجاب به صرفنظر از تصمیم 
خود کند و در این بین کریم باقری وارد ماجرا شد و با 
ضربــه به دهان کنعانی زادگان )۲ بار تودهنی( تصمیم 

گرفت با روش خودش او را ساکت کند. 
اتقاقی که به »شــوک« تعبیر شــد ولی این رفتار 
و واکنــش پس از آن، موضوعی اســت که می توان آن 
را از جنبه هــای مختلفی مورد نقــد قرار داد. در وهله 
نخســت باید به خود کنعانی زادگان پرداخت. بازیکنی 
که بتازگی بهترین مدافع لیگ قهرمانان آسیا شده ولی 
هنوز ناپختگی هایی در رفتار او دیده می شود. این درست 
که پنالتی اشــتباه بود و این شاید به ضرر پرسپولیس 
تمام می شد ولی اصرار کنعانی زادگان ممکن بود منجر 
به اخراج او شود و هزینه سنگین تری روی دست کادر 

فنی تیم بگذارد.

 از ســویی باقری با اقدام خود سعی کرد از ۱۰ نفره 
شدن پرســپولیس جلوگیری کند اما برخورد فیزیکی 
با بازیکن ممکن اســت زمانی تبعــات بدی با خود به 
همراه داشته باشد. در اینکه باقری یک شخصیت ویژه 
و کاریزماتیک در فوتبال ایران به شــمار می رود، شکی 
وجود ندارد. یک بازیکن بزرگ با ســوابق درخشان که 
سال هاست به عنوان یک دستیار ویژه با مربیان مختلف 

کار کرده و همه هم از او راضی بوده اند.
 آقا کریم بیشتر از اینکه نقش فنی را ایفا کند، نقش 
نظم دهنده داشــته و دارد. مربــی ای که هم بازیکنان 
دوســتش دارند و هم از او حساب می برند تا جایی که 
خیلی هــا می گویند همه تیم هــا باید یک کریم باقری 
داشته باشند اما این موضوع زمانی حساس می شود که 
نوع برخورد باقری در حال تشدید است. او در دربی 6۹ 

که بین شــیث رضایی و علیرضا حقیقی بازیکنان وقت 
پرســپولیس بحث شد، جلوی دهان شیث را به عنوان 

کاپیتان تیم گرفت. 
او در زمــان مربیگری برانکو مقابــل اعتراض پیام 
صادقیان در لیگ چهاردهم ایستاد که طبیعی بود و در 
دربی رفت فصل گذشته هم در زمان درگیری بازیکنان، 

پیراهن شجاع خلیل زاده را کشید.
 اینکه باقری می خواهد از بروز درگیری های بیشتر 
جلوگیری کند، خوب است ولی برخورد فیزیکی ولو با 
هدف شوک دادن توسط مربی اتفاقی کم نظیر در فوتبال 
جهان است. کنعانی گفته اگر باقری دو بار دیگر هم او را 
می زد، ناراحت نمی شد که این احترام او به مربی اش را 
می رساند اما شاید بتوان این طور درنظر گرفت که یکبار 
»چوب معلم گل نباشد« و بازیکنی پیدا شود که در اوج 
تنش و عصبانیت عنان کار از دست داده و واکنشی به 

اقدامات اینچنینی باقری داشته باشد.
 آن وقت اســت که هیبت و جایگاه باقری زیر سؤال 
مــی رود؛ اتفاقی کــه هیچ فوتبالدوســتی خواهان آن 
نیســت و بهتر است خودِ آقا کریم از خودش محافظت 
کند. برخی معتقدند باقری با این به اصطلاح شــوک ها 
ریسک می کند و چه بســا یکبار بازیکنی که هیچ گاه 
در حد و اندازه های او نیســت، صحنــه ای باورنکردنی 
رقم بزند. بنابراین آقای باقری »آقا کریم« فوتبال ایران 

را حفظ کن.
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 حذف از رنکینگ فیفا شوک بدی بود
زهرا قنبری می گوید خــروج تیم ملی 
فوتبال زنان از رنکینگ فیفا شوک بدی بود 
و بی توجهی مســئولان به این مساله نشان 
دهنده بی اهمیتی آنها به بخش زنان است.

یک مــاه از حذف تیم ملی فوتبال زنان 
ایــران از رنکینــگ فیفا گذشــته و هنوز 
مسئولان فدراسیون فوتبال و حتی وزارت 
ورزش در این مورد اظهار نظری نکرده اند. 
مهین فرهادی زاد به عنــوان معاون بانوان 
وزیر ورزش پاسخگویی به خبرنگاران را به 
مسئولان فدراسیون فوتبال مربوط می داند 
و مدیران فوتبالی هم سکوت کرده اند. گویا 
اتفاقی نیفتاده و همه چیز به روال طبیعی 
خود دنبال می شود اما در این میان بازیکنان 
و مربیان  ناراحت هستند و خواهان تعیین 

تکلیف وضعیت تیم ملی شده اند.

 خروج از رنکینگ فیفا شوک بدی 
برای زنان بود

زهــرا قنبری به عنوان کاپیتان تیم ملی 
فوتبال زنان ایران نیز به این موضوع واکنش 
نشان داد و گفت: به تیم ملی خیلی اهمیت 
نمی دهنــد و آن را فقط بــرای حضور در 
تورنمنت ها تشکیل می دهند که این همیشه 
به زنان ضربه زده است. با این حال بازیکنان 
همیشــه در تیم ملی زحمت می کشــند و 
خروج از رنکینگ شــوک خیلی بدی بود. 
بازیکنان در این ماجرا هیچ تقصیری ندارند 
چون همیشــه در اختیار تیم ملی بوده اند 
و در اردوها و مســابقات شــرکت کرده اند. 
امیدوارم تلاش آنها را نادیده نگیرند. هرچند 
به خاطر کرونا شــرایط خاصی در جهان به 
وجود آمد اما تیم های ملی تعطیل نشد در 
حالی که فعالیت تیم ملی ایران متوقف شد 
و با اینکه می دانستند فیفا سخت می گیرد اما 
به ما استراحت دادند. این کار ارزش فوتبال 
زنان را زیر سوال می برد، همچنین انگیزه و 
تلاش بازیکنان را کاهش می دهد چون در 
لیگ خوب کار می کنند اما تیم ملی ندارند. 
امیدوارم فکری درست و حسابی برای این 

وضعیت شود و تیم ملی را رها نکنند.

اعتراض کردیم، دیگر   ســال ها 
تکرارش درست نیست

او بــا تایید اینکه بی توجهی مســئولان 

نســبت به خروج تیم ملی زنان از رنکینگ 
فیفا، نشــانه ای از توجه کــم آنها به فوتبال 
زنان است، بیان کرد: وقتی اتفاقی می افتد، 
نمی توانیم رای را برگردانیم و نسبت به آن 
مسئول هستیم، بنابراین باید یک برنامه ریزی 
درست انجام شود. هر سال وضعیت این بوده 
و همراه با سایر بازیکنان اعتراض کرده ایم، 
دیگر درست نیســت به عنوان یک بازیکن 
حرفه ای بارها تکرار کنم که چرا اردوی تیم ملی را 
برگزار نمی کنند،  به تیم ملی اهمیت نمی دهند، 
به بازیکنان احترام نمی گذارند و برنامه ندارند؟ واقعا 
دوست ندارم دیگر راجع به این مسائل حرف بزنم.

قنبری ادامه داد: هر زمان که اردوی ملی بوده به 
احترام پرچم و کشورمان تلاش کرده ایم اما این 
اتفاقات دیگر دست بازیکنان نیست و به مسئولیت 
مدیران برمی گردد.   وقتی به این راحتی تیم 
ملی را کنار گذاشتند حتما برایشان اهمیت 
ندارد وگرنــه اردوها را برگــزار می کردند. 
از طرفــی کرونــا در همه کشــورها بوده و 
می توانستند تیم ملی را از این نظر مدیریت 

و اردو ومسابقه تدارکاتی برگزار کنند.  

 اردوهای مقطعی جواب نمی دهد
او با اشــاره به جام ملت های زنان آسیا 

۲۰۲۲ و با تایید اینکه روال همیشه اینگونه 
بوده که چنــد ماه قبل از مســابقات تیم 
ملی تشــکیل و بعد از آن تعطیل می شود، 
تصریح کرد: درســت اســت که ما در لیگ 
آماده هستیم و بازی می کنیم اما تیم ملی 
گلچینی از بازیکنان است و آنها به هماهنگی 
و نظــم نیاز دارند، بنابرایــن چند ماه اردو 
جوابگو نیست و اگر نتیجه و عمکرد خوب 
می خواهیم باید برنامه بلند مدت داشــته 
باشــیم. در غیر این صورت با یک یا دو ماه 
به جایی نمی رسیم و نتیجه این روش را در 

چند سال  اخیر دیده ایم.  
زهرا قنبری به عنوان کسی که در مجمع  
فوتبــال حق رای دارد در مــورد انتخابات 
فدراسیون گفت: دوست دارم هر کسی که 
روی کار می آید بــه فوتبال زنان اهمیت و 
ارزش بدهــد و دیدش اینگونه نباشــد که 
فقــط به دلیل حضور زنــان در برنامه فیفا 
بــه آنها توجه کند چــون دختران فوتبالی 
زیادی داریم که عاشــق این رشته هستند 
اما محدودیت ها و کمبود امکانات باعث شده 
که خیلی شکوفا و دیده نشوند. امیدوارم هر 
کسی که به عنوان رئیس فدراسیون انتخاب 
می شود، برای بخش زنان برنامه داشته باشد 

و از آنها حمایت کند.  

 کیفیت لیگ بهتر شده است
بازیکن تیم وچان کردستان در ادامه به 
وضعیت و کیفیت لیگ برتر فوتبال اشاره و 
بیان کرد: شرایط با توجه به شیوع کرونا بد 
نیست و تیم ها در دو گروه تقسیم شده اند. 
کیفیت مسابقات هم نسبت به سال گذشته 
بهتر شده و تیم های مدعی و باکیفیت تری 
در لیگ شرکت کرده اند. تیم ما هم در نیم 
فصــل دوم تغییر و تحولاتی داشــت که تا 
حدودی شرایط کار را متفاوت  کرد اما تمام 
تلاشمان این است که وچان امسال بهترین 
عملکرد را داشته باشد و نتیجه خوبی بگیرد.

او انگیــزه و تــلاش بازیکنــان و تیم ها 
را دلیلــی برای افزایــش کیفیت لیگ برتر 
دانست و گفت: تیم های مدعی زیاد شده اند 
و بازیکنــان با انگیزه و پرتلاشــی را جذب 
کرده اند. در واقع امســال همه تیم ها خوب 
هســتند و حتی تیم های پایین جدول هم 
متفاوت تر شــده اند که این نشان می دهد 
برای کســب نتیجه بهتر نسبت به گذشته 
انگیزه ی بیشتری دارند. علاوه بر این برخی 
از باشگاه ها با هدف قهرمانی بازیکنان خوب 

و جــوان را کنار هم قرار داده اند تا عملکرد 
بهتری داشته باشند.  

 می خواســتم چالش جدیدی را 
تجربه کنم

قنبری در پاســخ به این سوال که آیا از 
انتخاب تیم وچان برای حضور در لیگ راضی 
هستید؟ گفت: می خواستم مثل بسیاری از 
بازیکنان  فوتبال شرایط متفاوتی را تجربه 
کنم. یک بازیکن نمی تواند همیشه در یک 
تیم بماند و دوست دارد جاهای دیگری را هم 
تجربه کند. این اتفاق امسال برای من افتاد و 
دوست داشتم چالش جدیدی را تجربه کنم 
به همین دلیل به وچان پیوستم. از شرایطم 
در این تیم راضی هســتم و تمام تلاشم را 
برای کمک به وچان انجام می دهم تا بازیکن 

تاثیرگذاری باشم.  

 تخریب ساعی چرا؟
هادی ســاعی روز جمعه اشتباه کرد و 
در بالا هم نوشــتیم که قابل دفاع نیست، 
ولــی تخریــب او چرا؟ ســایت ها و فضای 
مجازی منتســب به برخی افراد چرا باید با 
اسطوره خود چنین برخورد کنند؟ این نوع 
تحلیل های تخریبی و اظهار نظرهای برخی 
افراد معلوم الحال در تکواندو این موضوع را 
در ذهــن هر خواننده ای ایجاد می کنند که 
همه مســائل و موضوعات از پیش طراحی 
شده و هدفمند روی اعصابش رفتند. واقعاً 
خودشــان هم باور دارند که ساعی به دلیل 
دیر معرفی شدن چنین واکنشی داشته؟ آیا 
ساعی در سالنی که نام خانه تکواندو را دارد 
و البته که جز تکواندوکاران بیننده ای دیگر 
ندارد، نیــاز به معرفی دارد که بر آن اصرار 
داشته باشد؟ به نظر آقایان آیا این بهانه ای 
بچگانه نیســت؟ چرا کســی در فدراسیون 
از خود نمی پرســد چه کردیم با هادی که 
او تاب تحمل نداشــت و چنین بیرون زد؟ 
ســاعی برای ورزش ایران و تکواندو کشور 
چهره ای ماندگار اســت که کارهای خوب 
از جمله فــروش مدال ها در زمان زلزله بم 
و مدال های با ارزشش بخصوص تک مدال 
طلای المپیک پکن که آبروی ورزش ایران 
را خرید هیچگاه از یاد مردم قدرشناس ایران 

نخواهد رفت.

سرنوشت ورزشکارانی که مهاجرت کرده اند به کجا رسید؟ 

پس از حضور رئیس فدراسیون کشتی در استان گلستان
احیای دوباره کشتی شهر گالیکش

 از هواداران پرسپولیس عذرخواهی می کنم
رئیس هیات مدیره باشــگاه پرسپولیس به خاطر ویدئوهای منتشر شده از او 

عذرخواهی کرد.
 مهدی رسول پناه عضو هیات مدیره باشگاه پرسپولیس با انتشار بیانیه ای به خاطر 

ویدئوی منتشر شده از او عذرخواهی کرد. در این بیانیه آمده است:
بسم الله الرحمن الرحیم

مردم عزیز ایران
هواداران گرامی پرسپولیس

متاسفانه در روزهای اخیر انتشار تقطیع شده ویدئوهایی از صحبت های بنده در 
جمع چند هوادار و سوءبرداشت ها از این صحبت ها به دلیل تقطیع فیلم، باعث ایجاد 
حاشیه و البته ناراحتی بخش بزرگی از مردم متدین و انقلابی کشورمان شده است.

لازم می دانم از عموم مردم به ویژه هواداران پرسپولیس بابت این اتفاق عذرخواهی 
کنم از آنها بخواهم با اتحاد و همدلی، باشگاه بزرگ پرسپولیس را برای رسیدن به 

قهرمانی پنجم و ثبت یک رکورد دست نیافتنی، یاری کنند.

 مذاکره جهانی با استقلال غیرقانونی است
باشگاه ذوب آهن اعلام کرد میلاد جهانی با این باشگاه قرارداد دارد.

 خبرهایی مبنی بر توافق میلاد جهانی با استقلال در برخی رسانه ها منتشر 
شد که باشگاه ذوب آهن این مساله را تکذیب کرد.

باشــگاه ذوب آهن به ایسنا اعلام کرد که میلاد جهانی تحت قرارداد باشگاه 
است و اگر مذاکره ای با او صورت گیرد غیرقانونی خواهد بود.

ذوب آهنی ها همچنین اعلام کردند اگر اســتقلال به این بازیکن نیاز دارد، 
باید از طریق مذاکره با باشگاه اقدام کند.

  برگزاری، لغو یا پشت درهای بسته؟
گمانه زنی ها درباره برگزاری بازی های المپیک در فاصله 6 ماه تا شروع این 

رقابت ها به اوج رسیده است.
 به نقل از رویترز، اگر همه چیز به خوبی پیش برود بازی های المپیک 6 ماه 
دیگر برگزار می شود. با این حال سایه ویروس کرونا بر روی این بازی ها باعث 
شــده هنوز هیچ چیز برای برگزاری مهمترین رویداد ورزشی جهان مشخص 
نباشد.نایب رئیس پیشین کمیته برگزاری بازی های ۲۰۱۲ لندن روز سه شنبه 
گفت اگر همین مســئولیت را برای بازی های المپیک توکیو داشت حتما این 
بازی هــا را لغو می کرد. کیت میلز به رادیو بی بی ســی گفت که به نظر می 
رسد، به دلیل بیماری همه گیر COVID-۱۹، بازی های تابستانی که قرار است 
در ماه های جولای و آگوست برگزار شود، لغو شود. او شانس لغو این رویداد را 
نسبت به برگزاری بازی ها بسیار بیشتر دانست.او ادامه داد: من مطمئن هستم 
که آنها برنامه هایی برای لغو دارند اما من فکر می کنم که آنها شــرایط را به 
طور چشمگیری بهبود می بخشند و منتظر لحظه آخر هستند. توشیرو موتو، 
مسئول توکیو ۲۰۲۰  نیز به خبرگزاری فرانسه گفت: برگزارکنندگان المپیک 
مصمم به برگزاری بازی ها در ســال جاری هستند اما نمی توانند برگزاری آن 
بدون تماشــاگر را رد کنند. موتو در مصاحبه ای در آستانه شمارش معکوس 
شــش ماهه بازی ها  اذعان کرد که مردم مضطرب هستند زیرا موارد ویروس 
در سراسر جهان از جمله در ژاپن که توکیو تحت شرایط اضطراری قرار دارد، 
افزایش یافته اســت اما وی اصرار داشت که برگزاری بازی های المپیک، حتی 
بدون نیاز به واکسیناسیون از ورزشکاران و هواداران، همچنان امکان پذیر است 
و با بهبود وضعیت ویروس، افکار عمومی نیز همین نظر را نسبت به برگزاری 

بازی ها خواهند داشت.

 بیرانوند از پرسپولیس شکایت کرد؛ ادعای 5 میلیاردی
دروازه بان ســابق باشگاه پرســپولیس به خاطر دریافت نکردن مطالباتش 
از این باشــگاه به کمیته تعیین وضعیت بازیکنان و مربیان فدراسیون فوتبال 
شــکایت کرد. علیرضا بیرانوند که با جدایی اش از پرسپولیس و پیوستنش به 
آنتورپ بلژیک، 7۰۰ هزار دلار به ســرخ ها درآمد رســاند، حالا برای دریافت 
مطالبات فصل گذشته خود و فصل های قبل به کمیته تعیین وضعیت بازیکنان 

و مربیان فدراسیون فوتبال شکایت کرده است.
یک منبع مطلع در گفت وگو با ایســنا ضمن تایید خبر شکایت بیرانوند از 
پرســپولیس اعلام کرد که کمیته تعیین وضعیت فدراسیون فوتبال با ارسال 
نامه ای باشــگاه پرسپولیس خواستار توضیح این باشگاه درباره ادعای بیرانوند 
شده است.علیرضا بیرانوند مدعی است ۵ میلیارد و 7۰ میلیون تومان از باشگاه 

پرسپولیس بابت اصل قرارداد و آپشن های چند فصل اخیر طلبکار است.

 حداقل انتظار شوچنکو از اوکراین در یورو
سرمربی تیم ملی فوتبال اوکراین صعود از گروه را حداقل کاری که این تیم 
در یورو باید انجام بدهد دانســت. به نقل از تایمز، آندری شــوچنکو، سرمربی 
تیم ملی اوکراین درباره انتظار از این تیم در مســابقات قهرمانی اروپا صحبت 
کرد.شوچنکو درباره انتظارش از تیم ملی فوتبال اوکراین در یورو گفت: ما می 
خواهیــم انتظارات را بالا ببریم. چالش اول ما این اســت که دور گروهی را با 
موفقیت به پایان ببریم و صعود کنیم. بسیار مهم است که بازیکنان تیم ۱۰۰ 
درصد آماده باشــند. من عملکرد بازیکنان از جمله یارمولنکو، مالینوفسکی و 
زینچنکو را به صورت منظم تماشــا می کنــم. در هر صورت اکنون به خاطر 
کرونا شــرایط فرق کرده اســت. ما باید بتوانیم خود را با همه چیز ســازگار 
کنیم. من خوشــبینانه نگاه می کنم. برنامه ها برای آماده ســازی تیم تهیه 
شده است، ما تقریباً جلوتر از برنامه کار می دانیم. اگر تغییراتی وجود داشته 

باشد ترسناک نیست.
او در ادامه گفت: مهمترین چیز برای ما ســلامتی بازیکنانمان اســت. اگر 
آنها ســالم برسند، زمان کافی برای آماده سازی وجود دارد. فدراسیون فوتبال 
همه کارها را برای آماده ســازی تیم انجام خواهــد داد. حداقل کاری که در 
یورو انجام خواهیم داد این است که از گروه صعود کنیم. ما یک ترکیب خوب 
و جوان داریم. اگر به خوبی آماده شــویم می توانیم این کار را انجام دهیم و 
ســپس در مرحله بعد همه چیز به آمادگی ما بستگی دارد.شوچنکو در پایان 
گفت: دلتنگ هواداران شــده ایم و واقعاً چشــم انتظار آنها هستیم. امیدواریم 
امســال آنها به ورزشــگاه ها برگردند. ما هم در مقدماتی جام جهانی و هم در 
یورو به حمایت نیاز داریم. من مشتاقانه منتظر بازگشت تماشاگران به ورزشگاه 
هستم.  قرار بود یورو ۲۰۲۰ از ۱۲ ژوئن تا ۱۲ ژوئیه ۲۰۲۰ در ۱۲ شهر اروپا 
برگزار شود اما به دلیل شیوع ویروس کرونا به مدت یک سال به تعویق افتاد.

 بازتاب درخشش شیخ دیاباته در رسانه های فرانسوی 
رسانه های فرانســوی زبان به بازتاب درخشش شیخ دیاباته در بازی برابر 
تراکتور پرداختند.شــیخ دیاباته مهاجم اهل مالی استقلال در دیدار تیمش با 
تراکتور گل اول بازی را به ثمر رساند و در واقع با این گل طلسم گل نزدن هایش 
در لیگ بیستم را هم شکست. او در ادامه زننده یکی دیگر از گل های تیمش 

در این دیدار بود تا بازگشت خوبی به ترکیب آبی پوشان داشته باشد.
رسانه هایی از جمله girondins33 و 90min به بررسی درخشش این بازیکن 
با لباس اســتقلال پرداختند که باعث شد آبی پوشان ۳ امتیاز این دیدار را به 

دست بیاورند و به صدر جدول رده بندی لیگ برتر برسند. 
گل اول دیاباته در این دیدار نیز مورد توجه رســانه ها قرار گرفت و از این 

گل به عنوان یک گل تکنیکی از مهاجم استقلال یاد کردند. 
اســتقلال در دیدار بعدی خود به مصاف ســایپا می رود و ســپس با نفت 

مسجدسلیمان بازی خواهد کرد.

مهاجــرت و پناهندگی ورزشــکاران ایرانی اتفاق 
تازه ای نیســت اما آن هایی که رفته اند کدام موفقیت 

بزرگ را پس از ترک ایران کسب کرده اند؟
زاوش محمــدی: روزی که ســعید ملایی در بوق 
کرنــا کرده که:»می خواهــم از ایران بروم تا به مدال 
المپیــک برســم.«خیلی ها پیش بینــی روزهایی را 
کــرده بودند که ســرابی بیش نخواهد بــود. نمایش 
مصنوعــی رســانه هــای بیگانــه و پر و بــال دادن 
 بــه رویاهایــی که می شــد از همین ایــران به آنها

 دست پیدا کرد بدجور ملایی و ورزشکارانی مثل او را 
هوایی کرد. هوایی کرد و آنها پریدند اما به کجا؟ چند 
وقت می شود که ملایی، کیمیا علیزاده یا خیلی های 
دیگر از ایران رفته اند؟ در این مدت غیر از شکســت 
کدام خبر مثبتی از ملایی به گوش رسیده؟ از کیمیا 
چه خبر؟ بعد از آن نامه که کاملا مشخص بود به قلم 
خودش نیســت و ردیف شدن یک سری شایعات چه 

کسی از زندگی ورزشی او خبر دارد؟
او هم رفــت تا به خیال خــودش در فضایی آزاد 
زندگــی و ورزش کند و المپیک را زیر پرچم کشــور 
دیگری پا بزند. کدام المپیک؟ درست است که کرونا 
و مشــکلی که برای مردم دنیا پیش آمد همه چیز را 
بهم ریخت اما آمالی که ســعید و کیمیا و ... در جای 
دیگری جستجویش می کردند از همین جا هم چنگ 
زدنی بود. پناهنده شدن ورزشکاران مقوله پیچیده ای 
است. بعضی از آن ها با وجود موفقیت های اندک ترک 
وطن کردند و پس از پناهندگی هم نتوانستند جایگاهی 
قابل قبولی به دست بیاورند و در نهایت با یک تصمیم 

اشتباه عمر ورزشی خود را سوزاندند. 
بررســی شرایط ورزشــکارانی که پشت به وطن و 
ملت خود کرده اند، نشــان می دهد که این مســیر به 
ناکجاآبادی ختم می شــود که عاقبت بخیری در آن 
نیست.خیلی از ورزشکارانی که از ایران رفته اند پس 
از این جدایی هرگز در مسیر موفقیت قرار نگرفته اند 
و هستند ورزشکارانی که دیگر کسی حتی اسم شان 

را هم نمی داند!

 سعید ملایی
از وقتــی که رفته غیر از ناکامی چیزی در کارنامه 
اش ثبت نشــده. ویزر و رفقایش در سالن زیر گوشش 
زمزمه های زیادی کرده بودند و وعده بازی برای کشور 
اروپایی را مقابل چشمانش به نمایش گذاشته بودند اما 
انتهایش چه شد؟ رفتن زیر پرچم مغولستان و ناکامی 

پشــت ناکامی. ملایی در ماه دسامبر و در رقابت های 
مســترز چین حضــور یافت که در همان نخســتین 
مبارزه خود در مقابل حریف ایتالیایی شکســت خورد 
و از دور مســابقات کنار رفــت. او همچنین در ادامه 
ناکامــی های خود این بار در جودوی مســترز دوحه 
قطــر پس از کســب یک پیروزی، مقابــل حریف نه 
چندان مطرح خود از اتریش ضربه فنی شــد و از دور 
 رقابت ها کنار رفت.او که به همراه دو - سه نفر دیگر 
در دادگاه عالی ورزش علیه ایران شــهادت دادند پس 
از جدایــی از ایران چندان روزهــای خوبی را تجربه 

نکرده است.

 کیمیا علیزاده
شاید اگر حالا در ایران بود داشت خودش را برای 
حضــور در المپیک آماده می کــرد. او این روزها در 
اروپا است. ابتدا به آلمان رفت و سپس شایعه شد که 
قرار اســت برای هلندی هــا مبارزه کند. اینکه او می 
تواند برای کشــور جدیدی مبارزه کند یا نه هنوز به 
طور کامل مشخص نشده است.طبق قانون فدراسیون 
جهانی تکواندو، یک ورزشکار در شرایطی می تواند برای 
کشور جدید مبارزه کند که سه سال از مبارزه اش برای 
کشور خودش گذشته باشد. علیزاده در مسابقات جام 
جهانی که شهریورماه سال ۹۸ به میزبانی چین برگزار 
شد در بخش تیمی برای ایران مبارزه کرده است. البته 
با حمایتی که فدراسیون جهانی تکواندو از ورزشکاران 
پناهنده انجام می دهد، در صورتی که این تکواندوکار 
پناهنده شود می تواند زیر پرچم فدراسیون جهانی در 
بازی های المپیک توکیو حضور داشــته باشد. این هم 
به شرطی است که علیزاده مصدومیت نداشته باشد و 
بتواند خود را از نظر فنی به شــرایط مبارزه برساند.با 
این حال خبر زیادی از کیمیا نیســت،اینکه حرفه ای 

تمرین می کند یا نه و ...

 محمد رشنونژاد
در جــودو خیلی زود چهره شــد و در نخســتین 
حضورش در آســیا مــدال نقره گرفت.بــا این حال 
مشــکلات زیادی کــه برایش پیش آمد باعث شــد 
تــا مدالش را به حــراج بگذارد.او ســال ۹6 بود که 
بــا تیم ملــی به هلند رفت و کســی نمی دانســت 
کــه بلیت اش یک طرفه اســت و رشــنونژاد دیگر به 
 ایــران بر نمی گــردد.او در حین مســابقات به قصد 
خرید، هتل محل اقامت را ترک کرد و دیگر بازنگشت. 

محمدرضا رودکی سرپرست وقت تیم ملی تلاش زیادی 
کرد تا او را در هلند پیدا، اما موفق نشد.

رشــنونژاد پس از این اتفاق بلافاصله درخواســت 
پناهندگــی داد و بیش از یک ســال طول کشــید تا 
در یکــی از تیم های باشــگاهی تمرینات خود را آغاز 
 کنــد.ت. چند بــار در تمرینات تیم ملــی هلند نیز

 شــرکت کــرد و در اولین تورنمنت خــود که اوپن 
بلژیک بود، توانســت مدال برنز بگیــرد.او در ابتدای 
 حضورش در هلند ادعا کرد که برای حضور در المپیک 
توکیو آماده می شــود، اما تا بــه امروز این ادعا عملی 

نشده است.

 پوریا جلالی پور
یکی از ورزشکاران پارالمپیکی ایران که برای کسب 
سهمیه راهی هلند شد و دیگر به ایران برنگشت.در آن 
مسابقات جلالی پور موفق به کسب یک مدال طلا در 
کامپوند تیمی مردان شد. او اما پس از پایان مسابقات 
به همراه تیم به ایران بازنگشــت تا شــائبه پناهنده 
شدنش به گوش برســد. در نهایت این ورزشکار روز 
چهارشــنبه ۲۲ خرداد اعلام کرد که در کانادا حضور 
دارد و منتظر است تا بحث مهاجرتش به آمریکا نهایی 
شود. مهاجرتی که مشخص نشد انتهایش به کجا رسید.

کسی می داند جلالی پور حالا چه کار می کند؟

 وحید سرلک
ســرلک هم یکی دیگر از جودوکاران ایران بود که  
سال ۲۰۱۱ به کشور آلمان رفت و پناهنده شد. او هم 
البته نتوانست توفیق چندانی در مسابقات بین المللی 
داشته باشد و بدون اینکه به دست آورد خاصی برسد 

از دنیای قهرمانی خداحافظی کرد. 

 سامان طهماسبی
 سامان طهماسبی هم یکی دیگر از نفراتی بود که 
به کشور آذربایجان پناهنده شد تا برای تیم ملی این 
کشور کشتی بگیرد.طهماسبی توانست برای آذربایجان 
بــه ترتیب مدال نقره جام جهانی ۲۰۱۳ بوداپســت، 
مدال نقره جام جهانی ۲۰۱۴  تاشــکند و مدال برنز 
جام جهانــی ۲۰۱۵ لس آنجلس را به ارمغان بیاورد. 
المپیک ۲۰۱6 لندن اما پایان راه او بود. طهماســبی 
با قبول باخت در دور اول، در شانس مجدد به حبیب 
الله اخلاقی برخورد کرد و مقابل این کشتی گیر ایرانی 
شکست خورد و با پارگی رباط خود از مسابقات کشتی 

خداحافظی کرد. ســامان بعــد از این اتفاقات به طرز 
عجیبی از پشیمانی خودش بابت تصمیمی که گرفته 
بود می گفت اما همه می دانســتند که این پشیمانی 

برای او سود زیادی نخواهد داشت.

 این ورزشکاران را می شناسید؟
در سال های نه  چندان دور ورزشکاران زیادی به 
کشورهای مختلف پناهنده شده اند که حالا هیچ نامی 
از آنها نیســت و اصلا خیلی ها آنها را نمی شناسند.

از جمله این افراد می توان به حســین ابراهیمی عضو 
سابق تیم ملی شمشیر بازی اشاره کرد که به فرانسه 

پناهنده شد.
مینا علیزاده عضو سابق تیم ملی قایقرانی نیز پس 
از حضور در مســابقات آلمان، در این کشور ماند و به 
ایران باز نگشت. پیام مرادی کاراته کای تیم صدرای 
زیرآب نیز که برای حضور در یک تورنمنت به فرانسه 
رفته بود، همراه این تیم به ایران بازنگشــت و تصمیم 

گرفت در فرانسه بماند.

 سایر رشته های ورزشی
الش مرادی در رشــته شطرنج، پوریا پورابراهیم و 
محمود زاویه در رشــته غریق نجات، شروین پاکدل و 
سعید فضل اولی در رشته قایقرانی، از دیگر ورزشکارانی 
هستند راهی کشور دیگری شدند و موفقیت آن چنانی 

هم پس از رفتنشان از ایران به دست نیاورند.

 آیا هوای وطن به سرشان زده است؟
خیلــی از آنهایی که مهاجرت کرده هرگز از کاری 
که کرده پشــیمان نیســتند اما خیلی ها به خصوص 
آنهایی که اســم و رســم دار هم هستند در مصاحبه 
هایی که می کنند از بازگشــت حرف زده اند.موضع 
مسئولان ورزش کشور در این باره همیشه مثبت بوده 
به خصوص رضا صالحی امیری که بارها گفته درهای 
ورزش کشــور به روی آنها باز است و اگر شرایط اش 
فراهم باشــد می توانند به ایران برگردند.رفت و آمد 
های از این دســت زیاد بوده اما شــکی وجود ندارد 
که حالا اگر از همه آنهایی که رفته اند ســوال کنید 
شاید یک حس پشیمانی را روی شانه های خودشان 
احســاس کنند.شــاید درآمد آنها در غربت بیشتر از 
چیزی باشــد که در ایران به دســت مــی آوردند اما 
 آنهــا چیزهای دیگری را از دســت دادند که با هیچ

 پولی به دست نمی آید!

پیرو پیگیری مصوبات ســفر رئیس فدراســیون کشتی به استان گلستان 
وهمچنین اجرای  طرح جامع کشتی گلستان؛ صبح امروز محمدحسین ملاح 
رئیس هیات کشتی استان گلســتان جهت پیگیری و رفع مشکلات کشتی 

گالیکش در این شهر حضور یافت.
مومنی خبرنگار آوای اقتصای/ به گزارش روابط عمومی فدراسیون کشتی، 
دراین راستا، جلسه ی مهمی با حضور مهندس میرزایی فرماندار، دکترخسروی 
شــهردار و اعضای شورای شهر گالیکش و عجم رئیس اداره ورزش و جوانان 

و اعضای هیأت کشتی این شهر برگزار شد.
بر این اساس پس از این دیدار مشکلات چندین ساله کشتی شهر گالیکش 
برطرف گردید و علاقمندان به ورزش کشتی این شهر صاحب سالن اختصاصی 

کشتی شدند.
اهم موارد به تصویب رسیده به شرح زیر است:

- واگـــــذاری یک سالن از طرف شهرداری به کشتی شهر )قبل از ساخت 
سالن تخصصی(

- واگذاری ۲تخته تشک کشتی ازطرف خیرین به کشتی گالیکش
- زمین احـداث سالن کشتی از طریق شهرداری تامین ودراختیار اداره ورزش 

و جوانان قرار می گیرد.
- ساخت  وتجهیز سالن توسط خیرین استان.

- تکمیل وافتتاح سالن در ایام مبارک دهه فجر.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاک ۷  
 | کد پستی ۱5۶۶۷-۶535۱
 |  تلفن و  نمابر : ۶28۰۱ -    ۰2۱

   | سازمان آگهي ها: 8832۷2۹۹
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پیامبر اکرم )ص(:
إنَّ المُؤمِنَ أخَذَ عَنِ الّل ـ سُبحانهَُ 

عَ  وتعَالی ـ أدَبا حَسَنا ؛ إذا وَسَّ
عَ عَلی نفَسِهِ ، وإذا أمسَکَ  عَلَیهِ وَسَّ

عَلَیهِ أمسَکَ .
مؤمن ، رفتار نیکو را از خداوند عز 
و جل گرفته است . هر گاه خداوند 

، به او گشایش دهد ، او نیز خود 
را در گشایش قرار می دهد ، و 

هر گاه از او امساک ورزد ، او هم 
امساک می ورزد . 

شعب الإیمان : ج 5 ص 25۹ ح ۶5۹۱ 

 دلار                          2۱۷,۹5۰ 
 یورو                          2۶3,۰۱۰ 
 پوند انگلیس            3۰2,2۷۰

 درهم امارات              ۶۰,۷3۰   
 لیر ترکیه                    2۹,4۰۰
 سکه امامی         ۱۰۱,88۰,۰۰۰
 بهار آزادی           ۹۷,۰۱۹,۰۰۰
 نیم سکه             54,5۰۰,۰۰۰

 ربع سکه             35,4۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی          ۱۹,۹5۰,۰۰۰
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ریشه همه مشکلات پرسپولیس پیدا شد!

فناوری

 کشف یک مکانیسم جدید اتصال در مغز انسان
دانشمندان »دانشگاه هلسینکی« و »دانشگاه آلتو« فنلاند اخیراً با استفاده 
از داده های ثبت شــده درون مغز انسان یک مکانیسم جدید اتصال مرتبط با 

شبکه های عصبی را کشف کرده اند.
 )coupling mechanism(به نقل از تک اکسپلوریست، این مکانیسم اتصال 
عملیاتی ممکن است به عنوان یک کانال ارتباطی بین مناطق مختلف مغز عمل 
کند. نوسانات عصبی اجزای اساسی عملکرد مغز انسان هستند. آنها ارتباطات 
بین شبکه های عصبی و پردازش اطلاعات مغز را با حرکت در گروه های عصبی 

و همگام سازی مناطق مغزی کنترل می کنند.
نوسانات با فرکانس بالا که دارای فرکانس های بیش از ۱۰۰ هرتز هستند 
از آن جهت که نشــان دهنده فعالیت جمعیت های عصبی کوچک می باشند، 
شناخته شده اند. با این حال محققان تاکنون آنها را تنها به عنوان یک »پدیده 

مکانی«)local phenomenon( در نظر می گرفتند.
در این مطالعه محققان مرکز علوم اعصاب دانشــگاه هلسینکی و دانشگاه 
آلتو با همکاری محققان »دانشــگاه گلاسگو« و »دانشگاه جنوآ«، نوسانات با 
فرکانس بــالا بیش از ۱۰۰ هرتز که در چندین منطقه مغز به طور همزمان 
رخ می دهد را مورد بررســی قرار دادند. یافته های مهم به دست آمده حاکی 
از آن اســت که نوســانات با فرکانس بالا می تواند نشان دهنده ارتباط دقیق 
بین مناطق مختلف مغز باشد. نوسانات با فرکانس بالا، بین گروه های عصبی 
که دارای ساختاری مشابه ساختار مغز هستند در مغز افراد هماهنگ/همگام 
می شوند اما این نوسانات در باندهای فرکانسی جداگانه ای رخ می دهد. انجام 
یک کار بصری به همگام سازی نوسانات با فرکانس بالا در نواحی خاص مغز 

که مسئول انجام کاری هستند، منجر می شود.
این مشــاهدات نشان می دهد که نوســانات با فرکانس بالا ، »بسته های 
اطلاعاتی«)information packages( مغز را توسط یک گروه عصبی کوچک 

به گروهی دیگر منتقل می کنند.
کشــف نوساناتی با فرکانس بالا که بین مناطق مغز همگام شده اند، اولین 
شــاهد انتقال و دریافت چنین بســته های اطلاعاتی در  مناطق مختلف مغز 
محسوب می شود. این یافته ها همچنین به درک چگونگی پردازش اطلاعات 

مغز سالم و درک بهتر بیماری های مغزی کمک می کند.

 تامین انرژی همه کشــورهای جهان با راکتورهای هسته ای 
شناور

یک اســتارتاپ دانمارکی قصد دارد راکتورهای هسته ای کوچکی را روی 
شــناورهایی که مستقیماً به شبکه وصل می شوند، قرار دهد که می توانند تا 

سال ۲۰۲۵ انرژی مورد نیاز همه کشورهای دنیا را تأمین کنند.
 به نقل از آی ای، شــرکت استارتاپی »سیبورگ«)Seaborg(در دانمارک 
که در زمینه انرژی هســته ای فعالیت می کند، اعلام کرده است که به تازگی 
 )ABS(»یک آزمایش امکان ســنجی را با همکاری »اداره حمل و نقل آمریکا
پشت سر گذاشته است که آن را یک قدم به تحقق بخشیدن به پروژه راکتور 

هسته ای شناور نزدیک می کند.
»تروئلز شــونفلت« بنیانگذار و مدیرعامل شــرکت »سیبورگ« در بیانیه 
مطبوعاتی خود این گام را یک مرحله مهم برای رسیدن به هدف بلند پروازانه 

خود برای استقرار اولین شناور تامین انرژی تجاری تا سال ۲۰۲۵ خواند.
راکتور فشــرده نمک مذاب »ســیبورگ« برای تأمیــن انرژی پاک روی 
شــناورهای ماژولار طراحی شده است که می توانند مستقیماً به هر کشوری 
که به دریا متصل اســت، منتقل شوند. برنامه »سیبورگ« ارائه انرژی پاک و 
مقرون به صرفه با شناورهای تامین قدرت است که از مناطق در حال توسعه 

مانند آسیای جنوب شرقی شروع می شود.
ارزیابی »اداره حمل و نقل آمریکا« تولید شناورهای هسته ای را که بتوان 

آنها را قبل از اتصال به شبکه برق به مقصد نهایی رساند، ممکن می داند.
»شونفلت« می گوید: رویکرد دریایی به طور چشمگیری زمان، ریسک پروژه 
و هزینه ها را کاهش می دهد. ما می توانیم از یک صنعت بسیار کارآمد با دهه ها 
تجربه، استانداردهای ایمنی و ظرفیت تولید بالا بر خلاف سایر روش ها استفاده 
کنیم. راکتورهای »سیبورگ« برای تأمین برق پاک و مقرون به صرفه در سراسر 
جهان طراحی شده اند و اولین شناورهای آن دارای دو راکتور هسته ای هستند 

که ۲۰۰ مگاوات برق را تحویل می دهند.
این شرکت در بیانیه خود گفته است که این راکتورها در طول عمر خود 
حداقل ۳۳ میلیون و 6۰۰ هزار تن کربن دی اکســید کمتری در مقایسه با 

یک نیروگاه زغال سنگ منتشر می کنند.
»شونفلت« می گوید: جهان به انرژی نیاز دارد، اما ما در عین حال به کربن 
زدایی نیز نیاز داریم. با داشتن یک فناوری و محصول کاملًا رقابتی و با استفاده 
از ظرفیت تولید موجود می توانیم سالانه صدها راکتور مستقر کنیم. ما برای 

تأثیرگذاری جهانی آماده شده ایم.
آزمون امکان سنجی انجام شده تنها اولین گام برای »سیبورگ« در جهت 
گذراندن فرآیند تایید صلاحیت فناوری جدید خود است، اگرچه آزمون امکان 
ســنجی یک نقطه عطف مهم است. اکنون این شرکت به مراحل مهندسی، 

ساخت و بهره برداری این شناورها ادامه می دهد.

 توسعه یک بازوبند برای تشخیص حرکات دست کاربر
 )University of California, Berkeley(»محققان »دانشگاه کالیفرنیا، برکلی
آمریکا در مطالعه اخیرشــان موفق به توسعه بازوبند پیشرفته ای شده اند که 

می تواند حرکات دست کاربر را شناسایی کند.
به نقل از گیزمگ، در حال حاضر سیستم های بینایی رایانه ای و دستکش های 
مجهز به حســگر که می توانند حرکات دست افراد را تشخیص دهند، وجود 
دارند. حال دانشــمندان دانشگاه کالیفرنیا، برکلی یک فناوری نوین به عنوان 
جایگزینی برای فناوری های مذکور ایجاد کرده اند که مزایای آن نســبت به 

دیگر فناوری ها بیشتر است.
سیستم های بینایی رایانه ای عملکردشان به گونه ای است که نه تنها نیاز 
دارند که کاربر دســت خود را به طور واضح در همه حال نشــان دهد، بلکه 
نگرانی های مربوط به حریم خصوصی نیز در این سیســتم ها وجود دارد که 
نگران کننده اســت، به خصوص اگر چهره فرد در فیلم دیده شــود. از طرف 
دیگر، دستکش های الکترونیکی نیز ممکن است سنگین و شکننده باشند و 

نتوان از آنها در همه موقعیت ها استفاده کرد.
اخیرا گروهی از محققان آمریکایی با در نظر گرفتن این محدودیت ها، یک 
بازوبند لایه-نازک مجهز به تراشــه رایانه ای ایجاد کردند که دور بازوی کاربر 

بســته می شــود و پس از آن اگر کاربر در یک زمان چند حرکت را با دستان 
خود انجام دهد این بازوبند قادر به تشخیص آن است.

هنگامی  که کاربر این کارها را انجام می دهد، حسگرهای الکتریکی تعبیه 
شــده در باند بازوبند، ســیگنال های عصبی را در 6۴ نقطه از بازو تشخیص 
می دهند. ســپس از این داده ها بــرای آموزش یک الگوریتم مبتنی بر هوش 
مصنوعی که می آموزد کدام الگوهای سیگنال با کدام حرکات همراه و مرتبط 
هستند، استفاده می شود. پس از آن هنگامی که کاربر یکی از این حرکات را 
انجام می دهد یا حتی به انجام دادن آن فکر می کند، سیستم با تطبیق الگوی 
سیگنال عصبی که قبلًا آموخته است، می تواند تعیین کند که کدام حرکت 
در حال انجام اســت. سیستم یاد شــده در حال حاضر قادر به تشخیص ۲۱ 
حرکت مختلف دست از جمله مشت کردن، بالا بردن انگشت شست، دست 
را صاف نگه داشــتن، بالا بردن هر انگشــت دست و شمارش اعداد با کمک 

انگشتان دست است.
نکته مهم درباره فناوری مذکور این است که این الگوریتم به طور خودکار 
آنچه را که به او آموزش داده شده به روز می کند. بنابراین می تواند متغیرهای 
جدیــدی مانند عرق روی بازو یا گرفتن بازو در یک حالت غیرمعمولی را نیز 
تشخیص دهد. علاوه بر این، تمام عملیات پردازش درون تراشه انجام می شود 

و بنابراین هیچ کدام از داده های کاربر به سیستم ابری منتقل نمی شود.
محققان امیدوارند تا با توســعه بیشتر فناوری مذکور بتوانند کاری کنند 
که این فناوری بتواند در برنامه هایی مانند کنترل حرکت وسایل الکترونیکی، 
واقعیت مجازی یا عملکرد دست های رباتیک و یا پروتز مورد استفاده قرار گیرد.

 کشف یک مکانیسم جدید اتصال در مغز انسان
دانشمندان »دانشگاه هلسینکی« و »دانشگاه آلتو« فنلاند اخیراً با استفاده 
از داده های ثبت شــده درون مغز انسان یک مکانیسم جدید اتصال مرتبط با 

شبکه های عصبی را کشف کرده اند.
 )coupling mechanism(به نقل از تک اکسپلوریست، این مکانیسم اتصال
عملیاتی ممکن است به عنوان یک کانال ارتباطی بین مناطق مختلف مغز عمل 
کند. نوسانات عصبی اجزای اساسی عملکرد مغز انسان هستند. آنها ارتباطات 
بین شبکه های عصبی و پردازش اطلاعات مغز را با حرکت در گروه های عصبی 

و همگام سازی مناطق مغزی کنترل می کنند.
نوسانات با فرکانس بالا که دارای فرکانس های بیش از ۱۰۰ هرتز هستند 
از آن جهت که نشــان دهنده فعالیت جمعیت های عصبی کوچک می باشند، 
شناخته شده اند. با این حال محققان تاکنون آنها را تنها به عنوان یک »پدیده 

مکانی«)local phenomenon( در نظر می گرفتند.
در این مطالعه محققان مرکز علوم اعصاب دانشــگاه هلسینکی و دانشگاه 
آلتو با همکاری محققان »دانشــگاه گلاسگو« و »دانشگاه جنوآ«، نوسانات با 
فرکانس بالا بیش از ۱۰۰ هرتز که در چندین منطقه مغز به طور همزمان رخ 

می دهد را مورد بررسی قرار دادند.
 یافته های مهم به دســت آمده حاکی از آن است که نوسانات با فرکانس 
بالا می تواند نشان دهنده ارتباط دقیق بین مناطق مختلف مغز باشد. نوسانات 
با فرکانس بالا، بین گروه های عصبی که دارای ساختاری مشابه ساختار مغز 
هســتند در مغز افراد هماهنگ/همگام می شوند اما این نوسانات در باندهای 
فرکانســی جداگانــه ای رخ می دهد. انجام یک کار بصری به همگام ســازی 
نوسانات با فرکانس بالا در نواحی خاص مغز که مسئول انجام کاری هستند، 

منجر می شود.
این مشــاهدات نشان می دهد که نوســانات با فرکانس بالا ، »بسته های 
اطلاعاتی«)information packages( مغز را توسط یک گروه عصبی کوچک 

به گروهی دیگر منتقل می کنند.
کشــف نوساناتی با فرکانس بالا که بین مناطق مغز همگام شده اند، اولین 
شــاهد انتقال و دریافت چنین بســته های اطلاعاتی در  مناطق مختلف مغز 
محسوب می شود. این یافته ها همچنین به درک چگونگی پردازش اطلاعات 

مغز سالم و درک بهتر بیماری های مغزی کمک می کند.

 انجام اولین ماموریت ماهواره ای استارتاپ آمریکایی
استارتاپ »آســترا«)Astra( اولین ماموریت ماهواره ای خود را با جانشین 

موشک »Rocket ۳.۲« در اوایل سال ۲۰۲۱ آغاز خواهد کرد.
به نقل از اسپیس، استارتاپ آمریکایی »آسترا« پس از اولین پرواز آزمایشی 
مرتفع موفق خود در این هفته، با سرعت کامل به سمت انجام اولین ماموریت 
فضایی خود پیش می رود. موشــک دو مرحله ای این اســتارتاپ موســوم به 
»Rocket ۳.۲« در این پرواز آزمایشی در روز سه شنبه ۱۵ دسامبر از آلاسکا 

به ارتفاع هدف خود)ارتفاع ۳۸۰ کیلومتر( رسید.
مرحله فوقانی این موشک با ۱۲ متر طول در این پرواز آزمایشی به بیشینه 
سرعت ۲۵ هزار و ۹۲۰ کیلومتر در ساعت رسید که تنها به ۲7 هزار و 6۴۹ 

کیلومتر در ساعت از این سرعت برای حرکت در مدار زمین نیاز است.
»آســترا« می گوید مشکلی که در این پرواز پیش آمد این بود که سوخت 
مرحله فوقانی موشک به پایان رسید، بنابراین باید یک یا چند تغییر کوچک 

انجام شود تا جانشین این موشک بتواند به سرعت مداری برسد.
 »۳.۲ Rocket« این موشک جانشین به زودی پرواز خواهد کرد و برخلاف
که خالی پرواز کرد، یک ماهواره را برای یکی از مشــتریان شرکت »آسترا« 

حمل خواهد کرد و به مدار زمین خواهد برد.
»کریس کمپ« و »آدام لاندن« بنیانگذاران »آسترا« می گویند: داده های ما 
نشان می دهد که تمام سخت افزار و نرم افزار این موشک، عملکرد فوق العاده 
خوبی داشته است و فقط یک تنظیم کوچک در نسبت مخلوط کردن سوخت و 
اکسید کننده باید انجام شود. مهمتر از همه، این بدان معنی است که »آسترا« 

می تواند به زودی خدمت رسانی به مشتریان خود را آغاز کند.
آنها افرودند: تا به امروز ما برای بیش از دوازده پرتاب قرارداد منعقد کرده ایم 
که شامل ارسال بیش از ۱۰۰ محموله است. ما بلافاصله برنامه خود را برای 

تقویت تولید موشک و عملیات های پرتاب اجرا می کنیم.
قابل توجه اســت که ناســا نیز یکی از این مشتریان این استارتاپ است و 
اخیراً ۳.۹ میلیون دلار برای پرتاب ماهواره های کوچک)تاسواره( به مدار زمین 

به این شرکت اعطا کرده است.
»آســترا« در حال توسعه یک مجموعه موشک انعطاف پذیر و قابل تغییر 
و کم هزینه اســت که برای هدایت تاسواره ها به فضا طراحی شده باشد. این 
اســتارتاپ در حال پا گذاشتن به بازاری است که در حال حاضر تحت سلطه 

یک شرکت کالیفرنیایی دیگر به نام »راکت لب«)Rocket Lab( است.

ثبت اختراع جدید اپل چگونگی بهره وری بیشــتر از نمایشگرهای محصولات 
آینده را شــرح می دهد و همچنین باعث جلوگیری از تولید انرژی هدر رفته در 

نمایشگر می شود.
نمایشگرهای محصولات آینده ی اپل، ازجمله فناوری هدست های اپل گلس 
می توانند انرژی نوری هدر رفته را به خود اختصاص دهند و نمایشگرهای واضح تری 
تولید کنند و درعین حال باعث صرفه جویی در مصرف انرژی و عمر باتری می شوند. 
نمایشگرها و لامپ ها معمولا طول موج های نوری را در جهات بیشتر از آنچه که 
قابل دید است، ساطع می کنند. اپل به دنبال به حداقل رساندن انرژی دیده نشده 
و بلااســتفاده، برای تولید نمایشــگرهایی با کارایی بیشتر است؛ درنتیجه باعث 

صرفه جویی در مصرف انرژی می شود.
در پتنت ثبت شــده در اداره ثبت اختراعات ایالات متحده با عنوان »دستگاه 
الکترونیکی دارای نمایشگرهای ساطع کننده با بازیافت نور« ثبت اختراع جدیدی 
را شــامل می شود که افزودن این صفحه نمایش های کارامد را به انواع مختلفی از 
دســتگاه ها مورد بررسی قرار می دهد. اپل تمام تلاش خود را می کند تا مطمئن 
شود این ثبت اختراع، تمام دستگاه های قابل تصوّر ازجمله، گوشی های هوشمند 
صفحه نمایش نصب شده روی سر )هدست های واقعیت مجازی( یا حتی ساعت ها 
را پوشش می دهد. اپل به همین ترتیب توصیف می کند که این صفحه نمایس ها 
می توانند از موادی مانند: پلیمر، فلز، شیشه، مواد بلوری مانند یاقوت کبود، سرامیک، 
پارچه، الیاف، مواد کامپوزیت الیاف، مواد طبیعی چون، چوب و پنبه و سایر مواد 
یا ترکیبات این مواد تشکیل شوند. بااین حال در یک درخواست ثبت اختراعی که 
هم بســیار گسترده و هم در بعضی مواقع کاملا فنی، هدف اصلی همیشه کاملا 
یکسان است. یک نمایشگر ساطع کننده که نور خاص خود را تولید می کند و اپل 
می خواهد این فرایند را از نظر انرژی کارآمدتر کند. صفحه نمایش های موسوم به 
OLED همان طور که در آیفون ها استفاده می شود، نمایشگرهای گسیخته ای هستند 
و در نقطه ی مقابل، نمایشگرهای به اصطلاح انتقال دهنده قرار می گیرند که در پنل 

خود نور نمی کند. به عنوان مثال، نمایشگرهای آیپادهای اولیه، صفحه نمایس های 
انتقال دهنده داشــتند؛ زیرا صفحه های آن ها از نوع LCD بود که با نور پس زمینه 
جداگانه روشن می شد. اپل نمایشگرهای ساطع کننده را به عنوان سازه های مسدود 
کننده ی نور یا ساختارهای پیشگیری از تداخل یاد می کند و ضعف های این نوع 
ازصفحه نمایش ها را به صورت واضح نشــان می دهد. این نوع نمایشگرها در غیاب 
ساختارهای مسدود کننده نور ادامه مییابند و نور می تواند به پیکسل قرمز R برسد 
که می تواند باعث ایجاد نور بین پیکسل قرمز R و پیکسل سبز G شود درنتیجه 
کنتراست نمایشــگر را کاهش می دهد؛ بنابراین درحال حاضر مقدار مشخصی از 
انرژی نوری که ساطع می شود به طور عمدی مسدود شده است. اپل در حال بررسی 
روش هایی است که می توان از این انرژی مسدود شده را دوباره استفاده کند. اپل 
در این ثبت اختراع می گوید که برای افزایش کارایی انتشار نور از صفحه نمایش، 

ممکن است از ساختارهای بازیافت نور استفاده کند. 
درثبت اختراع جدید، روش های مختلفی وجود دارد که در آن می توان از نورهای 
به اصطلاح قطبی و غیر قطبی استفاده کرد و سپس آن را دوباره به صفحه نمایش 

هدایت کرد و درنهایت، کارایی و بهره وری دو برابری را به ارمغان آورد. 
به نوعی در ابتدا کاربر می تواند یک تصویر کاملا واضح را روی هدســت یا هر 
نمایشگر دیگری ببیند؛ اما در مرحله ی دوم اپل سعی می کند با استفاده انرژی کلی 
کمتری تصاویر را تولید کند و درنهایت، بدون اینکه به کیفیت تصویر ضربه ای بزند 

محتوای نهایی را دراختیار کاربرا قرار می دهد.
نا گفته نماند که این ثبت اختراع، هشت مخترع دارد که شامل مخترعی به نام 
نان ژو )Nan Zhu( است که پیش ازاین روی ثبت اختراع های مختلفی ازجمله تحقیق 
در مورد چگونگی تولید تصاویر  بی نقص در هدست های AR کار کرده است. اپل 
به صورت هفتگی اختراعات بی شــماری ثبت می کند. ثبت اختراع نشان دهنده ی 
موضوعات مورد علاقه تحقیق و توسعه شرکت ها است؛ اما تضمین کننده ی ارائه 

آن در محصول یا خدمات نیست.

اپل با استفاده از بازیافت نور بازدهی صفحه نمایش را دو برابر می کند

توسعه دهنده اپلیکیشن Halide  برای دوربین آیفون ۱۲ پرو مکس 

طبق گفته ی توسعه دهنده ی اپلیکیشن Halide، آیفون ۱۲ پرو مکس می تواند 
در محیط های کم نور عملکرد کاملا بهتری در مقایسه با سایر آیفون ها داشته باشد. 
اپلیکیشن Halide یکی از محبوب ترین برنامه های دوربین عکاسی برای آیفون 
اســت که به کاربران امکان می دهد قبل از گرفتن عکس ها، فوکوس، نوردهی، 
تعادل رنگ ســفید و موارد دیگر را به صورت دســتی تنظیم و سفارشی سازی 
کنند. ازآنجاکه آیفون ۱۲ پرو مکس اکنون به طور رســمی عرضه شــده است، 
توســعه دهنده ی این نرم افزار با نام کامــل Sebastiaan de With، جزئیات فنی 
بیشتری درباره دوربین گران ترین و بزرگ ترین آیفون امسال به اشتراک گذاشت. 
اپل برخلاف روال معمول، در آیفون ۱۲ پرو مکس ســخت افزار دوربین را کمی 
متفاوت  با نســخه ی پرو انتخاب و به  جای استفاده از لرزش گیر اپتیکال در لنز 
دوربین عریض آن، از حســگر تثبیت  تصویر موســوم به Sensor Shift استفاده 
کرده است که باعث می شود آیفون ۱۲ پرو مکس لرزش های بسیار کمتری در 
هنگام ثبت تصویر ایجاد کند؛ درحالی که مدل پرو از لرزش گیر اپتیکال استفاده 
می کند. آیفون  ۱۲ پرو مکس از حسگر ۱,7/۱ اینچی با ۴7 درصد ابعاد بزرگ تر 
در مقایسه با مدل پرو بهره می گیرد که به  همراه لنز 7 تکه ی جدید با دیافراگم 
f/۱,6ُ حدود ۸7 درصد نور بیشــتری جذب می کند. حال سباســتیئن جزئیات 
دقیق تری از مزایای این اعداد و ارقام را توضیح و در عمل تفاوت بین گوشی آیفون 
۱۲ و ۱۲ پرو مکس را برای کاربران شرح می دهد. او تصویری عالی برای نشان 
دادن مزیتّ بزرگتر بودن حسگر دوربین آیفون ۱۲ پرو ایجاد کرده است. حسگر 

موجود در آیفون تصاویر را با سرعت ۳۰۲۴ در ۴۰۳۲ پیکسل یا به عبارت دیگر 
تصاویر ۱۲ مگاپیکسلی را ثبت می کند. اپل به سادگی می توانست پیکسل های 
بیشــتری به حسگر دوربین آیفون ها اضافه کند؛ اما درعوض این شرکت کاری 
متفاوت انجام داده است. حسگر دوربین آیفون ۱۲ پرو مکس دارای پیکسل های 
 )photosites( بزرگتری در مقایســه با سایر آیفون ها است که به آن فوتوسایت
می گویند. یک فتوســایت بزرگتر به این معنی است که می تواند نور بیشتری را 
جذب کند و درنتیجه تصاویر با نویز کمتر و بهتری به ثبت برساند. تفاوت های 
بین عکس های گرفته شــده در طول روز در ۱۲ پرو و ۱۲ پرو مکس به سختی 
قابل تشخیص هستند؛ اما کاربران به محض عکس برداری در صحنه های کم نور، 

تفاوت دوربین های دو گوشی را متوجه می شوند.
درحالی که حســگر بزرگتر به آیفون کمک می کند تصاویر بهتری ثبت کند، 
فناوری تثبیت کننده ی Sensor Shift نیز وظیفه عکسبرداری در نور کم با جزئیات 
بیشتر را برعهده دارد. همان طور که توسعه دهنده ی Halide توضیح داد، آیفون ها 
مدتی است که دارای لرزشگیر اپتیکال هستند که تأثیر حرکات متزلزل دست 
هنگام عکس را کاهش می دهد و هرچقدر دوربین دارای ثبات بیشــتری باشد، 
می تواند زمان نوردهی را برای جذب نور بیشتر افزایش دهد. در آیفون ۱۲ پرو 
مکس، تثبیت کننده به جای لنز دوربین مســتقیما روی حسگر اعمال می شود. 
ازآنجاکه حســگر خود کوچک تر و ســبک تر از کل مجموعه لنز است، می تواند 

برای جبران حرکات دست دست، سریع تر حرکت کند.


